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روزنامه صبح ایران

هشدار فیاض به اصولگراها و اصلاح طلبان: 

تفکرات مارکسیستی خریدار دارد
آیت الله خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران:

ترامپ در دیدار نخست وزیر ژاپن با رهبر انقلاب تحقیر شد

سخنگوی دولت :

نیازمند شنیدن صداهای خاموش جامعه هستیم

زمینه های اقبال به پوپولیسم درجامعه  فراهم شده است

انتخابات  و کابوس  
پو  پولیسم
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 رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد : برای آن چه که در منطقه در حال رخ دادن است 
باید یک کمیته حقیقت یاب شکل گیرد. حشمت الله فلاحت پیشه  
در واکنش به حادثه نفت کش ها در تنگه هرمز، گفت: معتقد هستم 
اسلامی  عمان جمهوری  دریای  در  نفتکشی  مسیر  ناامنی  برای 
ایران، کشورهای منطقه و سایر کشورهای دنیا باید دو اقدام کوتاه و 

بلندمدت انجام دهند...

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: آمریکا، اظهارات متناقضی در 
اهداف خود از تحریم ایران دارد اما مردم، هدف اصلی این تحریم ها و 
فشارهای اقتصادی هستند. علی لاریجانی در جشنواره ملی فرهنگی و 
ورزشی عشایر در شهرستان اسفراین اظهار داشت: دشمن در اظهارت 
خود از تحریم ها، اظهارات متناقض دارد و گاهی نسبت به مردم ایران، 
دلسوزانه حرف می زند اما تمام اظهارات، دروغ محض است و مردم، 

هدف این تحریم ها هستند.وی افزود: تحریم ها...

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

کمیته  حقیقت یاب برای حوادث 
تنگه هرمز تشکیل شود 

رئیس مجلس:

هدف تحریم های آمریکا
 مردم ایران هستند
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 آیت الله سید محمد جواد علوی بروجردی از اساتید حوزه علمیه قم گفت: سرمایه زیادی از 
مردم در طرح فرودگاه قم هزینه شده و باید کاری شود که این سرمایه از دست نرود و اگر این 
فرودگاه احداث شود رونق ویژه ای خواهد داشت. وی در دیدار شهردار و مدیران شهرداری قم، 
یکی از لازمه های تقویت زیرساخت های شهر را احداث فرودگاه قم عنوان کرد و افزود: فارغ از همه 
مشکلات و مسائل باید مشکل این طرح حل شود و لازمه پیشرفت احداث فرودگاه است؛ بسیاری 
از شهرهای کوچک تر از قم فرودگاه دارند و اگر قم فرودگاه داشته باشد زائرپذیری تحول جدی 
پیدا می کند.وی همچنین با اشاره به طرح مونوریل قم گفت: این طرح همچون داغی است که مردم 
همواره با آن درگیرند؛ این طرح باید به سرانجام برسد حتی اگر برای استفاده تفریحی است و باید از 

این وضعیت خارج و هزینه لازم انجام شود تا شکل شهر تغییر کند...

دادستان عمومی و انقلاب قم طی دستورالعملی به پلیس اماکن، سازمان صنعت معدن تجارت 
و اتاق اصناف قم دستورات قضایی برخورد با واحدهای صنفی متخلف در زمینه عفاف و حجاب 
در قم را ابلاغ کرد.مهدی کاهه در دستورالعمل خود به پلیس اماکن، سازمان صنعت معدن تجارت 
و اتاق اصناف قم تأکید کرد: حجاب و پوشش اسلامی و به تبع آن حفظ نظام خانواده که تأمین 
کننده سعادت ادمی و منشأ قرب الهی و سبب نجات وی است، بسیار ارزشمند بوده و احکام 
اخلاقی، فقهی و دینی مربوط به پوشش به ویژه بانوان براساس این فلسفه و حکمت حکیمانه 
صادر شده که باید جهت ارتقاء آن از هیچ تلاشی دریغ ننمود؛ لذا دستورات لازم جهت برخورد 
با معدود صنوف هنجار شکن به پلیس اماکن و اتاق اصناف صادر شد.وی بیان داشت: به پلیس 

اماکن ابلاغ شد با برخی از مغازه هایی که در پشت ویترین مبادرت به جانمایی ...

آیت الله علوی بروجردی در دیدار شهردار قم : 

سرمایه مردم در طرح فرودگاه قم 
نباید از بین برود

دادستان قم تأکید کرد؛

برخورد قضایی با واحدهای صنفی 
هنجا رشکن
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ترامپ را شایسته مبادله پیام نمی دانم 

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان گفت :قرارداد 
توسعه  و  با شرکت ساخت  ریل  تن  هزار  تولید 15 
زیربناهای حمل و نقل کشور امسال به صورت تحویل در 
مقصد بسته شده و فرصت شش ماهه ای نیز برای تحویل 

آن تعیین شده است.
منصور یزدی زاده در نشست خبری که در نمایشگاه 
حمل و نقل ریلی و صنایع وابسته برگزار شد،با اعلام این 
مطلب از آمادگی ذوب آهن برای تحویل ریل در راستای 
قراردادی که با وزارت راه داشت خبر داد و گفت:   در حال 
حاضر 2 هزار تن ریل UIC60 تولید شده و در حضور 
بازرسان شرکت زیر ساخت آماده تایید نهایی و تحویل 

طبق قرارداد هستیم .
یزدی زاده افزود: این محصول پیشتر وارد می شد و 
امروز در داخل در انواع مختلف متناسب با نیاز کشور تولید 
می شود . ذوب آهن در حال حاضر توانایی تامین ریل 
های مورد نیاز راه  آهن و مترو در اغلب نقاط کشور را 
دارد و با توجه به رشد قیمت ارز، نرخ ریل های وارداتی با 

کیفیت مشابه بیش از  محصول ذوب آهن قیمت دارد.
وی در خصوص دلایل تاخیر در بستن قرارداد از سوی 
وزارت راه برای تامین ریل از ذوب آهن گفت:بخشی از 
تاخیر به ما و بخشی دیگر به طرف مقابل برمی گردد، 
چرا که خریدار ریل ،دولت بوده و خرید ریل باید طی 
تشریفات اداری از طریق مناقصه انجام شودو قراردادی 
که به تازگی بسته شده روالی حدود 4 ماهه را طی کرده 
تا به نتیجه منجر شده و برای بستن قرارداد بعدی نیز در 

حال مذاکره هستیم.
-EN طبق استاندارد U33 وی با بیان این که ریل های

13674 تولید شده  گفت: این ریل برای خطوط فرعی 
است که راه آهن در مقطعی قرارداد 40 هزار تنی در این 

باره با ما بست، که 5000 تن تحویل داده ایم.
مدیرعامل شرکت سهامی ذوب آهن اصفهان اظهار 
داشت: قرار بود قیمت ها در این قرارداد ارزی باشد، اما 
ریالی شد. ما درخواست تغییرات قیمتی از راه آهن و 
تعدیل قیمت دادیم که مدیرعامل راه آهن هم پذیرفته 
است و اگر محقق شود، همان 40 هزار تن ریل را تحویل 
می دهیم یا قرارداد را به ریل های UIC60 تغییر می دهیم.

یزدی زاده در خصوص چگونگی تعیین قیمت قرارداد 
15 هزار تن ریل با شرکت  زیرساخت گفت: قیمت در 
این باره مرتبط با فهرست  بهای سازمان برنامه و بودجه 
است که آخرین قیمت پایه مربوط به سه ماهه دوم سال 

گذشته و هر کیلو 6۹00 تومان است، درحالی که امروز 
قیمت ریل در مبدا با احتساب قیمت فعلی ارز حدود 12 
هزار تومان است، قیمت فولاد ساختمانی کیلویی 5500 

تومان و ورق 7000 تومان است.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین تاکید 
کرد: به دنبال تولید انبوه ریل هستیم و در حال حاضر 
فروش ریل اس 4۹ به مترو اصفهان انجام شده و به زودی 
تولید میشود و امیدواریم بتوانیم با سایر متروهای کشور 

نیز همکاری داشته باشیم.
وی در پاسخ به این پرسش که تولید ریل در ذوب آهن 
به سود آوری رسیده یا خیر و آیا در بازار های بین المللی 
نیز تقاضا برای ریل ایران وجود دارد گفت: محصولی که 
سود نداشته باشد تولید نمی کنیم و فقط بعد ملی را در 
نظر نمی گیریم ولی در صورت تولید ریل در حدود 50 
هزار تن تولید در این مجموعه سود خوبی خواهیم داشت 
و با توجه به قراردادی که بسته شده و تقاضا هایی که 
داریم به نظر میرسد به رقم100 هزارتن که هدف ماست 
برسیم. در ضمن در بازار های منطقه نیز تقاضا داریم و 

بازاریابی نیز در سطح منطقه انجام شده است.
یزدی زاده  با تاکید بر اینکه اگر در نورد 650 فقط ریل 
با طول 36 متر تولید کنیم، 400 هزار تن ظرفیت تولید 
ریل وجود دارد، گفت: با توجه به نیاز کشور و منطقه، 
امکان تقاضای 200 هزار تن ریل در کشور وجود دارد که 

البته در حال حاضر نیاز کشور 100 هزار تن است.

وزیر را ه و شهر سازی:
 ریل مورد نیاز داخل کشور باید در شرکت 

ذوب آهن اصفهان تامین شود 
وزیر راه و شهرسازی  گفت : باید ریل مورد استفاده در 
پروژه های ریلی کشور را با محصولات ذوب آهن اصفهان 
تامین کنیم تا نیازی به واردات این محصول نداشته باشیم 

 .

دکتر اسلامی در بازدید از این نمایشگاه در غرفه 
شرکت ذوب آهن اصفهان حضور یافت ضمن ابراز رضایت 
از ورود ذوب آهن به تولید ریل و کیفیت ریل های تولیدی 
این شرکت، گفت: تولید ریل در ذوب آهن اصفهان باید 

شتاب بیشتری بگیرد.
مهندس سید حسین دیباجی مدیر کیفیت شرکت 
انواع  تولید  به  گفتگو  این  در  نیز  اصفهان  ذوب آهن 
محصولات ریلی از قبیل U33 ، UIC60 و S4۹ در 
اشاره کرد و عنوان داشت  شرکت سهامی ذوب آهن 
کیفیت ریل های تولیدی ذوب آهن قابل رقابت و حتی 
بالاتر از ریل های وارداتی است و در حال حاضر محصول 
ریل UIC60 در نورد 650 ذوب آهن اصفهان در حال 

تولید می باشد.

مدیر عامل ذوب آهن اصفهان خبرداد

ممانعت از خروج ارز با تولید ریل در ذوب آهن اصفهان

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار نخست وزیر ژاپن:

دکتر روحانی در نشست شانگهای:

آمریکا به تهدیدی جدی برای ثبات 
منطقه و جهان تبدیل شده است

آیا رامبد جوان ممنوع التصویر شده است؟ 
2

رئیس جمهوری گفت: دولت آمریکا با استفاده ابزاری 
از ظرفیت اقتصادی، مالی و نظامی خود و با اتخاذ رویکرد 
تهاجمی، کلیه ساختارها و قواعد بین المللی را بر هم زده 
و به تهدیدی جدی برای ثبات منطقه و جهان تبدیل شده 
است. حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی 

دیروزدر سخنرانی نوزدهمین اجلاس سران کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای که در بیشکک پایتخت 
قرقیزستان برگزار شد، اظهار داشت: برجام دستاورد مهم 
دیپلماسی چندجانبه است که اثبات کرد چنانچه اراده 

سیاسی لازم وجود داشته باشد...

فشارهای معیشتی و سرخوردگی های اقتصادی در کنار فضای ناامیدی، بی اعتمادی عمومی و سرخوردگی های سیاسی، 
بستری مهیا برای پذیرش توده گرایی فراهم کرده است.اجتناب از تکرار آسیب ها و هزینه های جبران ناپذیری که به موجب 
رسوخ و حتی سیطره پوپولیسم در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی بر کشور تحمیل شد، چاره 

اندیشی برای مقابله ریشه ای با این پدیده و زمینه های نضج آن را ضروری ساخته است.

 با آمریکا مذاکره نخواهیم کرد

روابط عمومی مخابرات منطقه قم
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سفرتاریخی و انتظار ما از توکیو 
ایران اواخر هفته گذشته میزبان نخست وزیر کشور 
آفتاب تابان، ژاپن بود. ژاپن، با قدمتی تاریخی و پیشینه ای 
چند هزارساله در شرق قاره کهن از مهم ترین تمدن های 
تاریخ و تأثیرگذارترین کشورهای جهان در حوزه های 

مختلف اقتصادی، صنعتی و به خصوص فناوری های مدرن و نوآوری در عرصه های علمی 
و فنی محسوب می شود. ایران نیز صاحب تمدنی ستبر، فرهنگی سترگ و دارای موقعیت 
ژئوپلتیکی وزین، قرینه تاریخی، جغرافیایی و تمدنی ژاپن در غرب آسیا محسوب می شود. 
موازنه میان این دو وزنه بزرگ و مهم تاریخی، فرهنگی، اقتصادی و راهبردی همواره محور 
توازن و سبب تعادل در حوزه عمومی شرق و غرب آسیا شده است.جناب آقای آبه شینزو، 
نخست وزیر ژاپن در نودمین سالگرد برقراری مناسبات سیاسی و دیپلماتیک فیمابین ۲ 
کشور، در صدر هیأتی عالی رتبه وارد تهران شدو میهمان مقامات عالیه جمهوری اسلامی 
ایران بوددیداری مهم و تاریخی که در طول ۴ دهه گذشته، در چنین سطح و با چنین 
حساسیت و اهمیتی بی سابقه بوده است. لذا برای هر دو ملت و کشور ایران و ژاپن از 
اهمیت خاص و تاریخی برخوردار است.ایران و ژاپن درگذر اعصار و به ویژه دریک قرن 
اخیر، با تحولات و رخدادهای بنیادین و تاریخ سازی مواجه شده اند: وقوع یک انقلاب 
بزرگ مردمی و اسلامی در ایران و تحول و چرخش تاریخی از نظام های سلطنتی مستبد 
و ظالم به نظامی مردم سالار بر مبنای آموزه های دین مبین اسلام از یک سو و تلاطم ها 
و نابسامانی های عظیم در سمت مقابل و شکل گیری یک نظام دمکراتیک و صلح جو و 
بین الملل گرا در ژاپن حاصل این تغییر و تحولات بوده است.اما آنچه در بستر مناسبات 
دوجانبه تهران - توکیو قبل و به خصوص پس از برقراری مناسبات رسمی در ۹۰ سال 
گذشته بیش از هرچیزی به چشم می خورد، ثبات در روابط، استمرار همکاری ها، احترام 
متقابل و نبود سابقه و ذهنیت منفی نسبت به یکدیگر است.همین احترام و اعتماد متقابل 
و وجود ذهنیت مثبت فیمابین، مهم ترین و بزرگ ترین سرمایه رهبران در راه ارتقا و 
تحکیم مناسبات ۲ کشور است.ایران و ژاپن به مدد ظرفیت های عظیم انسانی، اقتصادی 
و خدادادی خود همواره مکمل یکدیگر در مسیر رشد اقتصادی و توسعه اجتماعی و 
انسانی بوده اند.ایران، همواره شریکی مطمئن در تأمین حیاتی ترین نیازهای ژاپن یعنی 
انرژی، در دنیای پرآشوب کنونی بوده است به گونه ای که در سخت ترین و بحرانی ترین 
شرایط منطقه ای و بین المللی ظرف ۴۰ سال اخیر و حتی در بحبوحه جنگ تحمیلی، 
ایران تکیه گاهی مطمئن و پایدار برای ژاپن بوده است.در سوی مقابل، ژاپن نیز همواره 
با رعایت اعتدال در سیاست خارجی و توازن در میان شرکای اقتصادی، به ایفای نقش 
مثبت و سازنده درعرصه تعاملات اقتصادی پرداخته است.لذا از کشوری با وزن اقتصادی، 
اعتدال سیاسی و اعتبار بین المللی مانند ژاپن انتظاری جز استمرار همکاری های سازنده و 
عدم تأثیرپذیری از قدرت های سلطه گر و زورگو نمی رود.سفر عالی ترین مقام سیاسی ژاپن 
به تهران، در شرایط جنگ اقتصادی ظالمانه مستکبران و تروریسم اقتصادی علیه ملت 
بزرگ ایران، درصورتی که با رعایت توازن و اعتدال همراه باشد می تواند تأثیرات خوب و 
مثبتی در مناسبات و همکاری های دوجانبه و فراتر از آن درکاهش تنش های منطقه ای 
و تثبیت صلح و ثبات در منطقه حساس غرب آسیا و خلیج فارس به دنبال داشته باشد.

ژاپن می تواند با رعایت الزامات و اقتضائات و با استفاده درست از ظرفیت بین المللی خود، 
به تقویت دوستی ها و تحکیم همکاری های منطقه ای در حوزه های مختلف کمک کند.

از مهم ترین این الزامات، برقراری آرامش و ثبات درحوزه حساس غرب آسیا به خصوص 
خلیج فارس و خاورمیانه، تن دادن به قواعد و تعهدات و توافقات بین المللی )ازجمله اجرای 
بدون تنازل برنامه جامع اقدام مشترک موسوم به برجام( از سوی همه طرف های ذیربط، 
به کارگیری مساعی به منظور پایان دادن به تروریسم اقتصادی علیه ملت بزرگ ایران و 
کنار زدن همه عناصر مخرب است. جمهوری اسلامی ایران، صداقت را با صداقت و احترام 

را با احترام پاسخ می دهد.
 سخنگوی وزارت امور خارجه

نگاه درازمدت و سرنوشت 
طبیعی است که سرنوشت افراد، جوامع، بنگاه ها 
و کشورها دلایل متنوعی دارد ولی مطالعات گسترده 
توسعه کشورها به وضوح نشان می دهد که روش و نحوه 
فکر کردن و مجموعه افکاری که در نخبگان سیاسی 

کشورها جاری است و در نهایت با سیستم آموزشی، رسانه ها و قرارداد اجتماعی به جامعه 
منتقل می شود، تعیین کننده است. دو واژه و مفهوم در اینکه چرا خروجی های کشورها 
اینقدر با هم متفاوت هستند کلیدی اند. اول، مفهوم مراقبت و نظارت و دقت در برخورد و 
دوم، مفهوم، درازمدت فکر کردن، محاسبه کردن و برخورد کردن با موضوعات و پدیده ها. 
از بند کفش گرفته تا جاده ها، از بهداشت دندان گرفته تا زیر یک درصد نگه داشتن نرخ 
تورم، از چک آپ های مرتب اتومبیل گرفته تا برداشتن ویزا میان همسایگان، از خوب نگه 
داشتن تلفن همراه گرفته تا تنفس هوای پاکیزه برای شهروندان، از وسط صحبت دیگران 
نپریدن گرفته تا کسب سهم بازار مطمئن جهانی در کالاهای رقابتی و صدها موضوع دیگر 
عموماً محتاج مراقبت دائمی و از آن مهمتر داشتن دید و افق درازمدت است. آدمی برای 
آنکه بخواهد چیزی را برای درازمدت داشته باشد بیشتر مراقب است الان چه می گوید، 
چگونه رفتار میکند و یا به چه صورت واکنش نشان می دهد. اگر فردی در بیست سالگی 
به خود بگوید: من از دندان های خود می خواهم شصت سال دیگر استفاده کنم، به نوعی 
دیگر و با دقت بالا و هر روز از دندانهای خود مراقبت می کند.اگر مردم یک جامعه به خود 
بگویند این کشور، دهه ها بلکه قرنها باید با ثبات، پیشرفته و محترم باقی بماند، از آشغال 
پرت نکردن گرفته تا تلاش برای حفظ کشور، کوشش می کنند. شاید مهم ترین معیار 
در حفظ همسایگی، دوستی، کار اقتصادی و مراودات، نگاه درازمدت است. وقتی شخصی، 
کسی را پدیده ای درازمدت تلقی کند به او دروغ نمی گوید زیرا دروغ بالاخره برملا می 
شود حال دو ساعت طول بکشد یا دو دهه. وقتی هم برملا شد، به اعتماد و همکاری 
به شدت لطمه می زند. بین شفاف بودن ژاپنی ها و اعتبار کالا و کشورشان در جهان، 
رابطه ای عمیق وجود دارد زیرا شفافیت، اعتبار و اعتماد می آفریند. وقتی به موضوعی 
درازمدت بیاندیشیم ابهام کم می شود. ژاپنی ها دنبال این نبوده اند تا شش ماه، مصرف 
کنندگان را راضی نگه دارند. بلکه استراتژی، راضی نگه داشتن مصرف کنندگان کالاهای 
ژاپنی و سرمایه گذاران خارجی برای دهه هاست و بر همین اساس، ژاپنی ها شفاف عمل 
می کنند تا اعتبار کسب کنند. رفتارهای باثبات، متداوم و قابل پیش بینی است که به 
کارآمدی و رشد می انجامد آنچه که بدان Consistency گویند. از این رو، کسب اعتماد و 
اعتبار یک فرد، یک بنگاه و یک دولت از آنجا ناشی می شود که کارها را شفاف، منظم و با 
یک دید بیست، سی و یا چهل ساله انجام دهد. چنین رهیافتی، دروغ و بی صداقتی را به 

حداقل ممکن تبدیل می کند و سرنوشتی با کیفیت و رضایت می سازد.

آیت الله خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران:

ترامپ در دیدار نخست وزیر ژاپن
 با رهبر انقلاب تحقیر شد

 امام جمعه موقت تهران گفت: رهبر انقلاب در دیدار با نخست وزیر ژاپن، ترامپ را 
تحقیر کردند که حق ترامپ هم همین بود. آیت الله سیداحمد خاتمی در خطبه های 
نماز جمعه این هفته تهران با اشاره به سفرهای دیپلماتیک وزیر خارجه آلمان و نخست 
وزیر ژاپن به ایران عنوان کرد: دیدار نخست وزیر ژاپن با رهبر انقلاب اوج این رفت و آمدها 
و دیدارها بود. اظهارات رهبری در این دیدار، اظهارات یک رهبر خردورز، ظریف، زیرک 
و هوشیار بود. به چنین رهبری می بالیم. در حاشیه این دیدار چند نکته گفتنی است. 
نکته نخست رسم و ادب مهمان نوازی است. در روایتی از پیامبر آمده است که کسی که 
ایمان به خدا و روز قیامت دارد، میهمان را گرامی بدارد. رهبری این را به خوبی بجا آوردند. 
ایشان فرمودند که ما ژاپن را کشوری دوست می دانیم اگرچه گلایه هایی هم داریم. نکته 
دوم اینکه آبه گفت من قصد دارم پیام رئیس جمهور آمریکا را به شما برسانم.وی افزود: 
حضرت آقا فرمودند که من شخص ترامپ را شایسته مبادله هیچ پیامی نمی دانم و هیچ 
پاسخی به او ندارم بدهم و نخواهم داد. این سبک دستور پیامبر است. متکبرین را باید 
تحقیر کرد. حق ترامپ همین بود. پیامبر فرمودند که وقتی متکبران را دیدند، در برابرشان 
تکبر ورزید و باید تحقیرشان کرد این رفتار آقا عبارت الاخرای مرگ بر آمریکا بود.آیت 
الله خاتمی ادامه داد: آبه به نقل از ترامپ گفت که آمریکا قصد تغییر رژیم ایران را ندارد. 
رهبری پاسخی دادند که آن پاسخ مبنای قرآنی دارد. آمریکاییها بدانند که هر که با حق 
درافتاد، ورافتاد. ترامپ یارای مقابله با نظام دینی و حق نیست. او در مورد مذاکره مجدد 
هسته ای پیام آورد که رهبری فرمودند 6 سال مذاکره کردیم که توافق هم شد اما نقض 
شد. رهبری فرمودند که دوباره مذاکره نمیکنیم. این مبنای دینی دارد که مومن دو بار 
گزیده نمیشود. آبه همچنین در مورد صداقت ترامپ گفت که رهبری پاسخ دادند.امام 
جمعه موقت تهران خاطرنشان کرد: یکی از روزنامه های آمریکایی نوشته از ابتدای روی 
کار آمدن ترامپ 1۰ هزار و 76۲ دروغ گفته است؛ یعنی روز 1۲ دروغ. کسی به حرفهای 
ترامپ نگاه کند، باند حاکم بر آمریکا صداقت سرشان نمی شود. بعد از این موضع رهبری، 
ترامپ گفته که نه آمریکا و نه ایران آمادگی توافق ندارند. ترامپ به دنبال رای در انتخابات 
ریاست جمهوری است. رای ترامپ به این گره خورده که ایران را به پای میز مذاکره مجدد 
بکشاند و این آرزو را به گور خواهد برد.وی خاطرنشان کرد: رهبری در خصوص ساخت 
سلاح هسته ای هم به فتوای خود اشاره کردند که مبنای این حرف روایتی از پیامبر اکرم 
)ص( است. فرمایش رهبری، مبنای فقهی دارد. رهبری در ادامه هم البته عنوان کردند که 
ما ترسی از آمریکا نداریم. همچنین بیان کردند که آمریکا در انبارهایش هزاران کلاهک 
هسته ای دارد. رهبری فرمودند که با مذاکره هیچ مشکلی حل نخواهد شد و ملت آزاد 

زیر بار فشار، مذاکره نخواهد کرد.

سخنگوی دولت :

نیازمند شنیدن صداهای خاموش جامعه هستیم
سخنگوی دولت گفت: امروز بیش از هر زمان دیگری نیازمند شنیدن صداهای 

خاموش جامعه از جمله صدای فقر و بیکاری از گروههای مختلف اجتماعی هستیم. 
علی ربیعی پنج شنبه شب در مراسم دهمین سالگرد انتشار روزنامه شهرآرا در تالار 
اجتماعات شورای شهر مشهد افزود: رسانه ها از جمله روزنامه ها می توانند صدای گروه 
های خاموش جامعه را انعکاس دهند و باید همه صداها شنیده شود چراکه سامان 

اجتماعی با شنیدن همه صداها در کشور حاصل می شود.
وی ادامه داد: برای انعکاس صداها از طریق رسانه ها باید مدل کاغذی را بیش از گذشته 
تقویت کنیم هر چند برخی معتقدند مدل کاغذی رسانه ها در حال از بین رفتن است اما 
فضای مجازی و عصر دیجیتال نمی تواند جایگزین روزنامه شود همچنان که رادیو آمد اما 

روزنامه جایگاهش را از دست نداد.
سخنگوی دولت گفت: ما برای سامان دهی جامعه امروز نیازمند روزنامه هایی هستیم 

که صداها را مسئولانه انعکاس دهند و پای نوشته های خود بایستند.
ربیعی با بیان اینکه امروز هر ایرانی یک رسانه است افزود: اطلاع رسانی و کنش مردم 
ایران از طریق وسایل و تکنولوژی ارتباطی و شکل دادن به افکار عمومی در سطح منطقه 

بی بدیل است.
وی ادامه داد: امروز بیش از هر زمان دیگری نگرش های ارتباطی در زندگی مردم 
ایران تأثیرگذار است و در حال حاضر هیچ کشوری به اندازه ایران فعالیت رسانه ای برون 
مرزی در ارتباط با مسائل داخلی اش ندارد و باز بیش از هر زمان دیگری جایگاه رسانه در 
عرصه سیاست و اقتصاد و ارتباط آن با روان شناسی اجتماعی مورد توجه قرار گرفته است.

سخنگوی دولت گفت: در عین حال جامعه ایران در زمینه ارتباطات و سخن دچار 
کاستی هایی است و نیاز به کار بیشتر دارد چرا که باید دید سخن، روایت و داستان برای 
جامعه ایران کدام است و این روایات که در لایه های اجتماعی جریان دارد چگونه به 

سیاست گذاران انتقال می یابد.
ربیعی افزود: باید از طریق رسانه ها بتوانیم روایت های مشترک را برای پیشرفت و 
خوشبختی جامعه رقم بزنیم و دست یابی به این هدف در قالب سخن و ادارک مشترک 

به وجود می آید.
وی ادامه داد: هم اکنون ما بیش از گذشته نیاز به ارتباطات و محکم کردن ارتباطات 
داریم چرا که ارتباط، باعث اعتماد می شود و اعتماد، پایه انسجام یک جامعه به شمار 

می رود.

نمایندگی دائم کشورمان درسازمان ملل متحد: 

ایران قاطعانه ادعای بی اساس آمریکا را رد کرد 
 نمایندگی دائم ایران در سازمان ملل قاطعانه ادعای بی اساس آمریکا در ارتباط با 
حوادث ۲۳ خرداد تانکرهای نفتکش را در دریای عمان رد و آن را با شدیدترین لحن 

ممکن محکوم کرد. 
در بیانیه نمایندگی دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل متحد که بامداد روز 
جمعه منتشر شد، آمده است: اظهارات فتنه جویانه نماینده آمریکا علیه ایران در جلسه ۲۳ 
خرداد شورای امنیت سازمان ملل، نماد دیگری از عملیات روانی ایران هراسانه این کشور 
بود.فراخواندن ایران به دیپلماسی و بازگشت به میز مذاکره توسط آمریکایی که خود به 
صورت غیرقانونی از برجام خارج شده، یک طنز است.جنگ و تروریسم اقتصادی آمریکا 
علیه ملت ایران و حضور گسترده نظامی آن کشور در منطقه همواره منشأ اصلی ناامنی و 
بی ثباتی در منطقه خلیج فارس و جدی ترین تهدید علیه صلح و امنیت آن بوده و است.

نه ارائه اخبار ساختگی و انتشار اطلاعات نادرست می تواند واقعیت را تغییر دهد و نه 
متهم کردن بی شرمانه دیگران. آمریکا و متحدان منطقه ای آن باید از جنگ طلبی دست 
برداشته و به توطئه های فتنه انگیزانه و عملیات های مخفیانه خود با هدف متهم ساختن 
دیگران در منطقه پایان دهند.در این بیانیه آمده است: ایران ضمن هشدار مجدد نسبت 
به زورگوئی، ارعاب و تهدید و رفتارهای شریرانه آمریکا، نگرانی خود را در مورد حوادث 
مشکوک روز گذشته تانکرهای نفتی ابراز می دارد.ایران از جامعه بین المللی می خواهد 
تا به مسئولیت های خود در پیشگیری از اینگونه سیاست ها و اقدامات غیرمسئولانه و 

خطرناک آمریکا و متحدان منطقه ای آن در افزایش تنش در منطقه، عمل کند.
جمهوری اسلامی ایران مجدداً تأکید می کند که تنها راه کاهش تنش در این منطقه، 
تعامل فعال و سازنده تمام کشورهای منطقه در چارچوب یک گفتگوی واقعی، فراگیر و 
مبتنی بر احترام متقابل و اصول بنیادین حقوق بین الملل است. حوادث اخیر و وضعیت 

منطقه فوریت چنین گفتگوی منطقه ای را مورد تأکید قرار می دهد.
ضمن تأکید مجدد بر موضع دیرینه خود مبنی بر ضرورت تقویت صلح و امنیت 
در منطقه گسترده تر خلیج فارس، جمهوری اسلامی ایران آماده است تا نقش فعال و 
سازنده ای را در تأمین امنیت گذرگاه های راهبردی دریایی و تقویت صلح، ثبات و امنیت 

منطقه ایفا نماید.

علی مطهری :

اعضای مجمع باید انتقاد پذیر باشند
علی مطهری نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی در برنامه رادیویی پارک شهر 
شبکه تهران، در پاسخ به سوالی مبنی بر شکایت مجمع تشخیص از وی، گفت: ابتدا در 

این زمینه موضوعی مطرح شد اما بعد آقای مجید انصاری تکذیب کردند. 
وی  درباره علت و محور شکایت با بیان اینکه هنوز چیزی به من ابلاغ نشده است، 
گفت: احتمال می دهم مساله مرتبط به جمله ای باشد که گفته بودم اعضای مجمع 
استقلال فکری ندارند. من گفته بودم با توجه به اینکه مجمع در قانون اساسی ما بازوی 
مشورتی رهبری است و باید اعضای مجمع مشاور خوب و کمکی برای رهبر باشند اما 
اغلب اوقات و در مسائل مهم اعضای مجمع به جای اینکه خودشان فکر کرده و نظر و 
مشورت به رهبری بدهند، منتظرند ببیند رهبری چه می گویند بعد همان را تکرار کنند 

که ظاهرا همین موضوع به عنوان توهین برای اعضای مجمع تلقی شده است.
مطهری  ادامه داد: در حالیکه این اظهارات بنده نوعی انتقاد است و شما نمی توانید 
انتقاد را به نام توهین تلقی کنید، ما می گوییم شما باید استقلال فکری داشته باشید و 
نظر خودتان را به رهبری ارائه کنید تا در نهایت ایشان تصمیم بگیرند، یا قبول می کنند 
یا نمی کنند. نباید اینگونه باشد که اعضای مجمع بنشینند و ببینند رهبری نکته ای را 
مطرح کنند و شما هم همان را تکرار کنید، خب اگر قرار است اینگونه باشد ما نیازی به 
مجمع نداریم.مطهری با تاکید بر اینکه اعضای مجمع باید انتقاد پذیر باشند، گفت: معنی 

ندارد که اگر کسی انتقاد کرد از او شکایت کنند.
* حادثه ای شبیه زندان کهریزک اتفاق افتاده است

 وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر کشته شدن زندانی سیاسی در 
فشافویه و امکان ورود مجلس به این موضوع، گفت: مجلس وظیفه ورود به این موضوع 
را دارد، کمیسیون امنیت ملی حتما باید هیاتی را برای تحقیق و ارایه گزارش تعیین کند.

نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه سازمان زندان ها در این قضیه کوتاهی کرده و 
وزیر دادگستری هم باید پاسخگو باشد، تاکید کرد: زندان سیاسی را نباید در بند تبهکاران، 
دزدان و قاتلان و قاچاقچیان قرار دهند تا چنین اتفاقی بیفتد. گاهی برای تنبیه متهمان 
سیاسی این کار را می کنند که کار بسیار بدی است و در واقع شبیه اقدامی است که در 
کهریزک انجام شده و بچه های جوان را در سال 88 به زندان کهریزک که جای لات ها 
و قاچاقچیان بود منتقل کردند که آسیب های جدی دیدند.مطهری ادامه داد: به دلیل 

قتل فعال سیاسی رئیس سازمان زندان ها و وزیر دادگستری هر دو باید جوابگو باشند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

کمیته  حقیقت یاب 
برای حوادث تنگه هرمز تشکیل شود 

 رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد : 
برای آن چه که در منطقه در حال رخ دادن است باید یک کمیته حقیقت یاب شکل گیرد. 
حشمت الله فلاحت پیشه  در واکنش به حادثه نفت کش ها در تنگه هرمز، گفت: معتقد 
هستم برای ناامنی مسیر نفتکشی در دریای عمان جمهوری اسلامی ایران، کشورهای 

منطقه و سایر کشورهای دنیا باید دو اقدام کوتاه و بلندمدت انجام دهند.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
اقدام کوتاه مدت این است که یک کمیته حقیقت یاب منطقه ای با حضور ایران و دیگر 
کشورها در مورد این مسائل شکل بگیرد.وی تاکید کرد: معتقد هستم طرف های ثالثی 
در این اتفاقات حضور دارند که قصدشان ناامن کردن منطقه است و سود این موضوع 
به جیب شان می رود.نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه در کنار کار کوتاه مدت اقدامات همیشگی هم باید صورت گیرد، گفت: کار بلند مدت 
آن است که کشورهای منطقه فراتر از اختلافات سیاسی یک سازوکار برای امنیت آبراه 

منطقه اتخاذ کنند و این موضوع را به صورت کارشناسی مورد بررسی قرار دهند.
وی با بیان اینکه کشورهای منطقه باید یک »معاهده منطقه ای« ایجاد کنند،  اظهار 
داشت: اثر این کار این است که عملا حوزه های ترانزیتی، اقتصادی و تجاری از حوزه 
چالش های سیاسی دور  و به خط قرمز طرف های معاهده تبدیل می شود و همگان بر سر 
ایجاد امنیت همکاری می کنند.رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به این که این دو اقدام باید صورت گیرد زیرا با یکدیگر مرتبط هستند، گفت: آنچه  که در 
حال حاضر اتفاق می افتد نه تنها منجر به یک همکاری جمعی برای دستیابی به امنیت 

منطقه نمی شود، بلکه باعث ایجاد موضع گیری های متقابل می شود.
وی تاکید کرد:  موضع گیری های متقابل فقط اوضاع را پیچیده تر می کند، لذا معتقد 

هستم برای ایجاد این دو اقدام کشورهای مختلف باید به مذاکره بنشینند.

کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: انفجار دو نفتکش در 
دریای عمان همزمان با حضور نخست وزیر ژاپن مهمان در 
ایران پر معنا و پرابهام است؛ طرف و عامل سومی قصد دارد 
بحرانی کاذب و جانبی ایجاد کند که بتواند آثار روند مثبت 
و شرایط پرهیز از تنشی که در منطقه شکل گرفته است را 

تحت الشعاع قرار دهد. 
»مصیب نعیمی« با اشاره به سفر نخست وزیر ژاپن 
به ایران و انفجار دو نفتکش مرتبط این کشور در دریای 
عمان عنوان کرد: هرگونه تنش در این شرایط روی افکار 
عمومی بین المللی تأثیر خواهد گذاشت و قاعدتاً پیامدهای 
انفجار دو کشتی نفتکش در دریای عمان متوجه عاملان آن 
خواهد بود.وی افزود؛ باید مشخص شود چه کسانی پشت 
این حادثه هستند و چه اهدافی را دنبال می کنند و این 
موضوع باید به صورت جدی مورد ارزیابی قرار گیرد. به گفته 

این کارشناس مسائل منطقه با توجه به حضور نخست وزیر 
ژاپن در ایران و تلاشهایی که برای کاهش تنش وجود 
دارد، این انفجارها می تواند منشائی داشته باشد که از تشنج 
سود می برد.وی ادامه داد؛ منبع و منشأ این اتفاق تاکنون 
مشخص نشده است و پشت پرده آن برای کسی روشن 
نیست. ممکن است عوامل سومی با انگیزه های متفاوت 

پشت این اتفاق باشند.
نعیمی خاطرنشان کرد؛ با توجه به شرایط نسبتاً آرامی 
که در جهت کاهش تنش و تشنج در منطقه به وجود 
آمده بود انفجار دو نفتکش در آب های نزدیک به ایران 
می تواند معنا و مفهومی خاصی داشته باشد.وی ادامه 
داد: با این وجود اگر هدف از آمدن نخست وزیر ژاپن 
به ایران دارای ریشه، اصالت و ساختار باشد؛ این اتفاقات 
ساختگی، کاذب و جانبی نمی تواند در روابط دو کشور 

و برنامه های معطوف به کاهش تنش در منطقه اثری 
داشته باشد.نعیمی با اشاره به امداد رسانی نیروی دریایی 
ایران به خدمه کشتی های آسیب دیده گفت؛ در نهایت 
عوامل پشت پرده انفجار نفکش ها زیان اصلی را خواهند 
دید و چنین اقداماتی نمی تواند بر اراده ای که در نیات 

تنش زدایی ایران است، تأثیر داشته باشد.
این کارشناس مسائل منطقه خاورمیانه افزود: انفجار دو 
نفتکش در دریای عمان در شرایطی که نخست وزیر ژاپن 
مهمان ایران است پر معنا و ابهام است؛ طرف سومی قصد 
دارد بحرانی جانبی ایجاد کند تا بتواند آثار روند مثبتی که 
در حال شکل گرفتن است را تحت الشعاع قرار دهد، لذا 
باید در روند نتایج تحقیقات مشخص شود که آن طرف 
و عامل سوم چه کسی است، در روزهای آینده مشخص 

خواهد شد.

کارشناس مسائل خاورمیانه:

عامل سومی قصد دارد بحرانی کاذب و جانبی در منطقه ایجاد کند

رهبر معظم انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
ترامپ را شایسته مبادله پیام نمی دانم، 
تاکید کردند، با آمریکا مذاکره نخواهیم کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر انقلاب اسلامی صبح روزپنجشنبه  در 
دیدار با آقای آبه شینزو نخست وزیر ژاپن 
تأکید کردند: جمهوری  و هیأت همراه 
آمریکا  به  اعتمادی  هیچ  ایران  اسلامی 
ندارد و تجربه تلخ مذاکرات قبلی با آمریکا 
در چارچوب برجام را به هیچ وجه تکرار 
نخواهد کرد زیرا هیچ ملت آزاده و عاقلی 

مذاکره تحت فشار را نمی پذیرد.
در ابتدای این دیدار آقای آبه شینزو 
نخست وزیر ژاپن خطاب به مقام معظم 
رهبری گفت: من قصد دارم پیام رئیس 

جمهور آمریکا را به جنابعالی برسانم.
رهبر انقلاب اسلامی خطاب به نخست 
وزیر ژاپن گفتند: ما در حسن نیت و جدی 
بودن شما تردیدی نداریم اما در خصوص 
آنچه از رئیس جمهور آمریکا نقل کردید، 
من شخص ترامپ را شایسته مبادله هیچ 
پیامی نمی دانم و هیچ پاسخی هم به او 

ندارم و نخواهم داد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
مطالبی را که بیان خواهم کرد، در چارچوب 
گفتگو با نخست وزیر ژاپن است زیرا ما 
ژاپن را کشوری دوست می دانیم، اگرچه 

گلایه هایی نیز وجود دارد.
به تغییر رژیم در  * آمریکا قادر 

ایران  نیست
ایشان با اشاره به صحبت های نخست 
وزیر ژاپن مبنی بر اینکه ترامپ به او گفته 
»آمریکا قصد تغییر رژیم در ایران را ندارد«، 
آمریکایی ها  با  ما  مشکل  کردند:  تأکید 
موضوع تغییر رژیم نیست، زیرا آنها اگر 
چنین قصدی هم داشته باشند، قادر به 
اجرای آن نیستند، همانطور که رؤسای 
جمهور قبلی آمریکا، در چهل سال گذشته، 
برای نابودی جمهوری اسلامی ایران تلاش 

کردند اما نتوانستند.

رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: 
اینکه ترامپ می گوید قصد تغییر رژیم را 
ندارد یک دروغ است زیرا اگر می توانست 
اما  می داد  انجام  دهد،  انجام  را  کار  این 
نمی تواند.حضرت آیت الله خامنه ای با 
اشاره به صحبت های نخست وزیر ژاپن 
مبنی بر درخواست آمریکا برای مذاکره 
درباره موضوع هسته ای، گفتند: جمهوری 
اسلامی ایران به مدت پنج، شش سال در 
موضوع هسته ای با آمریکا و اروپایی ها در 
قالب 1 + ۵ مذاکره کرد و به یک نتیجه 
هم رسید، اما آمریکا زیر این توافق و قرارداد 
قطعی زد، بنابراین کدام فرد عاقلی است که 
دوباره با کشوری که زیر تمام توافق ها زده، 

مذاکره کند؟
مقامات  میان  در  صداقت   *

امریکایی بسیار کمیاب است
رهبر انقلاب اسلامی به بخش دیگری 
از صحبت های نخست وزیر ژاپن مبنی 
بر عزم آمریکا برای جلوگیری از ساخت 
سلاح هسته ای بوسیله ایران اشاره کردند 
و افزودند: ما با سلاح هسته ای مخالفیم 
و فتوای شرعی من حرام بودن ساخت 
سلاح هسته ای است اما این را بدانید که 
اگر ما قصد ساخت سلاح هسته ای داشتیم، 
آمریکا هیچ کاری نمی توانست بکند و اجازه 
ندادن آمریکا، هیچ مانعی ایجاد نمی کرد.

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 

انباشت سلاح هسته ای نیز اقدامی خلاف 
عقل است، خاطرنشان کردند: امریکا به 
هیچ وجه صلاحیت حرف زدن درباره اینکه 
کدام کشور سلاح هسته ای داشته باشد یا 
نداشته باشد، ندارد زیرا امریکا، چند هزار 

کلاهک هسته ای در انبارهای خود دارد.
ایشان با اشاره به سخنان نخست وزیر 
ژاپن مبنی بر اینکه امریکا آماده مذاکرات 
صادقانه با ایران است، خطاب به آقای آبه 
گفتند: ما این حرف را اصلًا باور نمی کنیم 
زیرا مذاکرات صادقانه از جانب شخصی 

همچون ترامپ، صادر نمی شود.
حضرت آیت الله خامنه ای خطاب به 
نخست وزیر ژاپن افزودند: رئیس جمهور 
امریکا چند روز پیش با جنابعالی دیدار و 
گفتگو و درباره ایران هم صحبت کرد، اما 
بعد از بازگشت از ژاپن، بلافاصله تحریم 
صنایع پتروشیمی ایران را اعلام کرد، آیا این 
پیام صداقت است؟ آیا این نشان می دهد 

که او قصد مذاکره صادقانه دارد؟
* تجربه تلخ مذاکره با امریکا را 

تکرار نخواهیم کرد
ایشان تأکید کردند: ما به هیچ وجه 
تجربه تلخ مذاکره چند سال اخیر با امریکا 

را تکرار نخواهیم کرد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به روند 
مذاکره با امریکایی ها در چارچوب برجام 
گفتند: بعد از توافق هسته ای، اولین کسی 

که برجام را بلافاصله نقض کرد، شخص 
اوباما بود، همان کسی که درخواست مذاکره 

با ایران کرده و واسطه هم فرستاده بود.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: این 
تجربه ما است و جناب آقای آبه بدانید که 

ما این تجربه را تکرار نمی کنیم.
ایشان با اشاره به سخنان نخست وزیر 
ژاپن مبنی بر اینکه ترامپ گفته »مذاکره 
ایران خواهد  پیشرفت  امریکا موجب  با 
شد«، تأکید کردند: ما به لطف خداوند، 
بدون مذاکره با امریکا و با وجود تحریم 
رسید.رهبر  خواهیم  پیشرفت  به  هم 
پیشنهاد  از  استقبال  با  اسلامی  انقلاب 
نخست وزیر ژاپن برای گسترش روابط با 
جمهوری اسلامی ایران، خاطرنشان کردند: 
ژاپن کشور مهمی در آسیا است و اگر به 
گسترش روابط با ایران تمایل دارد باید اراده 
قاطع خود را نشان دهد، همانگونه که برخی 

کشورهای مهم این اراده را نشان داده اند.
* هیچ ملت آزاده ای، مذاکره زیر 

فشار را قبول نخواهد کرد 
ایشان با اشاره به دشمنی های چهل 
این  ادامه  و  ایران  ملت  با  امریکا  ساله 
دشمنی ها، افزودند: ما معتقدیم از طریق 
مذاکره با امریکا، مشکلات ما حل نخواهد 
شد و هیچ ملت آزاده ای، مذاکره زیر فشار 

را قبول نخواهد کرد.
با  همچنین  اسلامی  انقلاب  رهبر 
اشاره به بخشی از سخنان نخست وزیر 
ژاپن مبنی بر اینکه امریکایی ها همواره 
می خواهند طرز فکر و عقاید خود را به 
دیگر کشورها تحمیل کنند، گفتند: اینکه 
شما این واقعیت را تصدیق می کنید، خوب 
است و این را هم بدانید که امریکایی ها در 
تحمیل دیدگاه های خود به هیچ حدی قانع 

نیستند.
در این دیدار که آقای روحانی رئیس 
جمهور کشورمان هم حضور داشت، آقای 
آبه شینزو با اشاره به مذاکرات خود در تهران 
این گفتگوها زمینه  امیدواری کرد  ابراز 

گسترش بیشتر همکاریها را فراهم کند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار نخست وزیر ژاپن:

ترامپ را شایسته مبادله پیام نمی دانم 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: آمریکا، اظهارات متناقضی در اهداف خود از 
تحریم ایران دارد اما مردم، هدف اصلی این تحریم ها و فشارهای اقتصادی هستند. 

علی لاریجانی در جشنواره ملی فرهنگی و ورزشی عشایر در شهرستان اسفراین اظهار 
داشت: دشمن در اظهارت خود از تحریم ها، اظهارات متناقض دارد و گاهی نسبت به مردم 
ایران، دلسوزانه حرف می زند اما تمام اظهارات، دروغ محض است و مردم، هدف این تحریم ها 
هستند.وی افزود: تحریم ها، منافع تمام مردم ایران را هدف قرار داده و تحت فشار آورده 
است و در این فشارها، مردم آسیب می بینند.وی خاطرنشان کرد: مردم ما ۴۰ سال پیش 
برای صیانت از شرف و آبروی خود، انقلاب کردند و به استقلال سیاسی دست یافتند اما این 
استقلال دشمنی هایی را برای ایران اسلامی ایجاد کرده است.رئیس مجلس شورای اسلامی 
افزود: در این چهار دهه با خصومت و دشمنی بدخواهان روبه رو شده ایم که در یک رأس 
آن، آمریکا و رژیم صهیونیسم بود و در سر دیگر، کشورهای مختلف سبب درد سر برای 
ایران اسلامی شدند.وی گفت: در تاریخ ۴۰ ساله انقلاب، مردم ایران شاهد فشارها، توطئه 
ها و دشمنی های بدخواهان بودند و البته در برهه ای از زمان این فشارها کم بود اما اراده آنان 
همواره بر این بوده که به این ملت آسیب و لطمه بزنند.لاریجانی افزود: برخی از کشورهای 
مسلمان در منطقه که عنوان اسلامی را یدک می کشند اما در دشمنی با ایران اسلامی کوتاه 

نیامده اند.وی گفت: البته تمام کشورهای اسلامی برای مردم ایران، عزیز و محترم هستند 
و ایران با هیچ کشور مسلمانی سر جنگ و دشمنی ندارد.رئیس مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: دشمنی آمریکا با ایران بیشتر شده است و اکنون بیشترین دشمنی را با 

مردم ما دارد و بر این اساس تحریم ها را تنگ تر می کند.
* دلال ها مانع رسیدن کالاهای اساسی به مردم شده اند

 رئیس مجلس شورای اسلامی  همچنین عصر چهارشنبه در نشست با خانواده شهدا، 
روحانیان، نخبگان، فعالان اقتصادی و مدیران خراسان شمالی گفت: با وجود تلاش های 
زیاد و منابع فراوانی که برای توزیع عادلانه امکانات، ارزاق و کالاهای اساسی دیده شده، 
دلال بازی ها مانع از آن شده که این اجناس آنگونه که باید به دست مردم برسد. وی  
اظهار داشت: 1۰ میلیارد دلار ارز برای تأمین کالاهای اساسی منظور شده است اما آنچه 
که به دست مردم می رسد با آن همخوانی ندارد.وی افزود: در این زمینه به دنبال آن 
هستیم تا در هفته آینده به چهارچوبی برسیم که فشار بر مردم کاهش یابد.لاریجانی 
گفت: یک موضوع مهم که در کشور برای توزیع عادلانه امکانات و دسترسی مردم به 
نیازهای اساسی شأن پیگیری می شود، تأمین مسکن است و در این زمینه تصمیماتی 

گرفته شده است.

رئیس مجلس:

هدف تحریم های آمریکا، مردم ایران هستند

سید عباس موسوی

محمود سریع القلم

دادستان کل کشور از اقدامات و مصاحبه های نزار 
زکا پس از آزادی مشروط انتقاد کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری در 
حاشیه سفر به سمنان گفت: نزار زاکا که با وساطت 
دولت لبنان و حزب الله پس از گذراندن بخشی از دوره 
محکومیت خود، از آزادی مشروط برخوردار شده و به 
خارج از کشور رفته به جای تشکر از نظام جمهوری 

اسلامی و قوه قضائیه، نباید بد برخورد کند.

و  تصاویر  و  مدارک  و  اسناد  افزود:  ادامه  در  وی 
مصاحبه ها و فیلم های این پرونده موجود است و در 
فرد،  این  ناجوانمردانه  اقدامات  یافتن  ادامه  صورت 
قوه قضائیه مستندات موجود را منتشر خواهد کرد تا 

مشخص شود چه کسی دروغ می گوید.
دادستان کل کشور ادامه داد: قوه قضائیه در جلسات 
خصوصی در محضر رهبر معظم انقلاب اسلامی و هم 
در جلسات اقتصاد مقاومتی با حضور سران سه قوه، این 

مسئولیت را عهده دار شده که هرجا دولت نیاز به کمک 
و مساعدت قوه قضائیه داشته باشد، این امر در اولویت 

قرار خواهد گرفت.
حجت الاسلام و المسلمین منتظری بیان کرد: هر 
جا که رئیس جمهور و وزرا از ما موضوعی را خواسته اند 
چه در حوزه دادستانی کل و چه در حوزه های دیگر و 
حتی در محاکم این وظیفه و تکلیف را داریم که در حد 

توانمان به دولت کمک کنیم.

رئیس جمهوری گفت: دولت آمریکا با استفاده ابزاری 
از ظرفیت اقتصادی، مالی و نظامی خود و با اتخاذ رویکرد 
تهاجمی، کلیه ساختارها و قواعد بین المللی را بر هم زده و به 
تهدیدی جدی برای ثبات منطقه و جهان تبدیل شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی دیروزدر 
سخنرانی نوزدهمین اجلاس سران کشورهای عضو سازمان 
همکاری شانگهای که در بیشکک پایتخت قرقیزستان برگزار 
شد، اظهار داشت: برجام دستاورد مهم دیپلماسی چندجانبه 
است که اثبات کرد چنانچه اراده سیاسی لازم وجود داشته 
باشد می توان، برای حل هر مشکلی به جای تحریم و 
جنگ از طریق گفت وگو و مصالحه بهتر به نتیجه رسید.

رئیس جمهوری در ابتدای سخنرانی خود اظهار داشت: 
مایلم مراتب تشکر و قدردانی خود را از آقای »سورنبای 
جئین بکوف« رئیس جمهوری قرقیزستان به خاطر میزبانی 
این اجلاس اعلام کنم؛ همچنین خوشحالم که بار دیگر 
فرصت یافتم تا در جمع سران سازمان همکاری شانگهای 
حضور داشته باشم.روحانی گفت: نوزدهمین نشست سران 
سازمان همکاری شانگهای در حالی برگزار می شود که 
جامعه جهانی با چالش ها و معضلات بی سابقه ای روبه رو 
است.وی افزود: تروریسم در انواع مختلف آن، افراط گرایی، 
یکجانبه گرایی، مداخله کشورهای فرامنطقه ای در امور 
سایر مناطق و دخالت در امور داخلی سایر کشورها جامعه 
بین المللی را در وضعیتی خطیر قرار داده است؛ وضعیتی 
که می تواند ثبات، امنیت و منافع همه کشورهای جهان 
را تهدید کند.رئیس جمهوری بیان کرد: مناطق پیرامونی 
ما با بحران های متعددی روبه رو است که با از بین بردن 
زیرساخت های اولیه کشورها و بازتولید ناامنی، این مناطق 

را در شرایط حساسی قرار داده است.روحانی ادامه داد: از 
سوی دیگر دولت آمریکا طی دو سال گذشته با استفاده 
ابزاری از ظرفیت اقتصادی، مالی و نظامی خود و با اتخاذ 
رویکرد تهاجمی، کلیه ساختارها و قواعد بین المللی را بر 
هم زده و به تهدیدی جدی برای ثبات منطقه و جهان 
تبدیل شده است.رئیس جمهوری خاطر نشان کرد: همه 
ملت ها و همه دولت ها صرف نظر از باورها و فرهنگ های 
خود در پی رفاه، توسعه، آزادی و حقوق خویش هستند؛ و با 
حفظ ارزش های دینی و اخلاقی و ملی خویش می خواهند 
در تعامل با یکدیگر در برابر دشمنان مشترک بشریت 
ایستادگی کنند.روحانی گفت: امروزه همه ما از شرق تا 
غرب در برابر خطر افراط گرایی باید متحد باشیم. چرا که 
افراط گرایی توسعه، صلح و امنیت جهان را تهدید می کند.

رئیس جمهوری بیان کرد: مهم نیست مسلمان، مسیحی، 
یهودی، بودایی یا به هر دین و آئین دیگری باشیم؛ مهم 
این است که در برابر افراط گرایی از هر رنگ و نژاد و مذهب 
متحد باشیم.روحانی تصریح کرد: ما از آن جهت با داعش 
در عراق و سوریه جنگیدیم که آن را تفسیری افراطی و 
ضدانسانی از دین علیه انسانیت می دانستیم و در دفاع از 
شهروندان غیر مسلمانِ این کشورها نیزتردید نکردیم.وی 
تصریح کرد: ایران از آن جهت با صهیونیسم مخالف است 
که آن را یک ایدئولوژی انحرافی در دین یهود می داند که با 
ارزش های انسانی در ستیز است.رئیس جمهوری گفت: ما 
در عراق و سوریه برای صلح جنگیده ایم. در افغانستان برای 
نبرد با افراط گرایی در تعامل با سازمان ملل متحد نقش 
سازنده ای ایفا کرده ایم و در یمن برای برقراری صلح از هیچ 

تلاشی فروگزار نکرده ایم.

با همه  و همکاری  * همواره درهای گفت وگو 
همسایگان بازگذاشته ایم

و  گفت وگوها  درهای  همواره  ما  گفت:  روحانی 
همکاری های منطقه ای و دوجانبه را با همه همسایگان 
خود بازگذاشته ایم، ما نمی خواهیم هیچ ملتی را به دریا 
بریزیم و غرق کنیم و برای حل مسأله فلسطین هم رویکرد 
دموکراتیک با مراجعه به آرای عمومی را ارائه کرده ایم.

رئیس جمهوری با بیان اینکه »ایران جایگاه ویژه فرهنگی و 
تاریخی در سراسر قاره آسیا دارد« افزود: پیوندهای تمدنی 
ایران، آسیای میانه و شبه قاره گسست ناپذیر است؛ شاعران 
و نویسندگان ایرانی در دل های مردمان شما خانه کرده اند 
و زبان فارسی در سرتاسر جغرافیای فرهنگی این منطقه 
گسترده است.رئیس جمهوری بیان کرد: برجام دستاورد 
مهم دیپلماسی چندجانبه است که اثبات کرد چنانچه 
اراده سیاسی لازم وجود داشته باشد می توان، برای حل هر 
مشکلی به جای تحریم و جنگ از طریق گفت وگو و مصالحه 
بهتر به نتیجه رسید.روحانی افزود: جمهوری اسلامی ایران 
به اذعان 1۵ گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی به کلیه 
تعهدات خویش عمل نموده است، اما متأسفانه آمریکا به 
طور یکجانبه از برجام خارج شده و حتی دیگر طرف ها و 
کشورها را نیز مورد تهدید قرار می دهد تا قطعنامه ۲۲۳1 
شورای امنیت سازمان ملل که خواستار روابط عادی تجاری 
با ایران است، را نقض کنند.روحانی گفت: جمهوری اسلامی 
ایران در چارچوب ظرفیت های برجام از اعضای باقی مانده 
در توافق می خواهد، هر چه سریع تر به تعهدات خود در 
بهره مندی جمهوری اسلامی ایران از منافع اقتصادی برجام 

عمل کنند.

دادستان کل کشور:

مدارک و اعترافات نزار زاکا را منتشر می کنیم

دکتر روحانی در نشست شانگهای:

آمریکا به تهدیدی جدی برای ثبات منطقه و جهان تبدیل شده است
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علمیوسلامت

رئیس انجمن نورویورولوژی :

کودکانچندباردرروزدستشوییبروند؟
رئیس انجمن نورویورولوژی گفت: به دلیل تمیز نبودن سرویس بهداشتی و دیگر مسائل 

۶۱.۲ درصد از کودکان از سرویس های بهداشتی مدارس استفاده نمی کنند. 
مهری مهراد رئیس انجمن نورویورولوژی اظهار کرد: در حالی که دختران باید در سن 
۱۲ سالگی هر ۲ ساعت یک بار به سرویس بهداشتی مراجعه کنند اما متاسفانه ادرار خود 
را بین پنج تا هفت ساعت نگه می داشتند. مهراد تاکید کرد: به دلیل تمیز نبودن سرویس 
بهداشتی و برخی مسائل ۶۱.۲ درصد از کودکان از سرویس های بهداشتی مدارس 
استفاده نمی کنند و همین مسئله به بروز مشکلات ادراری کودکان و به خصوص زنان در 

سنین بالا منجر خواهد شد.
رئیس انجمن نورویورولوژی بیان کرد: آموزش صحیح ادرار کردن و استفاده به موقع 
از سرویس های بهداشتی مشکلات بی اختیاری و شب ادراری را تا حدودی برطرف 
خواهد کرد. وی ادامه داد: افراد بزرگسال باید هر سه  ساعت یک بار در جهت پیشگیری 
از مشکلات ادراری و بی اختیاری ادرار به سرویس بهداشتی مراجعه و کودکان نیز هر ۲ 

ساعت یکبار به دلیل حجم کم مثانه به سرویس بهداشتی مراجعه کنند.
مهراد با اشاره به اینکه افراد باید روزانه هشت لیوان مایعات برای سلامتی مجاری ادرار 
و سلامتی کلیه هایشان مصرف کنند، بیان کرد: زنان به دلیل پوشش ممکن است بیشتر 
از مردان ادرار خود را نگه دارند و همین مسئله باعث بروز مشکلات بی اختیاری ادرار 
در آینده می شود. رئیس انجمن نورویورولوژی با اشاره به اینکه برخی از زنان در سنین 
میانسالی دچار شب ادراری، بی اختیاری و عفونت های ادراری می شوند، افزود: زنانی 
که مسافت های طولانی دیواره های مثانه شان بهم می خورد ادرار در درون مثانه شکل 
نمی گیرد و همین مسئله باعث بروز عارضه بی اختیاری ادرار می شود و برای پیشگیری از 

این مسئله باید زنان هر ۲ تا سه ساعت یکبار به سرویس بهداشتی مراجعه کنند.
وی با اشاره به اینکه امروزه روش هایی در زمینه کنترل بزرگ نشدن مثانه شناسایی 
نشده است، گفت: بی اختیاری ادرار از مشکلاتی جدی بین زنان و مردان است که در 
آقایان این عارضه بیشتر به دلیل مسئله پروستات و در زنان به صورت سرفه، عطسه و پرش 
از جایی اتفاق می افتد. مهراد ادامه داد: با ارتقا آگاهی سلامت مردم چکاب اورولوژی که 

یک آزمایش ساده است باید به وسیله افراد هر ۶ ماه یک بار انجام شود.
رئیس انجمن نورویورولوژی یادآوری کرد: عارضه بی اختیاری ادرار اگر در مراحل اول 
تشخیص داده شود با ورزش های کف لگنی و حتی روش های درمانی بدون جراحی قابل 

کنترل است.
وی افزود: وقتی مثانه به اندازه ۱۵۰ سی سی پر شود گیرنده هایی در عقب ستون 

فقرات علامت هشدار جهت مراجعه افراد به سرویس بهداشتی می دهد.

5عاملتاثیرگذاربرآهنگکاهشوزن
با افزایش سن، بدن ما تغییراتی در ترکیب خود را تجربه می کند. بر همین اساس، در 
شرایطی که توده ماهیچه ای بدن ما کاهش می یابد، توده چربی مسیری مخالف را طی 

کرده و بیشتر شده و به کاهش نرخ متابولیسم در حال استراحت منجر می شود. 
هر فردی ممکن است به دلایلی مختلف در تلاش برای کاهش وزن خود باشد. برخی 
تنها قصد دارند احساس بهتر و اعتماد به نفس بیشتری داشته باشند، در شرایطی که 
برخی دیگر به منظور تقویت سلامت و کاهش خطر مشکلات سلامت بالقوه قصد کاهش 
وزن خود را دارند. دلیل هر چه که باشد، اصول کاهش وزن کم و بیش یکسان هستند 

که اساسا شامل مصرف کالری کمتر نسبت به میزانی است که روزانه سوزانده می شود.
این چیزی است که به نام نرخ کاهش وزن شناخته می شود و باید آن را در محدوده سالم 
نگه دارید تا در تحقق هدف کاهش وزن خود موفق باشید. با این وجود، برخی عوامل 

وجود دارند که می توانند بر این نرخ تاثیرگذار باشند.
سن 

با افزایش سن، بدن ما تغییراتی در ترکیب خود را تجربه می کند. بر همین اساس، در 
شرایطی که توده ماهیچه ای بدن ما کاهش می یابد، توده چربی مسیری مخالف را طی 
کرده و بیشتر شده و به کاهش نرخ متابولیسم در حال استراحت منجر می شود. این 

شرایط می تواند با افزایش سن، کاهش وزن را دشوارتر سازد.
خواب 

در شرایطی که اغلب نادیده گرفته می شود، اما خواب اهمیت بسیاری برای کاهش 
وزن دارد زیرا طی آن بدن ما روند استراحت و ریکاوری را تجربه می کند. این به معنای آن 
است که خواب ناکافی می تواند تلاش های شما برای کاهش وزن را کم اثر یا بی اثر کند 
و حتی تمایل به مصرف غذاهای پر کالری را افزایش دهد که همگی می توانند به افزایش 

وزن شما منجر شوند.
جنسیت 

ممکن است شبیه به یک عامل به نظر نرسد، اما در واقع این گونه است. به طور کلی، 
زنان در مقایسه با مردان از نسبت چربی به ماهیچه بیشتری برخوردار هستند و نرخ 
متابولیک آنها حدود ۵ تا ۱۰ درصد کمتر است. این به معنای آن است که زنان در مقایسه 

با مردان کالری کمتری می سوزانند، و کاهش وزن آنها با سرعت کمتری رخ می دهد.
کمبود کالری 

برای کاهش وزن معمولا به تعادل کالری منفی نیاز دارید. با این وجود، باید اطمینان 
حاصل کنید که این کمبود کالری بیش از حد زیاد نباشد زیرا در این صورت به مشکلات 

سلامت بالقوه منجر می شود.
نقطه آغاز 

این که وزن شما چقدر است نیز می تواند بر میزان وزنی که از دست می دهید، تاثیرگذار 
باشد. به عنوان مثال، وزنی که در ابتدا از دست می دهید به طور معمول متناسب با وزن 
بدن است. بر همین اساس است که افراد چاق تر در مقایسه با افرادی که لاغرتر هستند، به 

طور معمول وزن بیشتری از دست می دهند.

5نوشیدنیبرایخوابراحت
در فرآیند کاهش وزن نوع نوشیدنی مصرفی پیش از خواب می تواند همچون فاکتورهای 

متعدد دیگر تاثیرگذار باشد. 
به گزارش ایسنا، مصرف نوشیدنی هایی همچون چای و قهوه از آنجاییکه در الگوی 
خواب تغییر ایجاد می کنند، توصیه نمی شود. اما نوشیدنی هایی نیز وجود دارند که در 
صورت مصرف پیش از وقت خواب به عضله سازی، بهبود سطح قند خون و چربی سوزی 
کمک می کند. نشریه "تایمز آو ایندیا" در مطلبی به برخی از این نوع نوشیدنی ها اشاره 

کرده  است:
شیر 

نوشیدن یک لیوان شیر پیش از خوابیدن به خواب خوب و راحت کمک می کند که به 
گفته متخصصان علت آن تریپتوفان و کلسیم موجود در شیر است. خواب خوب در شب از 
پرخوری در روز بعد پیشگیری می کند. علاوه بر این، شیر سرشار از پروتئین "کازئین" است 

که فرآیند هضم را کند ساخته و موجب می شود هنگام خواب، عضله سازی صورت گیرد.
دمنوش دارچین 

دارچین سرشار از ترکیب های مفید برای بدن است. آنتی اکسیدان ها و خواص ضد 
التهابی این ادویه گزینه مناسبی برای کاهش وزن است. مصرف این ادویه به شکل 
دمنوش پیش از خواب سوخت و ساز بدن را افزایش می دهد. همچنین این نوشیدنی 
مثل یک عامل سم زدا عمل کرده و فرآیند کاهش وزن را تسریع می کند. می توان برای بهتر 

شدن طعم این دمنوش مقداری عسل به آن اضافه کرد.
دمنوش بابونه 

سطح  دمنوش  نوع  این  است.  خواب آور  داغ،  بابونه  دمنوش  فنجان  یک  نوشیدن 
"گلیسین" بدن را که نوعی انتقال دهنده عصبی است و به آرام شدن اعصاب کمک 
می کند، بالا می برد. از دیگر فوائد این نوشیدنی تاثیر آن در افزایش دمای مرکزی بدن 
است که در نتیجه آن دمای سیستم بدن کاهش پیدا کرده و کمک می کند تا خواب بهتری 

داشته باشیم.
آب انگور 

نوشیدن یک لیوان آب انگور پیش از خوابیدن نه تنها کیفیت خواب را بهبود می دهد 
بلکه به چربی سوزی در شب کمک می کند. همچنین، انگور منبع غنی از آنتی اکسیدان 

به حساب می آید که چربی سفید را به چربی قهوه ای تبدیل می کند.
آب شنبلیله 

مصرف مرتب آب شنبلیله موجب تولید حرارات در بدن شده و به کنترل وزن کمک 
می کند. همچنین سیستم گوارشی را تقویت می کند که برای کاهش وزن ضروری است. 

هرچند باید دقت داشت که این نوشیدنی نیم ساعت پیش از خوابیدن مصرف شود.

یک فوق تخصص گوارش و کبد تشریح کرد

بایدهاونبایدهایغذاییدرمبتلایانبه
بیماریهایکبدی

یک فوق تخصص گوارش و کبد درباره رژیم غذایی مبتلایان به هپاتیت »سی« توضیح 
داد. دکتر سیدموید علویان درباره رژیم غذایی که مبتلایان به هپاتیت »سی« باید رعایت 
کنند، گفت: در مورد نوع رژیم غذایی و آنچه که بیماران مبتلا به هپاتیت »سی« باید بیشتر 
و یا کمتر میل کنند، عقاید مختلفی وجود دارد، اما آنچه مهم است تعیین شدت بیماری 
کبدی است. وی با بیان مبتلایان به هپاتیت »سی« باید از رژیم های سخت دوری کنند، 
افزود: باید توجه کرد که کبد نقش مهمی در سوخت وساز بدن بازی می کند و در صورت 
تخریب آن، کالری کافی به بدن نمی رسد. از طرفی با تخریب کبد،   دیگر امکان دفع سموم 
حاصل از سوخت وساز مواد نیز ممکن نخواهد بود. علویان تاکید کرد: در صورت شدید 
بودن بیماری کبدی، بیمارارن باید از مصرف زیاد مواد گوشتی خصوصاً گوشت قرمز 
خودداری کرده و به جای آن از گوشت سفید مانند ماهی، مرغ و پروتئین های گیاهی 
استفاده کنند. وی همچنین گفت: مصرف سبزیجات و میوه های تازه که سرشار از مواد 
آنتی اکسیدان هستند نیز برای این بیماران بسیار مفید است. همچنین بیماران مبتلا به 
هپاتیت »سی«  باید از مصرف غذاهای دودی که دارای نیترات هستند نیز خودداری کنند.

برخلاف باور عمومی که هندوانه تنها از آب و قند تشکیل شده است، این میوه محبوب 
تابستانی سرشار از مواد مغذی است. هندوانه سطوح بالا از ویتامین ها، مواد معدنی 
و آنتی اکسیدان ها را ارائه می کند، در شرایطی که کالری کمی دارد. هندوانه میوه 
ای طراوت بخش و شیرین مزه است که بدون احساس گناه از دریافت کالری اضافه 
می توانید آن را برای مقابله با گرمای تابستان مصرف کنید. به همراه طالبی و ملون 

)Honeydew(، هندوانه به خانواده گیاهی کدوییان )Cucurbitaceae( تعلق دارد. 
حقایقی کوتاه درباره هندوانه

- هندوانه هزاران سال است که کشت می شود و بنابر برخی شواهد قدمت استفاده از 
این میوه به دوران مصر باستان باز می گردد.

- بیش از 9۰ درصد هندوانه از آب تشکیل شده است.
- هندوانه می تواند به بهبود برخی شرایط از جمله آسم، سرطان، و التهاب کمک کند.

ارزش غذایی
یک پیمانه هندوانه خرد شده )۱۵۲ گرم( حاوی: 43 کالری. ۰ گرم چربی. ۲ میلی گرم 

سدیم.۱۱ گرم کربوهیدرات )از جمله 9 گرم قند(.۱ گرم فیبر
یک پیمانه هندوانه حاوی درصد روزانه ویتامین های زیر است:

A ۱7 درصد از نیاز روزانه ویتامین
C ۲۱ درصد از نیاز روزانه ویتامین

۲ درصد از نیاز روزانه آهن
۱ درصد از نیاز روزانه کلسیم

هندوانه حاوی تیامین، ریبوفلاوین، نیاسین، ویتامین B۶، فولات، اسید پانتوتنیک، 
منیزیم، فسفر، پتاسیم، روی، مس، منگنز، سلنیم، کولین، لیکوپن، و بتائین نیز است.

هندوانه حاوی لیکوپن بیشتری نسبت به هر میوه یا سبزی دیگری است.
فواید هندوانه 

مصرف میوه ها و سبزی ها از انواع مختلف با کاهش خطر بسیاری از بیماری های 
مرتبط با سبک زندگی پیوند خورده است.

مطالعات بسیاری نشان داده اند که افزایش مصرف مواد غذایی گیاهی مانند هندوانه 
خطر چاقی، مرگ و میر کلی، دیابت، و بیماری قلبی را کاهش می دهد.

از دیگر فواید هندوانه می توان به بهبود شرایط پوست و مو، افزایش انرژی، و کاهش 
وزن اشاره کرد.

آسم 
خطر ابتلا به آسم بین افرادی که مقادیر زیاد از مواد مغذی خاص را مصرف می کنند، 
کمتر است. ویتامین C یکی از این مواد مغذی است که در بسیاری از میوه ها و سبزی 

ها، از جمله هندوانه یافت می شود.
فشار خون 

مطالعه ای که در نشریه the American Journal of Hypertension منتشر شد، نشان 

داد که مکمل عصاره هندوانه به بهبود سلامت دستگاه گردش خون در افراد میانسال 
چاق مبتلا به پیش پرفشاری خون یا پرفشاری خون مرحله یک کمک کرده است.

رژیم های غذایی سرشار از لیکوپن که در هندوانه نیز یافت می شود، ممکن است به 
پیشگیری از بیماری قلبی کمک کنند.

سرطان 
به عنوان یک منبع عالی برای آنتی اکسیدان ها، از جمله ویتامین C، هندوانه می تواند 
به مبارزه با رادیکال های آزاد که از عوامل شکل گیری سرطان هستند و نابودی آنها کمک 
کند. چندین مطالعه نشان داده اند که مصرف لیکوپن با کاهش خطر سرطان پروستات 

در ارتباط بوده است.
گوارش و اجابت مزاج 

محتوای آب و فیبر چشمگیر هندوانه به پیشگیری از یبوست و بهبود شرایط اجابت 
مزاج برای بهره مندی از یک دستگاه گوارش سالم کمک می کند.

آبرسانی 
حدود 9۲ درصد هندوانه از آب تشکیل شده است و این میوه سرشار از الکترولیت ها 
مهم است، از این رو، میان وعده ای خوب در روزهای گرم تابستان برای تامین آب مورد 

نیاز بدن و پیشگیری از کم آبی بدن است.
التهاب 

کولین که در هندوانه وجود دارد یک ماده مغذی مهم محسوب می شود. کولین به 
بهبود شرایط خواب، حرکت ماهیچه، یادگیری، و حافظه کمک می کند. همچنین، 
این ماده مغذی به حفظ ساختار غشاهای سلولی کمک می کند، در انتقال تکانه های 

عصبی نقش دارد، به جذب چربی کمک می کند، و التهاب مزمن را کاهش می دهد.
دردهای ماهیچه ای 

هندوانه و آب هندوانه نشان داده اند که ماهیچه درد را کاهش داده و زمان ریکاوری پس 
از انجام ورزش را در ورزشکاران کاهش می دهند. پژوهشگران بر این باورند که اسید آمینه 

ال-سیترولین )L-Citrulline( موجود در هندوانه در این زمینه نقش دارد.
 پوست 

هندوانه یک ماده غذایی خوب برای پوست است زیرا حاوی ویتامین A است که این 
ماده مغذی برای تولید سبوم یا چربی پوست و مرطوب نگه داشتن پوست و مو نیاز است. 

همچنین، ویتامین A برای رشد بافت های بدن، از جمله پوست و مو نیاز است.
مصرف ویتامین C به میزان کافی نیز برای ساخت و حفظ کلاژن نیاز است که از عناصر 
اصلی تشکیل دهنده پوست و مو محسوب می شود. افزون بر این، هندوانه به تامین آب 
مورد نیاز بدن کمک می کند که برای حفظ ظاهر سالم و شاداب پوست و مو ضروری 

است.
عوارض جانبی هندوانه 

اگر هندوانه را به میزان معقول مصرف کنید، این میوه مغذی هیچ گونه عوارض جانبی 

ایجاد نخواهد کرد. اما مصرف روزانه هندوانه به میزان زیاد ممکن است به بروز برخی 
مشکلات ناشی از دریافت بیش از حد لیکوپن و پتاسیم منجر شود. مصرف بیش از 3۰ 
میلی گرم لیکوپن در روز می تواند به طور بالقوه موجب حالت تهوع، اسهال، سوء هاضمه 
و نفخ شود. افراد مبتلا به هایپرکالمی یا میزان بیش از حد زیاد پتاسیم در خون، احتمالا 
نباید بیش از یک پیمانه هندوانه در روز مصرف کنند که کمتر از ۱4۰ میلی گرم پتاسیم 
دارد. هایپرکالمی می تواند به ضربان قلب نامنظم و دیگر مشکلات قلبی عروقی منجر 

شده و همچنین کنترل بر ماهیچه ها را کاهش دهد.
اختلالات روده ای 

هندوانه سرشار از لیکوپن است. مصرف بیش از حد این ماده مغذی ممکن است به 
حالت تهوع، نفخ، اسهال، استفراغ، سوء هاضمه و گاز منجر شود. این علائم می توانند 
بین افراد مسن تر شدیدتر باشند زیرا دستگاه گوارش با افزایش سن به طور معمول 

تضعیف می شود.
اختلالات قلبی عروقی 

هندوانه حاوی سطوح بالای پتاسیم است. مصرف بیش از حد غذاهای سرشار از 
پتاسیم می تواند به مشکلات قلبی عروقی منجر شود که از آن جمله می توان به ضربان 
قلب نامنظم، نبض ضعیف، و ایست قلبی اشاره کرد. همچنین، پتاسیم بیش از حد 

ممکن است بر کنترل حرکتی و سیستم عصبی بدن تاثیرگذار باشد.
دیابت 

فرد مبتلا به مقاومت به انسولین با مشکلات قند خون مواجه می شود. در این 
شرایط، قند در جریان خون باقی مانده و وارد سلول های بدن نمی شود. زمانی که 
سلول ها با کمبود گلوکز مواجه می شوند، انسولین بیشتری تولید می شود. انسولین 
و قند در خون باقی می مانند که می تواند بر سطوح تری گیلیسیرید در بدن تاثیرگذار 
باشد. هندوانه منبع خوبی برای قند است که می تواند موجب افزایش ناگهانی سطح 
قند خون در بدن شود. بر همین اساس، افراد مبتلا به دیابت باید از مصرف هندوانه 

پرهیز کنند.
کاهش فشار خون 

مصرف بیش از حد هندوانه می تواند به کاهش فشار خون در بدن انسان منجر شود. 
افراد مبتلا به فشار خون پایین بهتر است از مصرف هندوانه پرهیز کنند.

واکنش های آلرژیک 
در برخی افراد، مصرف هندوانه می تواند موجب واکنش های آلرژیک شود. این شرایط 
می تواند راش های پوستی خفیف تا شدید، آنافیلاکسی و تورم صورت را شامل شود. 
افرادی که به هویج، لاتکس و خیار آلرژی دارند به راحتی می توانند با واکنش های 

آلرژیک به هندوانه نیز مواجه شوند.
دوران بارداری 

البته مساله ای جدی نیز  باردار است که  دیابت بارداری شرایطی شایع بین زنان 
محسوب می شود. مصرف مقادیر زیاد هندوانه سطح قند خون را افزایش می دهد که 
به دیابت بارداری منجر می شود. از این رو، زنان باردار باید برای چند ماه از مصرف این 

میوه پرهیز کنند.
مدفوع شل 

هندوانه حاوی نوع خاصی قند به نام سوربیتول است. افرادی که به عدم تحمل 
سوربیتول مبتلا هستند پس از مصرف هندوانه با شل شدن مدفوع و گاز زیاد مواجه 

می شوند.
مشکلات مرتبط با اعصاب و ماهیچه ها 

افرادی که بیش از حد هندوانه مصرف می کنند ممکن است به مشکلات مرتبط با 
اعصاب، ماهیچه ها و کلیه مبتلا شوند.

ناتوانی جنسی 
مصرف بیش از حد هندوانه می تواند به ناتوانی جنسی و اختلال نعوظ در مردان منجر 

شود.
خستگی 

عملکرد ضعیف کلیه ها تصفیه و دفع مواد مضر از بدن را دچار اختلال می کند که 
می تواند به تورم در پاها منجر شود. مصرف بیش از حد هندوانه می تواند محتوای آب 
بدن را افزایش دهد. عدم دفع آب اضافه از بدن می تواند به افزایش حجم خون منجر 
شود. این شرایط ممکن است تورم را هرچه بیشتر افزایش دهد و به خستگی شدید 

منجر شود.

هندوانه؛ از فواید تا عوارض! 

ابداعیکروشجدیدبرایجدایی
آبازروغن

پژوهشگران مؤسسه فناوری ماساچوست)ام.آی.تی( در مطالعه اخیرشان روشی را 
کشف کرده اند که توسط آن می توانند روغن را از آب جدا کنند.

 همه می دانیم که روغن با آب مخلوط نمی شود، اما هنگامی که این دو با هم مخلوط 
شوند نیز نمی توان آنها را از هم جدا کرد اما با روشی که اخیراً پژوهشگران توسعه داده اند 
این کار دیگر غیرممکن نیست. برای نامیزه کردن روغن، کارآمد ترین راه استفاده از 
غشایی است که می تواند قطرات کوچک از آب را فیلتر کند. با این حال، غشاها بلافاصله 
آلوده می شوند و باید تمیز شوند. نامیزه یا امولسیون نوعی کلوئید مایع در مایع است که 
در آن قطره های ریز یک مایع )مانند روغن( در مایعی دیگر )مانند آب( بی آنکه با یکدیگر 
درآمیزند، پراکنده است. یک امولسیون از دو مایع امتزاج ناپذیر )معمولًا روغن و آب( 
تشکیل شده است که یکی از آنها به صورت قطرات ریز در دیگری پراکنده شده است. 
مایع پراکنده شده فاز پراکنده یا داخلی و مایع احاطه  کننده قطرات فاز پیوسته، بسته یا 
خارجی نامیده می شود. طی این مطالعه پژوهشگران ام. آی.تی یک ابزار تصویربرداری 
را مورد بررسی قرار دادند که امکان توسعه یک ماده غشایی جدید را که آلوده نمی شود 
فراهم می کند. "گرگوری راتلج")Gregory Rutledge(، استاد مهندسی شیمی و یکی از 
نویسندگان این مقاله، گفت: فرایند پالایش تقریباً غیرممکن است. غشاء پالایش معمولًا 
محکم بسته می شود و به سختی می توان درون آن را مشاهده کرد. پژوهشگران طی این 
مطالعه برای جدا کردن این دو ماده، از دو لیزر برای اسکن لایه به لایه مواد استفاده کردند. 
این تکنیک، "ریزبینی دوچشمی")confocal laser scanning microscopy( نام دارد. 
هنگامی که دو پرتو لیزر عبور می کنند، مواد با رنگ فلورسنت مشخص می شوند. برای 
این آزمایش، محققان از دو رنگ استفاده کردند: یکی بر روی روغن در مایع و دیگری 
در فیبرهای غشاء. این روش برای ایجاد یک تصویر سه بعدی کامل از راه قطرات روغن 
پراکنده سراسر غشاء مناسب است. این موضوع می تواند به درک بهتر اینکه چگونه 

جدایی بین نفت و آب اتفاق می افتد، کمک کند.

کپسولیبرایتقویتقوایبدنتولیدشد
 محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید کپسولی شدند که باعث افزایش 

طول عمر و تقویت قوای عمومی بدن می شود.
گیاه آب بشقابی، یک گیاه کوچک با ساقه های رونده باریک و برگ های قلبی شکل 
چند ساله است. این گیاه در هند بخشی از طب سنتی کشور به شمار می رود و به گیاه 

»جوانی« شهرت دارد.
تمام بخش های این گیاه شامل ریشه، برگ ها، میوه ها و ساقه های رونده، مصارف 
ذهنی،  عقب مانده  کودکان  در  حافظه  افزایش  در  گیاه  این  دارند.  متعدد  درمانی 
درمان پسوریازیس، زخم های سفلیس، درماتیسم، افزایش قدرت و نیروی جسمانی، 
حیات بخشی مجدد به نورون های آسیب دیده، فعالیت آنتی اکسیدانی بالا، تحریک سنتز 
کلاژن در بافت های آسیب دیده و بهبود جریان خون تأثی، مستقیم دارد و درمان اگزما و 
بهبودی رنگ بدن، جوانی، افزایش حافظه، بهبودی هوش و افزایش طول عمر، شادابی 

و سلامتی را تضمین می کند.
در همین راستا یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید کپسول هایی از این گیاه درمانی 
شد. این شرکت دانش بنیان با حمایت صندوق نواوری و شکوفایی موفق به تولید شده 

است.
کپسول گیاهی »سنتلاتی اس تی« با داشتن عصاره و پودر برگ گیاه »آب بشقابی« در 
حداقل زمان باعث تقویت قوای عمومی بدن، احساس شادابی، نیروی جوانی و افزایش 

راندمان کاری می شود.
درمانی  خاصیت  با  میلی گرمی   47۵ کپسول  قالب  در  محصول  این  شکل 

انرژی دهنده ای و کمک به طولانی شدن عمر به تولید رسیده است.
در مصرف معمول این فرآورده تاکنون عوارضی گزارش نشده است. این کپسول ها باید 

مطابق تجویز پزشک مورد استفاده قرار بگیرد.

محققان کشور با استفاده از عصاره گیاهان دارویی، کرمی را برای رفع ترک های 
پوستی و یا جای زخم عرضه کردند.

به گزارش ایسنا، ترک ها یا خطوط پوستی که به آنها Stretch Marks گفته می شود، 
معمولًا به شکل خطوط موازی روی پوست بدن بر اثر کشیدگی پوست و به خاطر نازک 

شدن اپیدرم و ترک پوست ظاهر می شود.
رنگ این خطوط و شکل آنها با پوست طبیعی متفاوت هستند. ممکن است با 
لمس آثار ترک پوست احساس خارش و یا سوزش شود. این خطوط معمولًا طی 
دوران بارداری یا بعد از وضع حمل یا با افزایش وزن بدن پدید آیند، ترک های پوستی 

خطرناک نیستند و اغلب با گذر زمان بر اساس سن و نوع رسیدگی به پوست ناپدید 
می شوند.

ترک های پوستی، ضایعات پوستی هستند که بیشتر به شکل ترک پوست شکم، زانو 
و یا ران خانم ها نمایان می شود. روشن بودن پوست، دوران حاملگی، داشتن اضافه 

وزن می تواند از جمله عوامل به وجود آمدن این تغییرات در پوست شود.
تولید  را  از شرکت های دانش بنیان، کرمی  این ترک ها محققان یکی  برای رفع 
کردند که این دارو موجب تحرک تولید کلاژن و فیبروبلاست و تأثیر آنتاگونیستی در 
برابر کورتیکوئیدها در پوست می شود و در نتیجه از ایجاد استرچ مارک ها یا ترک های 

پوستی جلوگیری می کند.
ترکیبات این کرم از عصاره گیاه "آب بشقابی"، ویتامین E و کلاژن است و به رفع 
کشیدگی های پوستی کمک خواهد شد. این دارو همچنین برای برطرف کردن جای 

زخم و یا داغی زخم )Scar( کاربرد دارد.
به گزارش ایسنا، گیاه آب بشقابی با نام علمی asiatica Centella از خانواده چتریان 
و از هزاران سال پیش در کشورهای آسیای شرقی، هندوستان، چین، اندونزی، 
سریلانکا و جنوب آفریقا به طور سنتی به کار می رفته است. در طول تاریخ از این گیاه 
برای درمان بیماری هایی مانند هپاتیت، زخم های معده، مشکلات مغزی، صرع، 

اسهال، تب و آسم استفاده می شده است.
امروزه درمانگرها آن را برای درمان اسکلرودرما، آرتریت پسوریازیس، اضطراب، 
بی خوابی، پایین آوردن فشار خون بالا، درمان نارسایی وریدی، تقویت حافظه، هوش 

و بهبود زخم ها تجویز می کنند.

تولیدکرمیبرایدرمانترکهایپوستیباگیاه"آببشقابی"

ابلاغ اجراییه 
بدین وسیله به آقای علی اکبر  سرورانی فرزند عزیز به شماره ملی 3۲۵۱۲9۱۰3 صادره از کرمانشاه ساکن کرمانشاه – بلوار طاقبستان – کوی ۱3۰ جنب پلاک ۶۰ کد 

پستی ۶744۱9۵۱۱3 ابلاغ می شود که بانک قرض الحسنه مهر ایران به استناد قرار داد بانکی شماره ۵8۱3۱8۰۵7۶9۰8۶۱ جهت وصول مبلغ ۱3۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به 
انضمام خسارت تاخیر متعلقه و از تاریخ مذکور تا روز تسویه کامل بدهی طبق مقررات علیه شما اجراییه صادر نمود و پرونده اجرایی به کلاسه 97۰۱77۶ در این اداره تشکیل  شده 
و طبق گزارش مورخ ۱397/۱۲/۲۵ مامور ، محل اقامت شما به شرح متن سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده ۱8 آیین نامه اجرا مفاد اجراییه فقط یک 
مرتبه در یکی از روزنامه های کثیر الانتشار محلی آگهی می شود و چنانچه ظرف مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد   ، نسبت به پرداخت بدهی خود 

اقدام ننمایید ، عملیات اجرایی جریان خواهد یافت . 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی کرمانشاه 

-----------------------------------------------------------------
ابلاغ اجراییه قرار داد بانکی )9701823( 

بدین وسیله به جهانگیر فتحی نامیوندی نام پدر : اسدالله تاریخ تولد : ۱34۱/۱/۵ شماره ملی 3۲۵۵۰373۰۱ شماره شناسنامه : 4۰۶ به نشانی : نوکان – مقابل هوانیروز – 
کوی انتهای شاه لوله – کد پستی ۶7۱۵98۶444 و غلامعلی شاکری سرخه لیژه نام پدر : امامعلی تاریخ تولد :۱343/۱۱/۰3 شماره ملی :3۲۵7739۶۱3 شماره شناسنامه 
: ۱۱ به نشانی : کرمانشاه – بلوار گلریزان – کوی شهید سعداله داورزاده – کوی سرهنگ مهرداد – پلاک ۵8 – کدپستی ۶7۱4۶۱74۱۵ و –فاطمه چراغله نام پدر : حسن تاریخ 
تولد : ۱3۲3/۵/۲۲ شماره ملی :49497۱98۰7 شماره شناسنامه :۵7 به نشانی : کرمانشاه – الهیه – چقامیرزا ۲- هشمتری – ق۱۵ – بلوک ۲8- کوی۶- پلاک ۱۰ – کدپستی 
۶7۱4۶۱74۱۵ – ابلاغ می شود که بانک قرض الحسنه مهر ایران به استناد قرار داد بانکی شماره ۵8۱3/۱8۰/۵7۰۰77۵/۱ تاریخ سند : ۱397/۰7/۰۲ جهت وصول مبلغ 
اصل طلب : ۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ،خسارت تاخیر تادیه : 3۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال – خسارت تاخیر روزانه ۵،۰۰۰ریال ، تاریخ مبنای محاسبه خسارت :۱397/۱۰/۰3 تا روز تسویه 
کامل بدهی طبق مقررات علیه شما اجراییه صادر نموده و پرونده اجرایی به کلاسه 97۰۱8۲3 در این اداره تشکیل شده و طبق گزارش مورخ 97/۱۲/۲8 مامور ، محل اقامت شما 
به شرح متن سند شناخته نشده ،لذا بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده ۱8 آیین نامه اجرا مفاد اجراییه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه های کثیر الانتشار محلی آگهی می شود و 

چنانچه ظرف مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ،نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ،عملیات اجرایی جریان خواهد یافت . 
رئیس اجرای اسناد رسمی کرمانشاه  
عبدالباقر قادری 

-----------------------------------------------------------------
»آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی«

برابر رأی شماره ۱398۶۰3۱3۰۱۰۰۰۰۵33 و ۱398۶۰3۱3۰۱۰۰۰۵34 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محی الدین شریف زاده فرزند حسن بشماره شناسنامه 47۵ صادره از بوکان و خانم جلیله 
محمودی فرزند عثمان بشماره شناسنامه 7۲3 صادره از سقز هر کدام به نسبت سه دانگ مشاع از ششدانگ در یک باب خانه به مساحت ۱۰9.39 مترمربع مفروز و مجزی شده 
از پلاک 7۶۱ فرعی از ۱3۱- اصلی واقع در بخش ۱7 شهرستان بوکان خریداری از آقایان علی و اسماعیل شهامت آحادی از وراث مرحوم محمد شهامت مالک رسمی و احدی 
از زارعین صاحب نسق در پلاک مذکور محرز گردیده که برای آن پلاک 4483 فرعی از ۱3۱- اصلی تعیین و اختصاص یافته است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/03/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/03/22
هادی حبیبی - رئیس ثبت اسناد و املاک بوکان 



شنبه -بیست وپنجم خرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4821
اجتماعی

 آیت الله سید محمد جواد علوی بروجردی از اساتید 
حوزه علمیه قم گفت: سرمایه زیادی از مردم در طرح 
فرودگاه قم هزینه شده و باید کاری شود که این سرمایه 
رونق  شود  احداث  فرودگاه  این  اگر  و  نرود  دست  از 

ویژه ای خواهد داشت. 
وی در دیدار شهردار و مدیران شهرداری قم، یکی از 
لازمه های تقویت زیرساخت های شهر را احداث فرودگاه 
قم عنوان کرد و افزود: فارغ از همه مشکلات و مسائل 
باید مشکل این طرح حل شود و لازمه پیشرفت احداث 
از قم  فرودگاه است؛ بسیاری از شهرهای کوچک تر 
فرودگاه دارند و اگر قم فرودگاه داشته باشد زائرپذیری 
تحول جدی پیدا می کند. تفاهم نامه ساخت فرودگاه 
سلفچگان  منطقه  در  طرلاب  گردشگری  دهکده  و 
قم آذرماه ۸۹ بین شرکت ارم کیش و استانداری قم 
بهمن  در  نیز  فرودگاه  این  اجرایی  و عملیات  منعقد 
ماه همان سال آغاز شد؛ این فرودگاه که در جاده قم 
- سلفچگان واقع شده، از شهر قم تقریباً ۲۵ کیلومتر 
کیلومتر  تهران ۱۲۵  )ره(  خمینی  امام  فرودگاه  از  و 
و  هوایی  خدمات  هندلینگ  فرودگاه،  دارد.  فاصله 
فرودگاهی، توقفگاه هواپیما )اپرون(، آشیانه پرواز، برج 
مراقبت پرواز، ساختمان رادار، آشیانه نگهداری و تعمیر 
هواپیما، هواشناسی، آتش نشانی، هتل های سه تا پنج 
ستاره و همچنین پیش بینی ساخت مراکز توریستی 
طرح های  جمله  از  درمانی(  مراکز  )ساخت  درمانی 
اصلی ساخت شهرک فرودگاهی در قم است.ساخت 

این فرودگاه درحال حاضر متوقف است.
*مونوریل قم باید به سرانجام برسد

با اشاره به طرح مونوریل قم گفت:  وی همچنین 
این طرح همچون داغی است که مردم همواره با آن 
درگیرند؛ این طرح باید به سرانجام برسد حتی اگر برای 

استفاده تفریحی است و باید از این وضعیت خارج و 
هزینه لازم انجام شود تا شکل شهر تغییر کند.

بستر  در  سال ۱۳۸۹  از  قم  مونوریل  طرح  اجرای 
رودخانه قمرود شهر قم آغاز شد که مرحله نخست این 

طرح از پارک سوار شمالی تا مصلای قدس است.
در طول مسیر ۶.۸ کیلومتری مرحله نخست طرح 
مونوریل قم، هشت ایستگاه از جمله ایستگاه پایانه، 
فرهنگیان، امام موسی صدر، پل رضوی، پل شهید 
رجایی، شهید مطهری، مطهر و مصلا در نظر گرفته 
شده است. آیت الله علوی بروجردی در ادامه با اشاره 
به تجربیات موفق شهردار قم اظهار کرد: شهرداری ها 
انجمن های  دنیا  تمام  در  دارند؛  ساختاری  مشکل 
و  فعالیت می کرده  پارلمان شهری  به عنوان  شهری 
نسبت  اختیار  دارای  می شدند  انتخاب  که  افرادی 
به مقدرات شهر هستند و زمانی که شهردار انتخاب 
می کنند دقیقاً مثل پارلمان هایی هستند که رئیس 
جمهور انتخاب می کنند و تمام نهادها باید زیرمجموعه 

آنها کار کنند.
*ساختار شهرداری ها در کشور باید تغییر کند 

وی با تاکید بر اینکه ساختار شهرداری ها در کشور 
باید تغییر کند، گفت: در وضعیت فعلی شهر تمام 
کارهایش را از چشم شهرداری و نمایندگان مردم در 
شورای شهر می بیند؛ هر اتفاقی که بیفتد این افراد باید 
پاسخگو باشند و لازمه این پاسخگویی اختیارات است.

باید  یا  کرد:  تصریح  بروجردی  علوی  آیت الله 
شهرداری ها دولتی شوند و یا باید کاملًا به مردم سپرده 
شوند، بالاخره باید تکلیف مردم و کار آنها مشخص 
شود؛ در دنیا به این تجربه رسیده اند که شهرداری ها 

باید در اختیار مردم باشد.
وی با اشاره به قانون مالیات بر ارزش افزوده اضافه 

کرد: اختلاط منابع مالیاتی شهر و استان و کشور کار 
درستی نبوده چراکه هرکدام اختیارات و حیطه وظایف 
مستقلی دارند؛ برنامه ریزی جز با اینکه مدیران بدانند 
حد بودجه و منابع چقدر است ممکن نیست و باید 

شرایط برای درآمد پایدار محقق شود.
ساختار  تغییر  و  اصلاح  بروجردی  علوی  آیت الله 
شهرداری ها را امری لازم در کشور دانست و گفت: قم 
در روز نخست برای حدود ۳۰ تا ۳۵ هزار نفر ساخته 
شده است اما یک مرتبه مهاجرت های پشت سر هم 
شهر  مرکزی  بخش  اینکه  با  گرفت  شکل  عجیب  و 
همچنان همانطور باقی مانده است و باید قبول کرد 
که اصلاح شرایط به سبب فضاهای تاریخی و میراثی 
میسر نیست. وی با اشاره به زیرساخت ها و امکاناتی که 
برای جذب زائر در شهر لازم است، گفت: همانطور که 
شهر درآمد از حضور زائران خواهد داشت هزینه هایی 
هم به سبب حضور آنها وارد می شود در حالی که اکثر 
این هزینه ها بر دوش شهرداری است و شاید تمام صرفه 
اقتصادی به شهرداری نرسد. این استاد حوزه علمیه 
قم با تاکید بر اینکه ما مشکلات شهرداری ها را به طور 
کامل درک می کنیم، خاطرنشان کرد: یکی از مسائلی 
که در قم اهمیت زیادی دارد بحث نگهداری درختان 
این  در  هم  سبز  فضای  مترمربع  یک  حتی  و  است 
شهر موضوعیت دارد. وی ادامه داد: توسعه شهر هم 
بسیاری از باغ ها را از بین برده است اما کارهایی که در 

این زمینه انجام شده بسیار خوب و اثرگذار بوده است.
وی با تاکید بر اینکه قم شهری مرکزی در جهان تشیع 
قم  در  شیعیان  علمیه  حوزه  بزرگترین  گفت:  است، 
واقع شده و نقطه ثقل مرجعیت در قم است؛ هرکاری 
که شهرداری در این شهر انجام می دهد جلوی چشم 

است و همه یاد می گیرند.

آیت الله سعیدی:

نامخادماناهلبیت)ع(دردفترالهیثبتمیشود
 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: خدمت کردن به اهل بیت)ع( 
نیازی به تشریفات خاصی ندارد و نام خادمان اهل بیت)ع( در دفتر الهی ثبت می شود.

آیت الله سید محمد سعیدی قبل از ظهر پنج شنبه در آیین خطبه خوانی و شکرگزاری 
خدمات آستان مقدس حضرت معصومه)س( در ماه مبارک رمضان که در شبستان امام 
خمینی)ره( برگزار شد، با اشاره به سالروز تخریب قبور ائمه)ع( در بقیع، اظهار کرد: بغض 
نا اهلان نسبت به اهل بیت)ع( همواره در تاریخ مشهود است و این بغض نه تنها در زمان 
حیات ایشان وجود داشت بلکه پس از شهادتشان نیز ادامه داشت و مانع از وجود بقاع بر مزار 
ایشان شدند. وی با اشاره به روایتی که هشام بن حکم از موسی بن جعفر)ع( نقل می کند، 
گفت: بر اساس این روایت خداوند برای مردم دو حجت باطنی و ظاهری روی زمین قرار 
داده است که حجت ظاهری قرآن، اهل بیت)ع( و ائمه)ع( را شامل می شوند و حجت 
باطنی همان عقل است. امام جمعه قم ادامه داد: گرچه از نظر بزرگی و مرتبت کتاب های 
الهی بالاتر از عقل است اما به برکت عقل انسان راه درست را از نادرست تشخیص می دهد 
و از جهنم گریزان و دست به دامان اهل بیت)ع( می شود. وی با بیان اینکه اگر عقل نباشد 
انسان به خمودی گرایش پیدا می کند، گفت: در این صورت اگر پیامبری مانند حضرت 
نوح)ع( هم عروج کند و ۹۵۰ سال به تبلیغ اهتمام داشته باشد، نمی تواند موفق شود. آیت 
الله سعیدی، پیروزی و تداوم انقلاب اسلامی را نتیجه عقل و در نهایت تصمیم شایسته مردم 
ذکر و تصریح کرد: مردم با خرد جمعی طاغوت را سرنگون کرده و پرچم جمهوری اسلامی 
را بر بلندای ایران به اهتزاز در آوردند که رود خروشان این انقلاب همواره در حال حرکت 
است. نماینده ولی فقیه در استان قم با اشاره به نادانی دشمنان اسلام و اهل بیت)ع( عنوان 
کرد: این افراد به دلیل بی عقلی و نداشتن خرد؛ با ذکر نام خدا و پیامبر؛ سر مردم را بریدند 
و زن و بچه های بیگناه را به خاک و خون کشیدند و برای نشان دادن این حرکت فجیع و غیر 
انسانی پرچم شیطان را به اهتزاز در آوردند. وی در بخش دیگری از سخنان خویش با تأکید 
بر اینکه خدمت به اهل بیت)ع( نیاز به تشریفات ندارد، گفت: هرکسی که در هر لباسی 
خدمتگزار اهل بیت)ع( باشد نامش در دفتر الهی ثبت می شود. آیت الله سعیدی در بخش 
پایانی سخنان خویش با تأکید بر اینکه قم حرم اهل بیت)ع( است، خاطرنشان کرد: باید 
تلاش کنیم که چهره حرم را حفظ کنیم و با توجه به اینکه قم در طول تاریخ به عنوان یک 
الگو معرفی شده است باید تلاش شود تا این شهر در تمام زمینه ها اعم از حجاب، کسبه، 

بازار، فعالیت های علمی و… همچنان به عنوان الگو باقی بماند.

استاندار قم:

ساعتکاریاداراتقمتغییرمیکند
 استاندار قم با بیان اینکه تغییر ساعت کاری ادارات برای صرفه جویی انرژی در روزهای 
گرم سال در دستور کار است، گفت: به زودی بخشنامه مرتبط با این بحث به ادارات قم 

ابلاغ می شود.
بهرام سرمست در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم طی سخنانی 
با بیان اینکه احداث نیروگاه های خورشیدی و حرکت به سمت انرژی های پاک جزو 
سیاست های دولت است، گفت: در راستای دنباله روی از این سیاست در استان قم، 
مکان یابی این نیروگاه ها و جذب سرمایه گذار از اهمیت ویژه ای برخوردار است. وی با 
اشاره به چشم انداز تولید برق استان، افزود: تحقق هدف گذاری از اهمیت ویژه برخوردار 
است و بایستی ظرفیت تولید بر اساس زمانبندی مشخص تدوین شود. استاندار قم در 
ادامه با بیان اینکه تغییر ساعت کاری ادارات برای صرفه جویی انرژی در روزهای گرم 
سال در دستور کار است گفت: به زودی بخشنامه مرتبط با این بحث به ادارات استان 
ابلاغ خواهد شد. وی گفت: در کنار ابلاغ تغییر ساعت کاری ادارات دولتی، باید آموزش 

مردم برای مدیریت مصرف برق در فصل گرما نیز در دستور کار قرار بگیرد.
*مدیران باید خلاقانه به پیشواز سرمایه گذاران بروند

سرمست در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اقدامات صورت گرفته جهت 
برگزاری همایش فرصت های سرمایه گذاری در استان قم گفت: این همایش در راستای 

تحقق منویات مقام معظم رهبری و شعار سال می تواند نقشی تاثیرگذار ایفا کند.
وی جذب سرمایه گذاری در شرایط حاضر کشور را ضروری دانست و بیان کرد: مدیران 
باید خلاقانه به پیشواز سرمایه گذاران بروند و در جذب آنها طبع بلندنظرانه داشته باشند.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود ضمن مطلوب ارزیابی نمودن فعالیت 
اتاق  بازرگانی،  اتاق  ظرفیت  از  بایستی  گفت:  قم  استان  در  صمت  کل  اداره  های 
اصناف و تشکل های صنفی و بازرگانی و نیز تشکل های فعال سایر استانها در راستای 
توسعه اقتصادی استان قم استفاده شود. وی همچنین معیار ارزیابی دستگاه های 
اقتصادی استان قم را عملیاتی شدن برنامه ها دانست و گفت: باید در کنار وظایف ذاتی 
دستگاه های دولتی، برنامه های آنها در رابطه با سیاست های اقتصاد مقاومتی با مشخص 
شدن دستگاه های همکار، تدوین شود. سرمست نظارت بر فعالیت های دستگاه های 
دولتی توسط معاونین و مدیران استانداری را ضروری دانست و با تأکید بر دریافت 
گزارش فصلی از دستگاه های عضو ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی خاطرنشان کرد: 

به صورت سرزده از تعدادی از پروژه های مصوب در این ستاد نیز بازدید خواهیم کرد.

به همت جهادگران قم:

۵۰۰واحدمسکونیدرلرستاناحداثمیشود
 مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( قم گفت: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته، حدود ۵۰۰ واحد مسکونی برای سیل زدگان لرستان و با 
اولویت مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی، به همت گروه های 
جهادی قم احداث می شود.  علی دستوری اظهار داشت: به لطف الهی پس از خدمت 
رسانی بسیار خوب و درخشان گروه های جهادی استان قم در امدادرسانی به استان های 
سیل زده ایام نوروز به ویژه استان لرستان، چندی است که گروه های تخصصی عمران و 
ساخت و ساز بسیج سازندگی قم فراخوان شده و داوطلبان فعال در این گروه ها به منظور 
شروع مراحل ساخت واحدهای مسکونی سیل زدگان اعلام آمادگی کرده اند. وی افزود: 
البته احداث و یا بازسازی منازل سیل زدگان اقدام بسیار بزرگ و پرهزینه ای است که 
نیاز به کمک های مردمی دارد و در این خصوص با اجرای طرح هر مسجد یک منزل در 
قالب طرح »طرح جهاد همبستگی ملی« مردم و خیرین استان می توانند نقش موثری 
در جبران محدودیت های اعتباری و نیز تسریع در روند ساخت و سازها داشته باشند. 
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم گفت: در همین رابطه مردم می توانند به 
منظور بازسازی و مرمت منازل آسیب دیده در مناطق سیل زده، کمک های نقدی خود را 
از طریق وارد کردن کد دستوری #۱۱*۸۸۰* که در اپراتور همراه اول و ایرانسل فعال شده 
واریز نمایند. وی همچنین بیان داشت: در حال حاضر حدود ۳۰ گروه جهادی تخصصی 
و عمرانی جهت ساخت و مرمت ۵۰۰ واحد مسکونی در منطقه چگینی لرستان اعلام 
آمادگی کرده اند که با انجام هماهنگی های لازم و برنامه ریزی در قالب قرارگاه حضرت 

معصومه )س( استان قم به زودی فعالیتشان را آغاز می کنند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای قم:

۱۳۰مهارتدرمراکزفنیوحرفهایقم
ارائهمیشود

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای قم گفت: ۱۳۰ حرفه در چهار بخش صنعت، خدمات، 
کشاورزی و فرهنگ و هنر در مراکز فنی و حرفه ای به هنرآموزان این استان آموزش داده می 
شود.  احمد عطارنیا افزود: آموزش های فنی و حرفه ای در تغییر نگرش دانش آموزان به 
بازار کار، پر کردن اوقات فراغت آنان و همچنین در توانمندسازی دانش آموزان بسیار موثر 
است. وی توجه به رویکردهای مهارتی برای اوقات فراغت جوانان را مهمترین برنامه این 
اداره کل در تابستان امسال عنوان و اضافه کرد: تخمین زده می شود بین ۲ تا ۲ هزار و۵۰۰ 
دانش آموز و دانشجو از کلاس های آموزشی اداره کل فنی و حرفه ای قم در تابستان امسال 
بهره مند شوند. به گفته وی، اداره کل آموزش فنی وحرفه ای قم با دارا بودن هفت مرکز 
ثابت دولتی و حدود ۱۸۰ آموزشگاه فنی و حرفه ای آزاد در سطح شهر آمادگی کامل برای 
غنی سازی اوقات فراغت جوانان و نوجوانان را دارد. عطارنیا با بیان اینکه در نیمه نخست 
سال گذشته ۱۲ هزار و ۵۷۸ تَن در دوره های فنی و حرفه ای شرکت کردند، گفت: هفت 
هزار و ۶۲۸ تَن در قالب ۸۹۴ هزار و ۱۳۰ نفر ساعت در مراکز دولتی فنی و حرفه ای آموزش 
های لازم را فرا گرفتند. وی اضافه کرد: در آموزشگاه های غیردولتی فنی و حرفه ای قم نیز 
به چهار هزار و ۹۵۰ تن در قالب یک میلیون و ۱۷۶ هزار و ۵۵۴ نفر ساعت آموزش ارائه شد.

 
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی قم:

۱۰۷میلیاردتومانتسهیلاتاشتغالدرقم
پرداختشد

 مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی قم گفت: از مجموع ۳۵۶ طرح اشتغال زایی 
معرفی شده به بانک های عامل استان برای دریافت تسهیلات اشتغال در راستای 

اقتصاد مقاومتی ۱۰۷ میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. 
مصطفی کاویانی روز چهارشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در تالار 
امام جواد )ع( استانداری قم اظهار داشت: در سال ۹۷ حدود ۱۱۶ میلیارد تومان اعتبار 
برای طرح های اقتصاد مقاومتی در حوزه اشتغال و کارآفرینی تخصیص پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه اعتبار مذکور در سال ۹۸ تاکنون ۵۳ میلیارد و ۲۶۰ میلیون تومان 
بوده است، افزود: چون ۱.۵ برابر به بانک طرح فرستادیم، حدود ۱۴۱ میلیارد و ۷۴۲ 
میلیون تومان قرار داد منعقده داریم که از این میزان ۱۰۷ میلیارد تومان آن پرداخت 
شده، و تا سال آینده نیز سقف ۲۰۲ میلیارد تومانی که سهم استان است تحقیق پیدا 
خواهد کرد. مدیرکل تعاون قم با بیان اینکه جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت 
و میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری دستگاه های مجری طرح های اشتغال 
زایی استان می باشند، بیان داشت: صندوق کارآفرینی امید ۱۹۳ میلیارد ریال، بانک 
کشاورزی ۱۷ میلیارد و ۴۶۰ میلیون تومان و بانک توسعه تعاون نیز هشت میلیارد و ۷۳۰ 

میلیون تومان تسهیلات به حوزه کسب و کار و اشتغال استان پرداخت کرده اند.

آیت الله علوی بروجردی در دیدار شهردار قم : 

سرمایه مردم در طرح فرودگاه قم نباید از بین برود
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مدیرکل هواشناسی قم:

قمتابستانبسیارگرمیخواهدداشت
 مدیرکل هواشناسی قم گفت: بررسی نقشه های پیش بینی فصلی نشان می دهد میزان 
دما در ماه های تیر و مرداد امسال به طور میانگین تا ۲ درجه سانتی گراد نسبت به میانگین 
بلندمدت افزایش خواهد یافت و تابستان گرم تری نسبت به سال های قبل خواهیم داشت. 
مهران حیدری به مساله بارش های اخیر در قم اشاره کرد و گفت: از ابتدای سال زراعی 
)اول مهرماه ۹۷( تا ۲۱ خردادماه جاری ۲۲۹.۵ میلی متر بارندگی در استان ثبت شد که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۸۴.۴ درصد افزایش نشان می دهد. که در مدت مشابه 
پارسال ۱۲۴.۴ و در بلندمدت )۳۰ سال گذشته( نیز ۱۴۵.۸ میلی متر بارندگی در این 
استان ثبت شده است. به گفته وی، میزان بارش های سال زراعی امسال در مقایسه با 

بلندمدت، افزایش حدود ۵۷ درصدی را نشان می دهد.
*نقش مهم هواشناسی در مدیریت سیلاب در قم

وی در ادامه به عملکرد اداره کل هواشناسی قم در مقابله با سیلاب فروردین ماه امسال 
اشاره و بیان کرد: این اداره کل با صدور اخطاریه ها و اطلاعیه ها در بازه زمانی مناسب 
در مدیریت بحران و جلوگیری از خسارت های احتمالی سیلاب نقش مهم و مؤثری ایفا 
نمود.وی با بیان اینکه اطلاعیه ها و اخطاریه های هواشناسی به ترتیب ۷۲ و ۴۸ ساعت 
قبل از وقوع سیلاب به اطلاع مردم و مسئولان رسانده شد، افزود: از اواخر سال گذشته 
تا ۳۱ فرودین ماه امسال، ۹ اطلاعیه و ۲ اخطاریه مبنی بر بارش های سیلابی، افزایش 
روان آب و سیلاب در رودخانه ها و مسیل های استان از سوی اداره کل هواشناسی صادر 
شد. مدیرکل هواشناسی قم اضافه کرد: کارشناسان دربخش های پایش، پیش بینی و 
اطلاع رسانی فعال بودند و روزانه با بررسی و تحلیل اطلاعات هواشناسی، وضعیت جوی 
پایگاه اطلاع رسانی اداره کل به آدرس www.ghommmet.ir و  را از طریق رسانه ها، 
شبکه های اجتماعی اطلاع رسانی می کردند. وی ادامه داد: با توجه به اینکه نوروز امسال 
روزهای پر بارشی بود، پیش بینی های هواشناسی در اختیار ستاد تسهیلات سفر استان 
قرار می گرفت تا تدابیر لازم برای اسکان مسافران اتخاذ و سیلاب هایی که مقدار دبی آنها 
قابل ملاحظه بود، در سطح شهر قم و استان مدیریت شود. وی گفت: کارشناسان اداره 
کل هواشناسی ضمن اینکه وضعیت پیش بینی ها را راستی آزمایی می کردند، تندبادها 
و بارش هایی که می توانست مخاطره آمیز باشد را به مدیریت عالی استان اطلاع رسانی 
می کردند تا تصمیم گیری های لازم اتخاذ شود. حیدری خاطرنشان کرد: در فروردین ماه 
امسال ۱۹۶ میلی متر بارندگی در کهندان، ۱۶۲ میلی متر در وسف و ۹۰ میلی متر در 
شهر قم ثبت شد که ۴۰ درصد بارش یک سال زراعی این شهر است. وی خاطرنشان کرد: 
درحال حاضر قم جز معدود استان های دارای سامانه هشدار سیل است و این سامانه دارای 
بخش های سخت افزاری و نرم افزاری پیشرفته، به روز و کارآمد می باشد که شبکه پایش 
مناسبی برای رصد میزان بارش در بیش از ۵۰ نقطه استان و سطح روان آب رودخانه های 

استان در هشت نقطه را فراهم نموده است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

سطحکشتگلخانهایکشورامسالبه
۵۳۰۰هکتارمیرسد

 معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به رویکردهای مثبت در توسعه 
کشت گلخانه ای در کشور گفت: سطح کشت گلخانه های در سال جاری به ۵ هزار و ۳۰۰ 

هکتار خواهد رسید. 
محمدرضا طلایی روز پنج شنبه در آیین افتتاح طرح های کشاورزی بخش خلجستان قم 

افزود: ۳ هزار و ۱۰۰ هکتار گلخانه سال ۹۷ در کشور احداث شد.
وی اضافه کرد: ۶۰ درصد منابع احداث گلخانه های ایجادشده در سال گذشته از منابع 
سرمایه گذاران هزینه شده و فقط ۴۰ درصد از منابع بانکی برای آن مصرف گردیده که 
نشان از توجیه اقتصادی توسعه گلخانه در ایران است. طلایی گفت: در زمینه تولیدات 
محصولات گلخانه ای به هر میزانی که محصول تولید شود، ظرفیت صادرات به کشورهای 
توسعه گلخانه در  تاکید کرد: صدور مجوز مهم ترین مشکل  دارد. وی  خارجی وجود 
سال های گذشته بوده که زمان صدور آن در وضعیت فعلی به کمتر از ۳ روز کاهش پیداکرده 
که امکان تقلیل آن تا ۲۴ ساعت در استان قم فراهم است. وی گفت: ۱۲۰ هکتار ظرفیت 
امسال قم در توسعه کشت های گلخانه ای است اما امکان توسعه کشت های گلخانه ای 
تا ۲۰۰ هکتار نیز در قم قابلیت اجرایی شدن دارد. معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر 
جهاد کشاورزی ادامه داد: برای صدور مجوز گلخانه بخشداری ها حق دریافت هیچ گونه 
عوارضی را ندارند، گلخانه ازنظر اقتصادی به شدت توجیه پذیر بوده و اشتغال و ارزآوری 
مناسبی را نصیب کشور می کند. طلایی افزود: منطقه جعفرآباد قم ظرفیت قابل توجهی 
در زمینه کشاورزی و کشت های گلخانه ای دارد که در صورت ایجاد بسترهای لازم بخش 
قابل توجهی از مشکلات اشتغال آن به صورت کامل برطرف می شود. وی در ادامه با اشاره 
به وضعیت مطلوب کشور در تولید گندم تصریح کرد: امسال نیز مانند سه گذشته کشور در 
بحث گندم خودکفا و امکان ذخیره سازی و صادرات به دلیل تولیدات بالا فراهم شده است.
وی گفت: تولیدات دانه های روغنی کشور تا ۱۰ سال آینده به بالای ۸۰ درصد تولید 
کنونی می رسد، در حال حاضر بیش از ۹۰ درصد نیاز روغنی کشور از خارج تأمین می شود 
که مسئله خطرناکی است. طلایی اظهار داشت: بیش از ۹۰ درصد گوشت مصرفی مردم 
کشور در داخل تولید می شود، طبق برنامه ریزی های انجام شده تا ۱۰ سال آینده این 
۱۰ درصد واردات گوشت نیز در داخل تولید و تمام وابستگی های کشور به گوشت از بین 
خواهد رفت. وی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: امنیت غذایی مسئله مهم و 
حیاتی بوده که کشاورزان سنگینی بار آن را بر دوش می کشند این مساله از درجه اهمیت 
بالایی برخوردار است. وی گفت: جهاد کشاورزی سازمان مردمی بوده که در دوره جنگ 

تحمیلی مشارکت ماندگاری از خود برجای گذاشته که آثار مثبت آن همچنان ادامه دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۱2۰هکتارگلخانهدرقماحداثمیشود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: اجرای ۱۲۰ هکتاری گلخانه در استان 

کاملًا قابل اجرا بوده و توان واقعی استان بسیار بیشتر از این حجم است.
عباس پور میدانی روز پنجشنبه در مراسم افتتاح ۳۳ پروژه جهاد کشاورزی که به مناسبت 
هفته جهاد کشاورزی در روستای طینوج برگزار شد، به بررسی علل دستور امام خمینی )ره( 
برای تأسیس جهاد سازندگی پرداخت و اظهار داشت: جهاد کشاورزی بر پایه نیاز و اهمیت 
شدید برای ایجاد زیرساخت در روستاهای کشور تشکیل شده و باید تدبیر درستی برای حل 
مشکلات موجود اندیشیده شود. وی با اشاره به مؤلفه های فرهنگ جهاد سازندگی  تأکید 
کرد: مؤلفه اصلی جهاد کشاورزی تأمین نیاز تولیدکنندگان که  افراد محروم جامعه بوده اند 

تشکیل شده و باید این مهم امروز نیز برای خدمات رسانی به مردم مدنظر قرار گیرد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تأمین امنیت غذایی مردم را مهم ترین برنامه 
سازمان جهاد کشاورزی دانست و گفت: به دلیل اهمیت امنیت غذایی توسعه کمی 
محصولات کشاورزی بسیار مهم بوده و مفهوم توسعه  پایدار باید در تأمین امنیت غذایی 
جامعه به خوبی دنبال شده است. وی ارتقای بهره وری در مصرف نهادها را یکی از مهم ترین 
برنامه های  جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد و ادامه داد: با مدیریت صحیح در بهره وری 

نهادها حتماً افزایش تولید، تثبیت اشتغال  و ارتقای کیفیت محصولات حاصل می شود.
پور میدانی  ادامه داد: همچنین با مدیریت بهره وری نهادها کاهش مصارف منابع پایه 

به ویژه آب، سم و کود را نیز تا بیش از ۲۰ برابر مصرف کنونی در استان خواهیم داشت.
وی در ادامه  با  تأکید بر لزوم همکاری همه ارگان های مرتبط با حوزه کشاورزی در استان 
بیان کرد: اجرای ۱۲۰ هکتاری گلخانه در استان کاملًا قابل اجرا بوده و توان واقعی استان 
بسیار بیشتر از این حجم است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم عنوان کرد: 
مباحث تغذیه ای، مبارزه با بیماری و تولید محصول سالم و کسب بازار داخلی و صادرات در 

مبحث تولیدات گلخانه ای به صورت جدی در جهاد کشاورزی قم دنبال می شود.
وی در پایان به لزوم افزایش سرانه تولیدات شیلات در استان قم  اضافه کرد: سرانه مصرف 
آب در استان قم برای تولیدات شیلاتی بسیار کم است اما درصورتی که در مسیر انتقال آب 

تجهیزات شیلاتی نصب شود امکان توسعه این صنعت در استان بسیار زیاد است.

حجت الاسلام ذوالنوری نماینده مردم قم:

سطحفرونشستآبهایزیرزمینیبهشدت
بحرانیاست

سطح  و  کشور  آبی  مشکلات  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
فرونشست آب های زیرزمینی به شدت بحرانی شده و در برخی مناطق آب شیرین عملًا 
تمام و به آب شور رسیده ایم. حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری روزپنجشنبه  در 
مراسم افتتاح ۳۳ پروژه جهاد کشاورزی استان قم که به مناسبت  هفته جهاد کشاورزی د 
روستای طینوج استان قم برگزار شد به اقدامات سازمان جهاد کشاورزی استان قم اشاره 
کرد و اظهار داشت: توسعه و تثبیت اشتغال روستایی و امنیت غذایی برنامه ای است که 
باید در سازمان جهاد کشاورزی دنبال شود. وی به گام دوم انقلاب اشاره کرد و افزود: در 
موضوع گام دوم انقلاب بحث ویژه بر مسئله تولید و اشتغال بوده  و  تولید به عنوان یک 
موضوع محوری و مبنایی بیش از گذشته به آن تاکید شده است. نماینده مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی مبارزه با دشمن را بزرگ ترین رسالت مردم ایران دانست و گفت:  
در شرایطی که تنها برنامه  دشمنان زمین گیر کردن اقتصاد کشور است حمایت از تولیدات 
کشاورزی و محصولات غذایی از درجه اهمیت بسیار خاصی برای دولت و مردم دارد. وی 
مصرف آب و ارتقای کیفیت تولیدات کشاورزی را موردتوجه قرارداد و تصریح کرد: مشکلات 
آبی کشور و سطح فرونشست آب های زیرزمینی به شدت بحرانی شده و در برخی مناطق 
آب شیرین عملًا تمام و به آب شور رسیده ایم. ذوالنوری برای تأمین آب موردنیاز کشور از 
دریای خلیج فارس و یا خزر و عمان را بررسی کرد و ادامه داد: برای توسعه کشت های 
کشاورزی باید از آب های موجود استفاده کرده و باید به دنبال اصلاح الگوهای کشت بوده 

و از هدر رفت آب جلوگیری کنیم.

استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: شهردار قم در فعالیت خود در این شهر موفق 
بوده است، او باید خدمات خود را برای مردم بازگو کند که چنین کاری آرامش دل برای 

مردم به همراه دارد. 
آیت الله محمد علی گرامی در دیدار شهردار قم با اشاره به اهمیت کسب رضایت مردم 
اظهار کرد: یکی از شاخص های مدیریت کسب رضایت مردم است و این رضایت معلول 

خوب کار کردن است و در آن صورت مردم با دل و جان مالیات خواهند داد.
وی ادامه داد: امور آبادانی شهر به شهرداری مربوط می شود و اگر ارگان های دیگر در 

این زمینه ورود می کنند، باید تحت فرماندهی شهرداری باشد.
استاد برجسته حوزه علمیه قم افزود: شهردار قم در فعالیت خود در این شهر موفق بوده 
است ، همان طوری که پیش از این هم در اصفهان موفقیت داشت، امیدوارم که در ادامه 
هم موفقیت های بیشتری در قم کسب کند، شهردار قم باید خدمات خود را برای مردم 

بازگو کند که چنین کاری آرامش دل برای مردم به همراه دارد.
آیت الله گرامی با اشاره به پروژه های عمرانی در قم اظهار کرد: نخاله های ساختمانی 
در پروژه های عمرانی شهر ناتمام منظر خوبی ندارد و باید برای تکمیل این پروژه ها 
تلاش کرد. وی خاطرنشان کرد: وضعیت ترافیکی شهر قم در برخی از نقاط این شهر 
به خصوص پیرامون حرم مطهر حضرت معصومه)س( خوب نیست و توقف خودروها در 

چندین ردیف در این نقاط ترافیک به وجود آورده است.
*بودجه شهرداری قم در سال ۹۷ به صورت کامل محقق شد

شهردار قم  نیز در این دیدار گفت: درصد تحقق بودجه شهرداری در سال گذشته با 
وجود مشکلات اقتصادی ۱۰۰ درصد بود.  دکتر سقائیان نژاد با اشاره به برنامه راهبردی 
شهرداری قم اظهار کرد: برنامه قم ۱۴۰۰ تدوین شده و تمام اقدامات در شهرداری از 

جمله بودجه ریزی و اجرای پروژه های عمرانی در چارچوب این برنامه است.
اقدامات  بازخوردهای  و  است  هوشمند  قم  شهرداری  ریزی  برنامه  داد:  ادامه  وی 

شهرداری در پایان هر سال گرفته می شود.
شهردار قم افزود: برنامه های شهرداری عملیاتی بوده است و ۹۴ بودجه شهرداری قم 

در سال ۹۶درصد محقق شد، درصد تحقق بودجه شهرداری در سال گذشته با وجود 
مشکلات اقتصادی ۱۰۰ درصد بود. سقائیان نژاد رضایت مندی مردم را محور برنامه های 
شهرداری قم دانست و تصریح کرد: تامین بودجه شهرداری از طریق مردم است و اگر 

مردم به شهرداری اعتماد نداشته باشند، شهرداری دچار مشکل می شود.
وی ادامه داد: در گذشته وانت بارها در خیابان های مختلف شهر قم بودند، ولی اکنون 
این وانت بارها به نقاط مشخصی در حاشیه شهر هدایت شدند، همچنین دستفروشان را 
در پیرامون حرم مطهر حضرت معصومه)س( ساماندهی کردیم و شهر قم به لحاظ تمیزی 

جزو بهترین شهرها است.

آیت الله گرامی:

شهردارقمدرفعالیتخودموفقبودهاست

خمینی)ره(  امام  پژوهشی  و  آموزشی  موسسه  رئیس 
را  شما  اینکه  بر  تاکید  با  سقائیان نژاد  دکتر  به  خطاب 
شما  حضور  گفت:  می دانم،  کشور  موفق  شهرداران  از 
مایه خوشبختی و خوشحالی بود که چنین فرد موفق و 

خدمتگزاری نصیب مردم قم شده است.
شهردار  با  دیدار  در  یزدی  مصباح  محمدتقی  آیت الله 
قم، خطاب به دکتر سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه شما را 
از شهرداران موفق کشور می دانم اظهار کرد: حضور شما 
مایه خوشبختی و خوشحالی بود که چنین فرد موفق و 

خدمتگزاری نصیب مردم قم شده است.
وی با اشاره به اقداماتی که در شهر قم توسط شهرداری 
انجام می شود گفت: تمام شهرداری ها در دنیا با مشکلات 
متعددی مواجه هستند و این بخاطر نیازها و خواسته های 

مختلف مردم است.
رئیس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( با 

تاکید بر اینکه در کشور ما در شهرها زمینه رشد اخلاقی 
کم است، گفت: گاهی در شهرها شاهد بسترهایی برای 
تنزل اخلاقی هستیم و این مساله ای عمومی است و اکثر 
با آن  یا حتی در خارج کشور هم  شهرداری های کشور 
درگیر هستند. وی با بیان اینکه تمام شهرداری ها برای 
پاسخ دهی به نیازهای مردم دچار کمبودهایی هستند، 
اخلاقی،  مسائل  مالی،  منابع  بودجه،  کمبود  افزود: 
کمبود اعتماد عمومی و غیره در تمام شهرها وجود دارد 
اما در شهرداری های پس از انقلاب با تنوع ویژه ای که در 
فعالیت ها شکل گرفته باید شاهد اقداماتی متفاوت باشیم.
از  پس  که  وظایفی  به  اشاره  با  یزدی  مصباح  آیت الله 
انقلاب برای شهرداری ها ایجاد شده است، گفت: توقعات 
بسیار  است  انقلاب  مرکز  که  قم  شهرداری  از  خصوصا 
بیشتر است؛ پس از انقلاب وظیفه فرهنگی و دینی هم به 
وظایف شهرداری ها اضافه شده است و در قم باید ویژه به 

این مساله توجه شود. وی با تاکید بر اینکه انقلاب در تمام 
بخش ها یک بار مضاعف فرهنگ و ارزش های اسلامی و 
زمینه سازی برای رشد آنها را ایجاد کرده است، تصریح 
کرد: اگر کار فرهنگی ضروری در مراکز شهرداری صورت 
تامین  خاصی  بودجه  صرف  بدون  مردم  رضایت  گیرد 
خواهد شد و سلامت بوستان ها و فضاهای شهری افزایش 

خواهد یافت.
خمینی)ره(  امام  پژوهشی  و  آموزشی  موسسه  رئیس 
کارمندان  دینی  فرهنگ  سطح  ارتقاء  برای  برنامه ریزی 
شهرداری را ضروری عنوان کرد و گفت: با کارهای کوتاه 
حوزه  در  توجهی  قابل  اثرات  می توان  مقطعی  و  مدت 

فرهنگی و دینی و اخلاقی بر روی کارمندان گذاشت.
برای  اینکه  ضمن  باید  برنامه ها  این  کرد:  بیان  وی 
کارمندان نشاط آور است باید بر زندگی فردی و اجتماعی 

آنها اثر بگذارد.

آیت الله مصباح خطاب به شهردار قم:

شماراازشهردارانموفقکشورمیدانم

مدیرکل امور مالیاتی استان قم:
محدودیتیبرایبخشودگیجرایممالیاتیبخشهایتولیدینداریم

 مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: محدودیتی برای بخشودگی جریمه مالیاتی 
بخش های تولیدی و اشتغال زا نداریم و این اقدام با هدف تثبیت و افزایش اشتغال در 

واحدهای تولیدی می باشد. 
سهراب امدادی فرد افزود: آمادگی داریم حمایت های لازم را با اجرای تقسیط های 
بلندمدت، بخشودگی جرایم مالیاتی و تعدیل مالیاتی از بخش های تولیدی و اشتغال زا 

به انجام برسانیم.
وی اضافه کرد: با توجه به دستور رهبر معظم انقلاب مبنی بر حمایت از بخش های 
تولیدی، امسال این دستورالعمل را با اجرای برنامه های مختلف به صورت ویژه محقق 

می نمائیم.
وی گفت: بخش های تولیدی و اشتغال زا برای استفاده از بخشودگی مالیاتی باید بابت 

اصل مالیات بدهی نداشته و جرایم غیرقابل بخشش نیز نداشته باشند.
امدادی فرد افزود: بخشش قسمتی از جرایم مالیاتی از سوی سازمان مالیاتی کشور به 
استان ها تفویض شده است که این بخشودگی ها در استان قم برای بخش های تولیدی به 

صورت ۱۰۰ درصد اعمال می شود.
وی ادامه داد: جریمه مالیاتی نباید باعث بیکاری عده ای در واحدهای تولیدی شود و 

سعی می کنیم با اعمال بخشش جریمه مالیاتی، اشتغال افزایش یابد.
وی با تاکید براینکه باید با حمایت های ویژه موانع بر سر راه تولید و اشتغال را برداشت، 
خاطرنشان کرد: درسال های گذشته نیز حمایت های لازم از بخش های تولیدی انجام 

شده و امسال این اقدام پررنگ تر می شود.
به گفته مدیرکل امور مالیاتی قم، از بخش های تولیدی و کارخانه ها به صورت میدانی و 

حضوری سرکشی می کنیم و اگر مشکلی باشد، پیگیری می شود.

وی با تاکید بر اینکه مالیات باعث نخواهد شد کسی در زمینه تولید و اشتغال آسیب 
ببیند، بیان کرد: اداره کل امور مالیاتی قم آمادگی دارد از سرمایه گذارانی که قصد سرمایه 

گذاری در قم دارند، حمایت های لازم را انجام دهد.
*کشف فرار مالیاتی ۳۳۰ میلیارد ریالی

وی خطاب به کسانی که نمی خواهند به قانون تمکین کنند و احترام بگذارند، بیان کرد: 
سازمان مالیاتی کشور و دستگاه های نظارتی، انتظامی و قضائی پیگیری های لازم را دارند 
تا مالیات را از کسانی که کتمان درآمد می کنند و فرار مالیاتی دارند، تا ریال آخر دریافت 

نمایند.
امدادی فرد بیان کرد: سال گذشته یک پرونده فرار مالیاتی با همکاری دستگاه نظارتی، 
انتظامی و قضائی استان کشف شد که میزان آن ۳۳۰ میلیارد ریال و برابر با مالیات ۲۸ 

هزار مودی مالیاتی استان قم بوده است.
وی تاکید کرد: باید در مسیر مبارزه با کسانی که به جامعه و قانون بی احترامی می کنند، 
از منفعت و امکانات کشور به خوبی استفاده می کنند، ولی نمی خواهند مالیات را 

پرداخت کنند، حرکت کنیم.
وی افزود: امسال هم فرارهای مالیاتی و تراکنش های بانکی کسانی که فرار مالیاتی دارند 
به خوبی بررسی می شود و اگر تفاوتی مشاهده شود، مالیات آنها به صورت کامل و قانونی 
دریافت می شود. مدیرکل امور مالیاتی قم گفت: سال گذشته در راستای عمران و آبادانی 
استان، بیش از یک هزار میلیارد ریال به شهرداری ها و دهیاری ها پرداخت و طرح های 

عمرانی و زیرساختی خوبی اجرا شد.
امدادی فرد ادامه داد: با توجه به وضعیت اقتصادی کنونی، باید کشور را بر پایه منابع و 

توانایی های داخلی اداره نمائیم که مالیات بخشی از این درآمدهاست.
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اقتصادی

کامرانندری،کارشناساقتصادیپاسخمیدهد:

شرطتداومریزشقیمتهادربازارارزچیست؟
بازار ارز ایران این روزها روندی کاهشی 
را طی می کند و رفت و برگشت به کانال 
۱۲ تا ۱۳ هزار تومان در طی روزهای اخیر 

ادامه دار شده است.
بسیاری از فعالان بازار معتقدند ایران در 
آستانه توافقی تازه با نظام بین المل است 
اینستکس  از شکل گیری  نیز  برخی  و 
سخن می گویند، مکانیزمی مالی میان 
ایران و اروپا که البته گفته می شود می 

تواند فروش نفت را تسهیل نماید.
 این اما همه داستان نیست، همتی، 
ریزش  اخیرا  مرکزی  بانک  کل  رییس 

قیمت ها را نه تحت تاثیر فضای مذاکرات بین المللی بلکه تحت تاثیر اقدامات صورت 
گرفته در بانک مرکزی می دانند. همتی به تازگی، در واکنش به قیمت نرخ ارز گفته 
است: "قبلا نیز تاکید کردم در اجرای سیاست های جدید ارزی در قبال صادرکنندگان 
و نقشی که در تامین ارز سامانه نیما و واردات در مقابل صادرات و اسکناس صرافی ها 
خواهند داشت و نیز مدیریت و راهبری بازار اسکناس ارز خصوصاً آماده شدن برای 
عملیاتی کردن بازار متشکل ارزی شاهد منطقی تر شدن قیمت ارز در بازار خواهیم بود. 
" کامران ندری، عضو هیات علمی پژوهشکده پولی و بانکی در این خصوص به خبرنگار 
ما گفت: هر چند اقدامات صورت گرفته در بانک مرکزی در کنترل بازار اقدامی مناسب 
است اما باید توجه داشته باشیم موقعیت اقتصادی ایران، به گونه ای است که تحولات 
بین المللی بر آن تاثیری جدی می گذارد.  وی با تاکید بر اینکه تنش های سیاسی همان 
طور که در بالا رفتن قیمت موثر هستند، در کاهش قیمت نیز تاثیر می گذارند، ادامه 
داد: کوچکی اقتصاد ایران از یک سو و همچنین وابستگی به نفت یا به عبارت دیگر تک 
محصولی آسیب پذیری اقتصاد ایران را افزایش داده و بسیاری از کشورها نیز در جهان 
مشابه ما هستند. وی در توضیح این مطلب افزود: سفر اخیر نخست وزیر ژاپن به ایران 
به شکلی صرف، اتفاقی بسیار مثبت تلقی می شود چرا که سبب شده است، بازار شاهد 

تحولات مثبت باشد.
*بازارارزچگونهبهآرامشمیرسد؟

ندری با اشاره به سخنان رییس کل بانک مرکزی در خصوص مدیریت بازار نیز اضافه 
کرد: رییس کل بانک مرکزی گفته علیرغم همه تلاش ها، بازار تحت تاثیر این تنش های 
سیاسی قرار دارد و روابط بین الملل و سیاست خارجی تاثیر خیلی روشنی بر بازار ارز 
ایران دارد.  وی در توضیح این مطلب افزود: به این ترتیب درست است که می توانید 
با یک سری تدابیر داخلی بر بازار ارز مدیریت کنید اما مدیریت بر بازار ارز تحت الشعاع 
مسائل مربوط به تنش های جهان خارج قرار دارد که نمی توان آن را نادیده گرفت. وی 
تاکید کرد: به طور کلی تصور اینکه بازار ارز بدون حل مسائل و مشکلات خارجی به 
آرامش برسد، فرضی دور از ذهن است. او درباره سهم بانک مرکزی از مدیریت بازار ارز 
گفت: به نظر می رسد نیمی از ریزش قیمت ها تحت تاثیر مدیریت بانک مرکزی و نیمی 

دیگر تحت تاثیر سفر نخست وزیر ژاپن به ایران است.
*نتیجهچهخواهدبود؟

وی با اشاره به اینکه نقش این تحولات را نباید نادیده گرفت، ادامه داد: به هر حال 
وقتی سهمی ۵۰ درصدی را برای تحولات بین المللی در نظر بگیریم، به این نتیجه می 
رسیم که دستاورد سفر بهبود وضعیت را بازگشت شرایط را رقم خواهد زد. وی تحولات 
اخیر بازار ارز را در زمره تحولات کوتاه مدت ارزیابی کرد و گفت: تاثیر اقدامات اصلاحی 
بانک مرکزی تاثیری بطئی است.  او با تاکید بر اینکه ماندگاری شرایط، حتی پس از 
بهبود وضعیت بین المللی ایران ریشه در نحوه مدیریت بانکی مرکزی است، اضافه کرد: 
تاثیر اقدامات بانک مرکزی در بازار البته بلند مدت است، به عنوان مثال گزارش های 
رسیده نشان می دهد در دو ماه اخیر نشان می دهد حجم ورود ارز به ایران افزایش یافته 
که می تواند در آرامش ایران موثر باشد. وی ادامه داد: تحولات رخ داده در بازار نیما در 
این دوره مثبت بود و از سوی دیگر کاهش تعداد کالاهایی که ارز ۴۲۰۰ تومانی می گیرند 

نیز در بهبود این روند موثر است.

معاونتوسعهکارآفرینیوزارتکارخبرداد؛

تعریفبستههایجدیداشتغال
 معاون توسعه کارآفرینی وزارت کار گفت: تعریف بسته های جدید اشتغالی در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه  خواهد یافت و اشتغالزایی و صیانت از نیروی کار به 

صورت ویژه در دستور کار قرار دارد.
عیسی منصوری در جریان سفر به استان اردبیل از طرح های اشتغالی بهره مند 
از محل تسهیلات اشتغال روستایی و عشایری بازدید کرد. وی گفت: اردبیل یکی 
با تعریف طرح های  از استان های موفق و پیشرو در اجرای طرح اشتغال روستایی 
اشتغال زای متعدد روستایی است. منصوری تصریح کرد: طرح حمایت از اشتغال 
پایدار روستایی و عشایری یکی از طرح های موفق اشتغالی است که نتیجه آن با تکمیل 
و احداث این واحدها در مناطق روستایی نمایان می شود. معاون توسعه کارآفرینی و 
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: پیگیری مشکلات طرح های 
بهره مند از تسهیلات به همراه نظارت یکی از حرکات مثبت این استان در جهت حمایت 
از طرح های اشتغالی است. وی در جریان این بازدیدها از ۱۰ واحد اشتغالی بهره مند 
از تسهیلات اشتغال روستایی و فراگیر به صورت شبانه بازدید کرد و از نزدیک در جریان 
روند احداث و مشکلات این طرح ها قرار گرفت. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بازدید از شهرک تخصصی آب شهرستان نیر خاطرنشان 
کرد: مشکلات واحدهای تولیدی این شهرک به صورت ویژه و ملی پیگیری خواهد شد. 
منصوری همچنین از روند احداث مجتمع مدرن گردشگری و آب درمانی شهرستان نیر 
بازدید کرد و گفت: قطعاً این مجتمع یکی از طرح های موفق اشتغال روستایی سطح 

کشور بعد از احداث خواهد بود.

خزانهدارکلکشور؛

مدیرانکشورتمایلیبهتشخیصاموالمازاد
ندارند

 معاون نظارت مالی و خزانه داری کل کشور گفت: قاطبه مدیران و مسئولان در کشور 
تلاش دارند، به نحوی رفتار کنند که هیچ دارایی در وزارتخانه یا سازمان متبوع خود، مازاد 

تشخیص داده نشود.
سید رحمت اله اکرمی در برنامه گردهمایی سراسری مدیران کل امور اقتصادی و 
دارایی استان ها، با بیان اینکه مولد سازی دارایی های دولت، یکی از محورهای اصلی 
کار معاونت نظارت مالی و خزانه داری کل کشور در سال جاری است، اظهار داشت: 
اگر چه تصور می رود که دولت در یکی دو سال اخیر، به دلیل برخی تنگناهای تحمیلی 
در تأمین منابع، به صرافت مولد سازی دارایی های مالی خود افتاده است، اما باید بگویم 
که شروع این پروژه از سوی وزارت اقتصاد، مربوط به چند سال قبل می شود. وی گفت: 
آنچه جدای از این بحث ها، اهمیت دارد، این است که ما هنوز نتوانسته ایم از اموال 
و دارایی های دولت، استفاده بهینه کنیم و کماکان آنچه مشهود است اینکه، قاطبه 
مدیران و مسئولان در کشور تلاش دارند، به نحوی رفتار کنند که هیچ دارایی در وزارتخانه 
یا سازمان متبوع خود، مازاد تشخیص داده نشده یا حداقل تعیین تکلیف آن تا پایان 
دوره مدیریت خودشان به تأخیر بیافتد. اکرمی تصریح کرد: گفتمان غالب در سازمان ها 
این است که همواره مدیرانی که در دوره های پیشین، اموالی به آن افزوده اند را تکریم 
می کنند و به همین سبب، کمتر مدیری زیر بار معرفی اموال مازاد اداره تحت امر خود 
می رود. معاون نظارت مالی و خزانه داری کل کشور با تاکید بر اینکه شخص رئیس جمهور 
به جد پیگیر مولد سازی دارایی های دولت است، اظهار داشت: حجم دارایی های دولت 
بسیار زیاد است، ولی ما، بنا بر بسیاری عوامل، به ویژه مقاومت های دستگاه ها، هنوز در 
احصاء و شناسایی آن کاملًا موفق نبوده ایم. اکرمی خطاب به مدیران کل استانی وزارت 
اقتصاد تاکید کرد: ما انتظار داریم، شما هم همین کار را پیگیری کنید، به شکلی که در 
شورای برنامه ریزی استان، رؤسای دیگر ادارات و دستگاه ها نتوانند ادعا کنند این کار، 
شدنی نیست. وی تصریح کرد: این کار باید هم در سطح ستاد و هم ادارات کل استانی 

وزارت اقتصاد، در سال ۱۳۹۸ به نتیجه ملموس برسد.

درجلسهکانونصرافانوهیاتمدیرهبازارمتشکلارزیبررسیشد:
بازارمتشکلارزیموجبثباتقیمتهامیشود

بازار بین صرافان و خریداران قرار  اینکه این  با بیان  بازار متشکل ارزی  مدیرعامل 
می گیرد، گفت: معاملات واقعی هستند و هیجانات کاذب نمی تواند در نرخ ها تاثیرگذار 

شود و در نتیجه قیمت ها به ثبات می رسد. 
بررسی  و  بحث  جلسه  اسلامی،  جمهوری  مرکزی  بانک  پنجشنبه  روز  گزارش  به 
عملیاتی شدن و آغاز به کار بازار متشکل ارزی با حضور هیات مدیره این بازار و تعداد 
چشمگیری از صرافان سراسر کشور برگزار شد. »محمود شکسته بند« مدیرعامل بازار 
متشکل ارزی در خصوص تشکیل این بازار و انگیزه تاسیس و نحوه فعالیت آن، گفت: 
هیجانات و نابسامانی هایی که در بازار ارز به وجود آمد باعث شد بانک مرکزی به فکر 
ساماندهی و تشکیل بازاری بیفتد که در آن نرخ واقعی خرید و فروش صرافان معین 
شود. وی افزود: بازار متشکل ارزی بین صرافان و خریداران قرار می گیرد، معاملات 
واقعی هستند و هیجانات کاذب نمی تواند در نرخ ها تاثیرگذار شود و در نتیجه قیمت ها 
به ثبات می رسد. شکسته بند اعلام کرد: نسخه آزمایشی پایگاه اینترنتی بازار متشکل 
ارزی به آدرس www.ice.ir هم اکنون قابل مشاهده شده است و نرخهای روزانه نیز بر 
روی این پایگاه قرار داده می شود. همچنین »عبدالناصر همتی« رئیس بانک مرکزی 
در این جلسه بر لزوم توجه کامل به بحث های فنی و اجرایی طرح شده از سوی صرافان 

تاکید کرد.

در حالی که شروع برنامه وزارت راه و شهرسازی برای تولید 
۴۰۰ هزار واحد مسکونی تحت عنوان )طرح اقدام ملی( انتظار 
کاهش قیمت ها در این بخش را به وجود آورده بود، بنگاه های 
املاک سطح شهر تهران از افزایش قیمت فایل های فروش در 

یک ماه گذشته خبر می دهند. 
بر اساس گزارش معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی 
روند  مرکزی،  بانک  شده  ارائه  آمارهای  از  استفاده  با  تهران 
متوسط قیمت هر متر مربع واحد مسکونی معامله شده در 
سطح شهر تهران نشان می دهد متوسط قیمت هر متر مربع در 
اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ با شیب نسبتاً تندی افزایش یافته )نرخ 
رشد ۱۲.۵ درصد( که طی یک سال اخیر بی سابقه بوده است.
از دلایل اصلی که چرا آغاز این طرح نتوانسته جو روانی در 
بازار مسکن را آرام کند و به کاهش قیمت ها منجر شود زمان 
بر بودن اجرای این طرح است. البته سازمان متولی وعده داده 
است که دوساله این خانه ها را وارد بازار خرید و فروش می کند با 
این حال اضافه شدن تقاضای جدید در این دو سال می تواند از 

انتظار کاهش تورم در بازار مسکن بکاهد.
اقتصاد  و  سرمایه گذاری  دفتر  مدیرکل  فرهادیه«،  »اصغر 
مسکن وزارت راه و شهرسازی پیش تر گفته بود که سالانه به 

۸۰۰ تا یک میلیون مسکن نیاز داریم.
وی توضیح داده بود که تا سال ۹۱ سالانه حدود ۸۰۰ هزار 
مسکن در کشور ساخته شده است اما در سال های اخیر این 
عدد به ۳۰۰ هزار رسیده که علت آن هم تکیه سیاست گذاران 
بخش مسکن به حدود ۲.۵ تا سه میلیون مسکن خالی بوده 

است.
در همین راستا یکی از بنگاه داران غرب تهران به خبرنگار 
بنگاه های  به  به نسبت مراجعه مردم  ایرنا، گفت:  اقتصادی 
املاک و با توجه به کمبود فایل های فروشی که به بودجه قشر 
متوسط جامعه کفاف دهد، می توان به این نتیجه رسید که در 
گذشته به جای تولید مسکن ارزان و به صرفه بیشتر ساخت و 

سازها به سمت ساخت خانه های لوکس رفته است؛ همین 
سه میلیون واحد خالی که در محله های گران شهر قرار دارد، 
آن قدر درصد مشاعات آن بالا است که به بودجه قشر متوسط 

نمی خورد.
وی ادامه داد: به همین دلیل معتقد هستیم که باید ساخت 
خانه های ارزان با متراژهای کوچک در محله های آباد و در عین 
حال ارزان تر شهر که تمایل بیشتری برای سکونت در آن است 
آغاز شود، ضمن اینکه ساخت این خانه ها نباید طولانی مدت 

شود چرا که به نظر می رسد نیاز فعلی مسکن بیشتر از ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی است.

است  قرار  که  آینده  سال  دو  تا  املاک  مشاور  این  گفته  به 
و  ازدواج  شود  فروش  بازار  وارد  ملی  اقدام  طرح  خانه های 
طلاق های بیشتری ثبت خواهد شد و افزایش تقاضای جدید به 
تعداد ناکافی مسکن در کشور دامن می زند؛ موضوعی که رئیس 

کمیسیون عمران مجلس قبلًا نیز به آن اشاره کرده بود.
»محمدرضا رضایی کوچی« گفته بود: بر اساس تحقیقات 

کمیسیون عمران مجلس طبق آمارهای رسمی کشور مشخص 
با کمبود چهار میلیون واحد مسکونی  شده است که کشور 

مواجه است.
وی گفته است »در سال های گذشته کاهش تولید مسکن از 
سالی ۸۰۰ هزار واحد به ۳۰۰ هزار واحد، موجب ایجاد یک نیاز 
انباشته شده است« که این اتفاق به افزایش قیمت ها منجر شده 
است و باید در نظر داشت که نمی توان در کوتاه مدت به این نیاز 

انباشته پاسخ داد.
از واسطه های ملکی در جنوب غرب تهران نیز  یکی دیگر 
در این باره به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: متأسفانه مردم از 

طرح های ساخت خانه به شکل انبوه خاطره خوشی ندارند.
وی به طرح مسکن مهر اشاره می کند و می گوید: البته دولت 
در ساخت مسکن مهر دخالت مستقیم داشت و ساخت این 
خانه ها را به بخش خصوصی محول نکرد. نتیجه این شد که 
۵۰۰ هزار واحد ساخته نشده هنوز در این طرح وجود دارد که 
صف انتظار را برای مستأجران و متقاضیان خانه طولانی کرده و 

به انباشت تقاضا در بخش مسکن منجر شده است.
بر اساس طرح اقدام ملی قرار است ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 
از سوی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در روستاها و شهرهای 
زیر ۲۵ هزار نفر ساخته شود و ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در 
شهرهای جدید؛ ضمن اینکه قرار است زمین های این طرح به 
صورت مشارکتی در اختیار انبوه سازان قرار گیرد تا سطح تولید 

بالا رود و قیمت نهایی مسکن آماده تحویل ارزان باشد.
این مشاور املاکی ادامه می دهد: این طرح به طور کلی خوب 
است اما بحث این است که چرا اجرای این طرح ها با تعلل انجام 

می شود و در پیچ و خم اداری زمان بر می شود.
وی تاکید دارد که ساخت این ۲۰۰ هزار واحد هم در برابر 
حجم تقاضای مردم فاقد مسکن جوابگو نیست و می گوید: 
زمان فروش این واحدها که می رسد با متقاضی جدید در بخش 

مسکن مواجه می شویم.

ایمان گزارش می دهد؛

انباشتتقاضایمسکنوکاهشاثرگذاریانبوهسازیها

وزیر اقتصاد و دارایی گفت: در سه ماهه ابتدایی امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته واردات کالای اساسی رشد قابل توجهی 
داشته است و حتی در برخی از اقلام شاهد واردات بیش از دو برابری نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستیم.

فرهاد دژپسند روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از بندر امام خمینی )ره( در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه امسال سال رونق تولید نامگذاری 
شده است، اظهار کرد: یکی از مولفه هایی که در بحث رونق تولید دارای اهمیت بسیار است، بحث بهبود فضای کسب و کار است.

وی افزود: در اقتصاد ایران حدود ۸۵ درصد از واردات، مربوط به واردات کالاهای سرمایه ای، واسطه ای و مواد اولیه است و بنابراین تجارت 
فرامرزی در ایران دارای اهمیت بسیار زیادی است. گاهاً شاید تلقی شود که واردات کالا به رونق تولید آسیب بزند اما با شرایطی که در ایران با 

توجه به نوع کالاهای وارداتی مواجه هستیم، این مساله به تولید آسیب نمی زند.
وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه به دلیل تحریم ها، بحث تأمین کالای اساسی دارای اهمیت ویژه ای برای ما است، تصریح کرد: مساله 
تأمین کالای اساسی و اهمیت واردات برخی از کالاها باعث شد تا در بندر امام خمینی حاضر شوم و از نزدیک روند این مسائل را مورد بررسی 

و ارزیابی قرار دهم.
دژپسند با بیان اینکه بندر امام خمینی )ره( هاب کالای اساسی تلقی می شود، عنوان کرد: روند فعالیت های این بندر برای کشور بسیار 
حائز اهمیت است و باید بر روند واردات و تخلیه کالای اساسی از این بندر نظارت و مشکلات حل شود تا شاهد مسأله ای در این زمینه نباشیم.
وی ادامه داد: در سه ماهه ابتدایی امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته واردات کالای اساسی رشد قابل توجهی داشته است و 

حتی در برخی از اقلام شاهد واردات بیش از دو برابری نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستیم.
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: در بندر امام خمینی میزان واردات کالای اساسی در سه ماهه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته، حدود ۷۸ درصد رشد داشته و این مساله بسیار برای ما امید بخش است و اطمینان خاطر خوبی را در بحث تأمین کالای اساسی 

میان مردم ایجاد می کند.
دژپسند ادامه داد: با توجه به شرایطی که در بندر امام خمینی مشاهده کردیم، وضعیت واردات کالا به خوبی در حال انجام است و روند، 

یک روند رو به رشد است. مسئولان در این بندر در تلاش هستند تا آنچه وارد می شود، گرفتار رسوب نشود.
وی با بیان اینکه هر موجودی ای را در بنادر نمی توان رسوب تلقی کرد، گفت: رسوب کالا پس از اظهار صورت می گیرد. اگر ماندگاری کالا را 
پس از اظهار به وارد شدن آن، داشته باشیم، یک مساله منفی است. در غیر این صورت نمی توان گفت که شاهد رسوب کالا در بنادر هستیم.
وزیر اقتصادی خاطرنشان کرد: کالای اساسی با جان مردم سر و کار دارد و نمی توانیم به بحث کنترل کیفی کالای اساسی وارد شده از بنادر 

بی توجه باشیم. این دقت باید برای سلامت مردم اعمال شود تا شاهد مسأله ای خاصی نباشیم.

وزیر راه و شهرسازی از تکمیل و افتتاح ۵۰۰ کیلومتر آزادراه تا پایان سال آینده در کشور خبر داد و گفت: همه پروژه های آزادراهی 
کشور در حال حاضر فعال هستند و دولت دوازدهم مصمم است تا پایان فعالیت خود طول آزادراه های کشور را از ۲۴۰۰ کیلومتر 

کنونی به سه هزار کیلومتر 
محمد اسلامی در حاشیه بازدید از پروژه آزادراه تبریز- مرند- بازرگان، در گفت وگو با خبرنگاران، اظهار کرد: هم اکنون در حوزه 
راه سازی بیش از یکصد هزار میلیارد تومان پروژه در دست اجرا در سراسر کشور داریم و با توجه به اینکه بودجه این بخش سالانه 
شش هزار میلیارد تومان است، تمام تلاش مان را برای استفاده از ظرفیت های قانون بودجه در جهت افزایش بهره وری به کار 

می گیریم.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص پروژه های آزادراهی در آذربایجان شرقی نیز گفت: در حال حاضر در چهار محور استان، پروژه 

احداث آزادراه داریم که مهم ترین آن آزادراه تبریز- مرند- بازرگان است.
وی افزود: قطعه یک این پروژه از تبریز تا مرند به طول ۶۶ کیلومتر آغاز شده و کارگاه آن کاملًا فعال است و در دو ماه اخیر ۹ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته است. اسلامی خاطرنشان کرد: امسال از سمت بازرگان نیز احداث یک قطعه ۷۰ کیلومتری شروع شده 

و برای بقیه مسیر هم در حال مذاکره با پیمانکار هستیم تا به زودی عملیات اجرایی در کل این مسیر ۲۵۰ کیلومتری فعال شود.
وی گفت: قطعه اول این پروژه که بار ترافیکی سنگینی هم در این مسیر وجود دارد تا هفته دولت سال آینده به بهره برداری 
می رسد و امیدواریم با سرعت گرفتن عملیات در کل مسیر، شاهد بهره مندی این محور بین المللی از راه باکیفیت و استاندارد 
باشیم. اسلامی اضافه کرد: آزادراه های تبریز- ارومیه و مراغه- هشترود نیز پروژه های فعالی هستند که با اتمام آنها، کریدور اتصالی 

به غرب کشور و شمال عراق تکمیل خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص راه آهن تبریز- میانه نیز گفت: این پروژه یکی از پروژه های مهم کشور است و با توجه به اهمیتی 

که دولت برای توسعه ریلی قائل است، این محور جزو یکی از پنج محور اولویت دار در کشور انتخاب شده است.
اسلامی گفت: هزینه های اصلی این پروژه انجام شده و مسیر میانه تا بستان آباد در سال جاری به بهره برداری می رسد و بقیه 

مسیر تا تبریز نیز به سرعت اجرا خواهد شد.
وی با بیان اینکه هیچ مانعی برای اجرای این پروژه وجود ندارد، افزود: یکی از مشکلات این پروژه، معارض هایی است که در 
مسیر وجود دارد و با توجه به اینکه عموم مردم از این پروژه سود می برند، از دستگاه های اجرایی استان انتظار داریم که به موقع این 

مسائل را مدیریت کنند تا پیشرفت پروژه با کندی مواجه نشود.

وزیراقتصاد:مردمنگراننباشند

وارداتکالاهایاساسیرشدقابلتوجهیداشتهاست
وزیرراهوشهرسازیخبرداد

تکمیلوافتتاح5۰۰کیلومترآزادراهتاپایانسالآینده

اگرچه بانک مرکزی در اطلاعیه اخیر خود در خصوص پذیرش یارانه نقدی به عنوان 
پشتوانه ضمانتی دریافت وام ازدواج تاکید کرده است، اما بانکها می گویند نمی توانند 

ریسک این کار را بپذیرند.
 بانک مرکزی هفته گذشته باز هم در اطلاعیه ای که به منظور ارائه گزارش عملکرد 
پرداخت تسهیلات ازدواج از سوی نظام بانکی منتشر کرده بود، به صراحت اعلام کرد 
که بانک ها می توانند حساب یارانه نقدی را به عنوان پشتوانه ضمانتی وام های ازدواج 
بپذیرند و مانعی از نظر حقوقی و قانونی، از سوی سیاست گذار پولی کشور در این رابطه 

وجود ندارد.
بر همین اساس بود که بار دیگر موجی از درخواست ها از سوی متقاضیان وام های 
ازدواج به شبکه بانکی گسیل شد که بر مبنای آن، تقاضا می کردند تا بنا بر اعلام 
پشتوانه ضمانتی  عنوان  به  زوجین  از  نقدی هر یک  یارانه  مرکزی، حساب  بانک 
دریافت کنندگان وام ازدواج قرار گیرد، اما بانک ها همچنان تمایلی به انجام دستور بانک 

مرکزی ندارند و حاضر نیستند حساب یارانه نقدی را پشتوانه وام ازدواج قرار دهند.
بسیاری از دریافت کنندگان وام ازدواج، اگرچه رقم پرداختی از سوی نظام بانکی بابت 
تسهیلات ازدواج را در شرایط فعلی خیلی اثرگذار نمی دانند؛ اما به هر حال از اخذ 
یک وام کم بهره هم ناراضی نبوده و همه تلاش خود را به کار می بندند تا بتوانند از 
این تسهیلات دولتی بهره مند شوند؛ اما نکته حائز اهمیت، مجموعه تضامینی است 
که زوجین باید برای دریافت این وام های بانکی به شعب بسپارند که عمدتاً کار آنها را 

سخت می کند.
در واقع، بانک مرکزی در اطلاعیه هفته گذشته خود به صراحت اعلام کرده بود: 
»بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی می توانند یارانه پرداختی به اشخاص را به 

عنوان تضمین در این زمینه بپذیرند.«
البته به نظر می رسد که حرف بانکی ها منطقی است و رقم یارانه نقدی و البته 
یارانه های  پرداخت  روند  ادامه  چگونگی  برای  دولت  نامشخص  نسبتاً  برنامه های 
نقدی، بانک ها را در اجرای این سیاست بانک مرکزی با اما و اگرهای بسیاری مواجه 

می سازد. این در شرایطی است که تاکید چندین و چندباره بانک مرکزی به بانک ها 
مبنی بر اخذ حساب یارانه نقدی به عنوان ضمانت، تنها توقع برای متقاضیان ایجاد 

کرده و آنها را در ادامه مسیر ناامید می کند.
بانکها:نمیتوانیمریسککنیمیارانهرابهعنوانتضمینبپذیریم

گزارش میدانی  از شعب بانک های دولتی و خصوصی حکایت از آن دارد که هیچیک 
از شعب تمایلی به پذیرش یارانه نقدی زوجین به عنوان تضمین را ندارند و خیلی 
هم از آن استقبال نمی کنند. یکی از کارمندان شعب بانکی در پاسخ به این پرسش 
خبرنگار مهر مبنی بر اینکه بانک مرکزی مجدد تاکید کرده که نظام بانکی و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی می توانند یارانه پرداختی به اشخاص را به عنوان تضمین بپذیرند، 
چرا بانک ها نسبت به این موضوع استقبال نشان نمی دهند، گفت: بانک مرکزی یکی 
از خط کش های سختگیرانه خود را در قبال نظم و انضباط بانک ها، کاهش نظام مند 
مطالبات معوق دانسته و بر همین اساس بانک ها هم تلاش دارند تا بتوانند برای بهره 

مندی از تسهیلات بانک مرکزی، نسبت مطالبات معوق خود را کاهش دهند.
وی افزود: بانک نمی تواند ریسک این را بپذیرد که وام اعطایی، در سرفصل های 
معوق ترازنامه به ثبت برسد، چراکه به هر حال بانک ها باید نسبت مطالبات معوق خود 

را کاهش دهند.
یکی دیگر از متصدیان شعب بانکی می گوید: میزان یارانه پرداختی زوجین در قبال 
اقساطی که می پردازند، بسیار اندک است و چطور می توان اقساطی را که چند برابر 
یارانه نقدی است، به عنوان ضمانت پذیرفت. بنابراین بانک ها نمی توانند در این زمینه 

ریسک کنند.
وی افزود: بانک ها ضوابطی را در اعطای تسهیلات دارند و به نظر می رسد همین که 
وام برای زوجین بدون سود است، خود یک نکته مثبت برای متقاضیان است که به هر 

حال تضامین لازم از سوی نظام بانکی را تأمین نمایند.
*پروندهپرداختتسهیلاتبانکی

آنگونه که آمار رسمی بانک مرکزی می گویند، از ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت 

ماه سال ۹۸، معادل ۹۶ هزار و ۷۹۷ نفر وام ازدواج دریافت کردند که کل مبلغ وام 
اعطایی در این سرفصل تسهیلاتی، ۲۹ هزار و ۹۲۷ میلیارد ریال است.

همچنین آمار رسمی می گوید که در سال ۱۳۹۷ تعداد یک میلیون و ۱۸۰ هزار 
فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده است. همچنین در سال جاری 
نیز با توجه به مفاد بند )الف( تبصره ۱۶ قانون بودجه کل کشور، به منظور حمایت از 
ازدواج جوانان، از محل منابع پس انداز و جاری قرض الحسنه نظام بانکی، تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج به زوج هایی که تاریخ عقد آنها بعد از یک فروردین ۱۳۹۶ است و 

تاکنون وام ازدواج دریافت نکرده اند، پرداخت می شود.
بر اساس اعلام بانک مرکزی، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای هریک از زوج ها 
در سال ۱۳۹۸ سیصد میلیون )۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال با دوره بازپرداخت پنج ساله با 

اخذ یک ضامن معتبر و سفته است.

بانک مرکزی:یارانه نقدی تضمین وام ازدواج باشد

بانکها:ریسکنمیکنیم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۶۴۲ آقای پرویز آقائی فرزند جلال 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۹۱/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱۳ فرعی از ۲۲۷۹  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۷۲ (
۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۶۹۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۳۴۲۶ آقای شکراله افراسیابی فرزند 
عبداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۶۱/۰۵ مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی از  ۲۳۰۲ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حمید زند . )م الف 

) ۱۰۷۳
۳- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۸۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۱۳۲۷ آقای محمود سیاحت اظهری 
فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲/۰۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۳۹ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمدرضا 

شریفی ورثه سید حسین شریفی. )م الف ۱۰۷۴ (
۴- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۱۶ آقای رضا عبدی فرزند نادر در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۵۰ مترمربع پلاک شماره ۶/۴۵۳ فرعی از  ۲۳۰۲ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محرمعلی نوری وفا. )م 

الف  ۱۰۷۵(
۵- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۹۰۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۳۹۵ آقای خیراله اعتقادی پور فرزند 
عبداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از ۲۱۴۶  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سیدهاشم عودی. 

)م الف ۱۰۷۶ (
۶- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۷۲ آقای ابوالفضل فیروزی فرزند  
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره ۵۴ فرعی از  ۲۶۰۲ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۷۷ (
۷- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۷۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۴۵ آقای شاپور راستگو فرزند 
محمد علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۷ مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۲۴ فرعی از  
۱۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از رضا 

شیری. )م الف  ۱۰۷۸(
۸- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۴۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۰۶ آقای علی یار نوبخت فرزند 

خداوردی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۱/۹۳ مترمربع پلاک شماره ۱۲۱/۱۶۳ فرعی از 
۲۱۶۰  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۷۹ (

۹- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۱۸۸ خانم فاطمه شکری فرزند 
حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۸۴/۴۹ مترمربع پلاک شماره ۳۱ فرعی از  ۱۵۶۶ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۸۰ (
۱۰ - رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۹۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۷۲ آقای قادر قربانی فرزند محمد 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۵۵  اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حجت حیدری . )م الف ۱۰۸۱ (
۱۱- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۵۸۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۵۳۳۰ آقای بشیر قاسمی فرزند 
کاظم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۰۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۱  اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین و علی و قدسی و 

بتول و مصطفی رضویان و فخری رضوی مطلق و اعظم میرشجاعی ورثه محمد رضویان. )م الف  ۱۰۸۲(
۱۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۴۷ خانم طاهره بادی فرزند حیدر 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از  ۲۵۲۷ اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمد جعفری. )م الف  ۱۰۸۳(
۱۳- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۲۲۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۷۵ خانم فاطمه سجادی فرزند 
سید عبدالصمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰/۵۰ مترمربع ،  ۳۳ متر از پلاک ۵۳ فرعی 
و ۲۸ متر از پلاک ۵۴ فرعی از ۱۸۹۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از  حسینعلی 

طاهری و محمدرضا حسنعلی. )م الف  ۱۰۸۴(
۱۴- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۷۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۸۲۱۴ خانم کبری حقیقی فرزند 
احمد در قسمتی از ششدانگ پلاک ۲۴۰۷/۱/۳۹- اصلی به انضمام ۲ دانگ از پلاک ۲۴۰۷/۱/۴۰- اصلی به مساحت ۱۶۴ مترمربع 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۸۵ (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخانتشاراول:1398/03/25تاریخانتشاردوم:1398/04/10
مرتضینورانیآرانی-رئیسثبتاسنادمنطقهدوقم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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کاظم اولیایی: 

استقلال به آرامش نیاز دارد
 مدیرعامل اسبق استقلال با انتقاد از حاشیه های اخیر این تیم تاکید کرد که آبی 
پوشان برای پایان دادن به ناکامی های خود در فصل بعدی لیگ برتر و حضور موفق در 

لیگ قهرمانان آسیا، بیش از هر چیزی به آرامش نیاز دارند. 
کاظم اولیایی اظهار داشت: استقلال در مقطع فعلی که مهم ترین زمان برای بستن 

تیمی قدرتمند است، بیشتر از هر چیزی به آرامش نیاز دارد.
وی افزود: توقع ما از مدیران استقلال این است که تیمی برای فصل آینده تدارک 
ببینند که مدعی قهرمانی در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا باشد و بتواند به سال ها 

ناکامی آبی پوشان پایان داده و انتظارات به حق آنها را برآورده سازد.
مدیرعامل اسبق استقلال خاطرنشان کرد: مدیران استقلال زمان کافی در اختیار 
دارند و این فرصت می تواند به آنها کمک زیادی کند. ما به آنها اعتماد و اعتقاد داشته و 
می دانیم هدف آنها خدمت به استقلال است اما همان طور که گفتم انتظارات از آنها به 

عنوان کسانی که در این تیم مسؤلیت دارند، زیاد است.
آ  اولیایی تصریح کرد: همان طور که امیرحسین فتحی اعلام کرده است »آندره 
استراماچونی« سرمربی فصل آینده استقلال خواهد بود و باید ابزار لازم در اختیار این 
مربی ایتالیایی داده شود تا بتواند افکار تاکتیکی اش را به نحو احسن در این تیم پیاده 

کند.
وی تاکید کرد: مسئولان استقلال از درگیری هایی که باعث ایجاد تنش و حاشیه در 
استقلال می شود، خودداری کرده و فقط تمرکز خود را معطوف به موفقیت استقلال 

کنند که از نان شب واجب تر است.

بیژن ذوالفقار نسب:

 تیم ملی نسبت به گذشته پیشرفت کرده است
 مشاور وزیر ورزش و جوانان در امور فوتبال با اشاره به تساوی تیم های ملی فوتبال 
ایران و کره جنوبی در دیداری تدارکاتی گفت: عملکرد تیم ملی در این دیدار مثبت و 
قابل قبول بود. ملی پوشان ایران در این مسابقه نشان دادند نسبت به گذشته پیشرفت 

محسوسی داشته اند. 
بیژن ذوالفقار نسب با بیان این مطلب افزود: تیم ملی در کارهای تاکتیکی و هجومی 
عملکرد بهتری نسبت به بازی های گذشته دارد و بازیکنان ایران به دور از استرس و 

فشارهای روانی تمام توانایی های فنی خود را به اجرا می گذارند.
مربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: در بازی با کره جنوبی از دفاع مطلق 
خبری نبود و موقعیت های مناسبی را برای گلزنی بر روی دروازه حریف خلق کردیم که 
این موضوع از اثرات مثبت تفکرات مارک ویلموتس است. ذوالفقار نسب تصریح کرد: 
اشکالات و نقص هایی در بازی تیم ملی وجود داشت که مارک ویلموتس آنالیز دقیقی از 
آنها خواهد داشت و سعی می کند به مروز زمان آنها را برطرف کند. پیشکسوت فوتبال 
تاکید کرد: مارک ویلموتس به تازگی هدایت تیم ملی را بر عهده گرفته و زود است که 
بخواهیم عملکرد او را قضاوت کنیم اما در همین دو بازی دوستانه برابر تیم های سوریه و 
کره جنوبی نشان داد برای آینده برنامه های زیادی دارد و اگر ابزار لازم را در اختیار داشته 
باشد، می تواند تغییرات مثبتی را در روند تیم ملی به وجود آورد. وی گفت: سرمربی تیم 
ملی تغییراتی را در ساختار و نفرات تیم ملی به وجود خواهد آورد اما این نگرش جدید را 

به مرور زمان ایجاد خواهد کرد.

قهرمان پرش طول جوانان ایران:

 هدفم رسیدن به سکوهای آسیایی و جهانی است
قهرمان پرش طول جوانان ایران گفت: شکستن رکورد جوانان ایران گام اول برای 

رسیدن به آرزوهای آینده ورزشی من است.
ریحانه مبینی ، اظهار کرد: با تلاش و کمک مربی ام در آران و بیدگل حسن بادپی 
در طول چند سال گذشته توانستم پله های ترقی را طی کنم و جایگاه فعلی را مدیون 
همراهی و دلسوزی این مربی و تلاش اداره ورزش و جوانان و آقای فردنژاد که در حد 

توان ما را یاری کردند هستم.
وی افزود: از ۱۱ سالگی به ورزش دو و میدانی علاقه مند شدم و پس از ۴ تا ۵ سال 
به صورت حرفه ای به رشته پرش طول پرداختم و با تمرین زیاد توانستم در مسابقات 
مختلف به مقام های برتر دست پیدا کنم و به عضویت تیم ملی درآیم. قهرمان پرش طول 
جوانان ایران به هم زمانی ورزش و تحصیل و رابطه این دو اشاره کرد و گفت: علی رغم 
ذهنیت خیلی از مردم که ورزش را عامل دوری و بازدارندگی از تحصیل می دانند به نظر 
بنده ورزش کردن در بسیاری از موارد به بنده کمک کرد تا با نشاط بیشتری به کسب 
علم بپردازم و ورزش را در کنار تحصیل تا مرز قهرمانی بین المللی ادامه دهم. مبینی 
به مسابقات اخیر لیگ طلایی ایران اشاره کرد و گفت: در مرحله نخست مسابقات 
لیگ طلایی دوومیدانی بانوان که هفته قبل انجام شد، توانستم در ماده پرش طول با 
رکورد ۵.۹۵ متر رکورد ملی ایران را بشکنم و رکورد ورودی مسابقات بین المللی کازانف 
قزاقستان را به دست آورم. وی ادامه داد: هدف اول من خدمت به کشورم در لباس 
ورزش و علم است، بنده دانشجوی سال اول دندانپزشکی دانشگاه اصفهان هستم 
و آرزو دارم فرد مؤثری برای جامعه باشم و دل مردم را شاد کنم. قهرمان دو و میدانی 
جوانان ایران گفت: نبود مربی خانم در رشته پرش طول و نبودن رقیب در این ماده از 
چالش های بنده برای ورزش است. نبودن رقیب هم به خستگی منجر می شود و هم 
سنجش درستی از توان واقعی را نشان نمی دهد. وی ادامه داد: دید سنتی به دختران، 
نبودن امکانات مناسب و استاندارد ورزشی، نداشتن باور دختران به اثرگذاری در اجتماع 

و کمبود مربی متخصص و فعال در حوزه بانوان از چالش های نسل جوان است.
 

رییس هیات مدیره استقلال:

 قرارداد بازیکنان ملی پوش را تمدید می کنیم
 رییس هیات مدیره باشگاه استقلال گفت:: »وریا غفوری«، »پژمان منتظری«، »سید 
حسین حسینی« و »روزبه چشمی« از سرمایه های باشگاه استقلال هستند و بدنبال 

تمدید قرارداد آنها هستیم. 
»احمد سعادتمد« اظهار داشت: »وریا غفوری«، »پژمان منتظری«، »سید حسین 
حسینی« و »روزبه چشمی« از سرمایه های باشگاه استقلال هستند و به دنبال این 
هستیم تا قرارداد این نفرات را تمدید کنیم. باشگاه استقلال منتظر بازگشت آنها از کره 

جنوبی است تا مذاکراتش را برای امضای قرارداد جدید آغاز کند.
وی افزود: دکتر نوروزی استعفا داد اما این استعفا از سوی مدیرعامل استقلال پذیرفته 

نشد و هرگز پذیرفته نخواهد شد. او سال ها برای تیم استقلال زحمت کشیده است.
سعادتمند خاطرنشان کرد: استعفای هادی مباشری نیز مورد قبول واقع نخواهد شد 
چرا که او فردی مفید برای مجموعه استقلال است و کار خود را با قدرت ادامه خواهد 
داد. رییس هیات مدیره باشگاه استقلال تصریح کرد: پرویز مظلومی و مجید نامجو 
مطلق اعضای کمیته فنی استقلال هستند. باید به این عزیزان اختیارات بیشتری 
بدهیم. این افراد افتخارآفرینان استقلال و تیم ملی بوده اند و اگر بگویند ما می خواهیم 
برویم، باشگاه قبول نخواهد کرد. وی تاکید کرد: امروز بخشی از مطالبات وصول شد و 
جا دارد از محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و همین طور از 
مسعود سلطانی فر وزیر ورزش که خواهان پرداخت مطالبات ما شدند، تشکر و قدردانی 
کنم. سعادتمند در پایان گفت: از کاظم اولیایی، محمدحسین قریب، علی فتح الله 
تاکنون در این باشگاه خدمت  زاده، سیدرضا افتخاری و تمام مدیران استقلال که 
کرده اند، دعوت می کنم برای آرامش هواداران و رسیدن به شرایط ایده آل به تیمی که 

خودشان هم سالها در آن زحمت کشیده اند، کمک کنند.

»بیضایی نژاد« به تیم فوتسال محمد سیمای قم پیوست
 تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در راه حضور در لیگ برتر فوتسال ایران محمد 

بیضایی نژاد را جذب کرد.
تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در حالی باید از ۱۴ تیرماه کار خود را در لیگ 
برتر فوتسال ایران آغاز کند که فهرست بازیکنان این تیم در آستانه تکمیل شدن است و 
این تیم با فهرستی کامل در اردوی پیش فصل خود حضور دارد. بر این اساس محمد 
بیضایی نژاد بازیکن فصل گذشته تیم فوتسال پارسیان شهر قدس جدیدترین بازیکن 
ملحق شده به تیم سوهان محمد سیما است که در این فصل سرخ پوشان قمی را در 

لیگ برتر همراه می کند.
 بیضایی نژاد که در سال های اخیر در تیم های مختلفی در لیگ برتر فوتسال حضور 
داشته است برای نخستین بار در یک تیم قمی به میدان می رود و بر اساس نظر سید 
مهدی غیاثی سرمربی تیم محمد سیما جذب شده است. با حضور محمد بیضایی نژاد 
پرونده نقل و انتقالات تیم سوهان محمد سیما بسته شده است البته این تیم قصد دارد 
از میان بازیکنانی که با این تیم تمرین می کنند اما هنوز با این تیم قرارداد ندارند بازیکن 

یا بازیکنانی را به طور رسمی جذب کند.
 این در حالی است که خروج علیرضا وفایی به دلیل پیوستن این بازیکن به مس 
سونگون و نیز مسعود ایازی و محمد کرمانی بازیکنان فصل قبل تیم محمد سیما قطعی 
است. ایازی و کرمانی سال ها در تیم های قمی حاضر در لیگ بازی کرده اند اما امسال 

برای تیم سوهان محمد سیما به میدان نمی روند.

دنیزلی سرمربی تراکتورسازی شد
سرمربی پیشین پرسپولیس با باشگاه تراکتورسازی به توافق رسید.

باشگاه تراکتورسازی تبریز  از توافق با مصطفی دنیزلی خبر داد.
مدیران باشگاه تبریزی که در ترکیه بسر می برند قرارداد رسمی با دنیزلی امضا کردند تا 

او فصل آینده هدایت سرخپوشان تبریزی را در لیگ برتر بر عهده بگیرد.

ورزشی

مدیرعامل سابق پرسپولیس سکوت خود را شکست

 افشاگری طوفانی طاهری درباره مدیریت پرسپولیس 
مدیرعامل سابق پرسپولیس در گفتگوی جالب توجه به موضوعات مالی و شرایط 

دوران حضور در این تیم پرداخته و پاسخ برخی ابهات و اتهامات را نیز داد.
مطابق تمامی سالیان اخیر بار دیگر طی هفته های اخیر شاهد حمله مدیران قبلی 
به یکدیگر و اتهاماتی از قبیل میراث بدهی از مدیرعامل قبلی بودیم. اینبار علی اکبر 
طاهری اما مدعی شده اتهاماتی که دو مدیر بعدی به او وارد کرده اند با اسنادی که 
در اختیار دارد غیرقابل واقع است. او در این گفتگو با "ورزش سه" به موضوع دوران 
مدیریتی و ابهامات مالی آن پرداخته که به انتقادی از سوی مدیران بعدی تبدیل شده 

است.
*فوتبال از فوتبالی ها ضربه می خورد

به عشق  نکنیم.  این داشتم که صحبتی  بر  از پرسپولیس رفتم سعی  زمانی که 
هواداران آمده بودیم و خنده اینها نقطه هدف ما بود. اما با هر صحبتی حاشیه ای 
درست می شود. من در خیلی از برنامه ها می گفتم که فوتبالی ها را برابر یکدیگر قرار 
ندهند. از بخش های دیگر نمی آیند و خود فوتبالی ها به این فوتبال ضربه می زنند. ما 

خودمان باید رعایت کنیم تا در نهایت اخلاق و فوتبال پاک اجرا شود.
*در طبقات زیرین ساختمان سئول علیه ما دسیسه چیدند

من می خواستم باشگاه پیشرفت مالی داشته باشد و این حق باشگاه و برند آن بود. اما 
برخی از دوستان که در طبقات زیر طبقه چهارم ساختمان سئول بودند می خواستند با 
همراه اول ادامه دهیم اما ما گفتیم که این سیستم و قراردادی که مدنظر آنهاست به درد 
باشگاه و هزینه های آن نمی خورد. برای انتقال اسپانسر و مذاکرات جدید با هماهنگی 
جناب وزیر به سراغ ایرانسل رفتیم و همین الان هم می بینید که دوستان از قراردادی 

که امضای من پای آن است هزینه باشگاه را می دهند. 
*امیدوارم حرف شان از روی بی اطلاعی باشد

ما بر اساس آن توانستیم پول و مشکل اعظمی که ژوزه مانوئل به گردن باشگاه انداخته 
بود را پرداخت کنیم و زمانی که من در اربعین راهی کربلا شدم هم مبلغی برای شارژ 
کادرفنی و بازیکنان گذاشتم. اما امیدوارم وقتی که می گویند اینقدر بدهی مانده بود، 
این بی اخلاقی ها انشاالله ناشی از بی اطلاعی باشد. چرا که در آن زمان حتی بخش 
پشتیبانی، بازیکنان و کادرفنی و همه یک درصدی گرفته بودند و هیچ مشکلی نبود. 
وقتی رفتنی شدم نمی توانستم قرارداد را تا ریال آخر پرداخت کنم آن هم زمانی که تنها 
۴0 درصد از فصل گذشته بود. چطور این مساله شدنی است؟ باید فصل تمام شود و 
پاداش، آپشن و جرایم بیاید تا مشخص شود چقدر باید کامل پرداخت شود. پس این 

حرفهایی که درباره بدهی زده می شود صحت نداشت.
 آقایان می گویند بعد از ما مطالبات 38 بازیکن خارجی را پرداخت کردند! اصلا ببینید 
ما 38 بازیکن خارجی داشتیم؟ من تعجب می کنم از این اظهارنظر وقتی که خیلی از 
بازیکنانی که در دوره ما نبودند را هم ما تسویه کرده بودیم. من اسناد دوران مدیریتی ام 
را در یک برنامه نشان دادم. اما یکی از رسانه ها می آید می گوید برای سه نفر از مدیران 
8۵ میلیون پاداش در نظر گرفتید؛ آقا مدرکش را بیاور! نامه زدم که مدرک بیاور. مگر 
ما باشگاه دولتی نیستیم و همه چیز نباید طبق نامه و صورتجلسه و ... باشد؟ مدرک 
آن را بیاورید خب. ما آن زمان پولی برای دوبی فرستادیم اما بعد از آن از طریق یکی 
از هواداران حساب هتل و پاداش شارژ شد و ما طبق نامه بار دیگر آن پول را به خزانه 
برگرداندیم. بعد گفتند ما آن پول را گرفتیم اما حاضر نشدند به خاطر این بی تقوایی 

خود خبرشان را تکذیب و درست کنند. 
*در ماجرای طارمی من گاف ندادم

در رسانه ها نوشتند ما تاریخ قرارداد طارمی را تغییر دادیم و محکوم شدیم. چقدر 
بی تقوایی؟ اصلا نمی دانستند حکم فیفا چه بود و خبر دروغ را باورشان شده. اما اگر 
بند ۴0 و ۴۱ حکم فیفا را دیده باشند متوجه می شوند که ما در بند ۴۱ به این محکوم 
شدیم که طارمی را اغوا کرده بودیم البته ما همان زمان گفتیم که قرارداد ما با او 300 
هزار یورو است و ریزه اسپور مدعی شده بود ۵00 هزار یورو. چرا؟ ما 300 هزار یورو 
دادیم اما دوستان اسپانسر )هدایتی( مبلغ یک میلیارد و ۱۵0 میلیون دیگر پرداخت 
کرده بودند و به استناد آن ما محکوم شدیم. آقایان اما می آیند و می گویند ما مشکل 
را حل کردیم و فلان و بهمان. کدام مشکل؟ باشگاه در آن حکم به چه چیزی متهم 
شده بود؟ اغوای بازیکن. مسائل حقوقی رعایت نشد و دو پنجره محروم شدیم. ما کاملا 
توضیح دادیم و قرارداد ما با طارمی هم موجود بود که چقدر پرداخت کردیم اما برخی 

دنبال غرض و مرض بودند و به دنبال واقعیت ماجرا نبودند.
 ما با طارمی 26 یا 27 تیرماه ۱3۹۵ امضا ثبت کردیم. این در حالی است که برای 
ثبت قرارداد ریزه اسپور و طارمی باید آنها سه مرحله دریافت آی تی سی، 30 درصد 
پیش پرداخت و کارهای پزشکی را انجام می دادند. ریزه اسپور در تاریخ 2۹ تیر شرایط 
را برای آی تی سی طارمی جویا شده بود و 2 مرداد درخواست آی تی سی ارائه شد، 
ضمن اینکه ما قرارداد جدید مهدی طارمی را در تاریخ 28 تیرماه در سازمان لیگ ثبت 
کرده بودیم. تنها موضوع در این پرونده اغوای طارمی بود که ما با سند در قرارداد نشان 
داده بودیم 300 دلار پرداخت شده اما با ترجمه مصاحبه اسپانسر )هدایتی( که یک 
میلیارد و ۱۵0 میلیون پرداخت کرده بود آنها به مبلغ 700 هزار دلار رسیدند و باشگاه 

محکوم شد.
*ماجرای مشابه نوراللهی و طارمی

آقایانی که می گویید باشگاه به خاطر تغییر تاریخ قرارداد طارمی محروم شد، چرا 
واقعیت را نمی بینید؟ در مورد مساله نوراللهی هم ما با او زودتر امضا کرده بودیم. 
یادم هست روز بازی الهلال و ساعت ۱2 ظهر آقای وثوق احمدی زنگ زدند و گفتند 
برای شما خبر خوش داریم و استعلام کردیم درباره اینکه آیا اکنون که به پنجره نقل و 
انتقالاتی بعدی که محروم هستید، نرسیدیم، می توانید بازیکن بگیرید که گفته اند بله. 
گفتم پس من احمد نوراللهی را بیاورم و اکنون ابوظبی هستم و قرارداد او قبلا امضا 
شده و می توانیم با امضای ذیحساب باشگاه بیاوریم ثبت کنید که گفتند می شود. آقایان 
بروند سازمان لیگ نگاه کنند تاریخ امضای قرارداد نوراللهی و زمان ثبت او چه زمانی 

است. اگر این اشکال نداشت چطور برای طارمی اشکال دارد؟ 
*اتوبوس باشگاه شوآف نبود

درباره اتوبوس باشگاه ما قراردادی با شرکت سازنده اتوبوس نداشت و من از اعتبار 
شخصی خودم استفاده کردم و درخواست کردم یک اتوبوس به ما بدهند. انها هم قبول 
کردند یک بخشی را هزینه را بدهیم و بخشی هم به ما تخفیف داده شود. بخشی از 
پول را که هوادار پرسپولیس گفت که من می دهم و به عنوان پیش پرداخت ارائه دادیم 

و قرار شد مابقی آن به شکل اجاره به شرط تملیک باشد. ما دولتی هستیم و به صورت 
مستقیم نمی توانیم خودرو خریداری کنیم اما چه اشکالی داشت که باشگاه بزرگ 
پرسپولیس هم همانند دیگر تیم های مطرح دنیا اتوبوس اختصاصی داشته باشد؟ 
ما این را میخواستیم. هزینه را دادیم و قرار شد هزینه تعمیر و نگهداری هم پرداخت 
شود. همه آقایان هم بودند اما الان می روند می گویند شوآف بوده! باید بگویم کسی که 

خودش را به خواب زده را نمی شود بیدار کرد.
*با امضای من هنوز هزینه باشگاه پرداخت می شود

می گویند از دوران طاهری میراث بدهی باقی مانده است. من زمانی که رفتم صورت 
تراز را نشان دادم و چرا الان می گوید خرابه تحویل دادم؟ بیایید بگویید اکنون اگر از 
اسپانسر )ایرانسل( پولی می گیرید امضای من پایش است. بند بند آن را کارشناسی 
کردیم و حتی برای استقلال و چرا که به نفع آنها هم بود. آقایان می گفتند امضا کن 
و ولش کن! من اما برای بند بند آن تلاش کردم. از اسپانسر پول لباس آسیایی و 
اسپانسری گرفتم و کسانی که عضو هیات مدیره بودند می گفتند ولش کن و امضا کن. 
اما بروید اسناد را ببینید که برای خیلی از مسائل جنگیدم و زیر بار نرفتم تا باشگاه ما و 
حتی استقلال لطمه نبیند و سود کند. بروید از آقایان بپرسید چرا بعد از قراردادی که 
امضای من پای آن است هیچ قراردادی به جهت درآمدزایی صورت نگرفته و کاش به 
جای این بی اخلاقی ها به دنبال کارهای باشگاه و نظم مالی آن بودند و نه اینکه بگویند 

خرابه تحویل گرفتیم!
*بی اطلاعی از ماجرا عضو اقتصادی هیات مدیره

در مورد بحث مشکل خروج و توقیف اموال هیات مدیره سابق هم باید بگویم که 
بدهی مالیات عملکرد در دوره ای که ما آمدیم بیش از ۱00 میلیارد بود. مالیات ارزش 
افزوده برای سال ۹3 بود و با جرایم. بنده در جلساتی با معاون وزیر و وزیر اقتصاد و مدیر 
امور مالیاتی آنها را مجاب کردم که ما از ماده 2۵۱ مکرر استفاده کنیم. دوباره توانستیم 
مواردی که قبلا اظهارنامه داده بودیم را تحت بررسی بگذاریم و برگه تشخیص آمده و 
بازنگری شد. آقایان باید دنبال می کردند اما متاسفم آقایی که عضو هیات مدیره و عضو 
اقتصادی بود از این موضوع بی اطلاع است تا اکنون بگوید به خاطر آن دوره توقیف 
اموال و ممنوع الخروج شده است. هم نامه و هم مستنداتش وجود دارد و فقط علم 
مدیریت نیست و این مساله تنها ناشی از این مساله است! کسی که در یک باشگاه به 
عنوان بنگاه ورزشی و اقتصادی حاضر می شود باید این مسائل را بداند و متاسفانه اما 
با بی اخلاقی به دنبال مسائل دیگری هستند. می گویند این هدیه ای بوده از گذشته 
برای ما مانده و اصلا نمی دانند برای چه دوره ای است و چطور شکل گرفته و چطور 

می توانستند آن را مدیریت کنند. 
*چیزی از بالانس مدیریت مالی می دانید؟

 در زمان ما کل پرداختی را روی ۱8 میلیارد هدفگذاری کرده بودیم چرا که بالانس 
مالی ما این رقم می شد. البته اگر قهرمان می شدیم و با آپشن های دیگر و همچنین 
صعود از مراحل مختلف آسیایی تا فینال هم پاداش هایی در نظر گرفته شده بود. این 
موارد بود اما اگر چیز دیگری هم واریز کرده اند که اکنون از خزانه خالی حرف می زنند 
باید از خودشان بپرسید که کجا خرج کرده اند. شاید مجوز آن دریافت شده و باید دید 
برای پرداخت آن به دنبال بالانس مالی بوده اند؟ همین آقایان می گفتند امضا کن 
بدهیم به بازیکن و این شرایط را رد کنیم و ما می رویم و مدیر بعدی می آید حل می کند. 
من همان زمان به شدت مخالفت می کردم و شما ببینید تعهدی در دوره من بوده که به 

گردن بعدی بیاندازیم؟ حساب کنید ورودی و خروجی مالی باشگاه چطور بوده. 
می گویند نرخ ارز بالا رفته؟ یک سوال دارم نرخ ارز برای زمانی بوده که دلار بوده و 
اصلا چرا آن را تبدیل به یورو کرده اید؟ اگر هم تبدیل کردید آیا هزینه ورود و خروج 
باشگاه را تراز کردید که ببنید قادر به پرداخت این تعهدی که به گردن می گیرید 
هستید؟ این هزینه را با ورودی مالی مدیریت کردید؟ اصلا بگویید قرارداد کل کادرفنی 
و بازیکنان خارجی بشود ۱ و نیم میلیون یورو. چقدر می شود با نرخ ارز کنونی؟ بگویید 
2۵ میلیارد شود. بقیه پول چه شد؟ 6۱ میلیارد از ایرانسل گرفتید، بخش بلیت فروشی 
و مطالباتی از همراه اول را حساب کنیم اصلا بشود 70 میلیارد. 2۵ میلیارد ارزی 
کادرفنی و خارجی ها را از 70 میلیارد ورودی کسر کنیم، بقیه را دادید بازیکن داخلی؟ 
بازیکن داخلی مگر چقدر گران شده؟ رقم ایرانی ها سه چهار برابر زیاد شده؟ تعهدات 

چقدر مگر رفته بالا؟ من اصلا ورود نمی کنم که چرا قرارداد بازیکن داخلی رفته بالا و 
فقط سوال من این است که ورودی و بالانس را در نظر گرفته اند. حالا بگذریم از پاداش 

آسیایی و دیگر منابعی که شکل گرفته است.
*نباید برنامه ریزی کنیم که چیزی عاید خودمان شود 

چرا می گویید نداریم؟ پول چطور به حساب باشگاه نیامده وقتی می گویید از اسپانسر 
هم مطالباتی باقی نمانده؟ کار مدیر در باشگاه و هر بنگاه اقتصادی این است که 
بالانس را انجام دهد. در دوره من اگر بازیکن و کادر درخواست می کرد می گفتم پول 
بیاید چشم و هیچ وقت تعهدی ایجاد نمی کردم که از عهده آن برنیایم. وقتی بازیکن 
درخواست پول می کرد می گفتم بیاید من یک ریال برنمی دارم و خیالتان جمع که 
پرداخت می شود. من حتی برای اعضای هیات مدیره طبق مصوب یک عدد خیلی 
پایین از طریق وزارت در نظر گرفته بودم که 700 هزار تومان بود و نه خودم حقوق 
برداشتم و نه هیچ عضو دیگری ریالی. وقتی اینجور کار کنی بازیکنان هم ایمان 
می آورند. اما وقتی تعهدات را بالا می بری در مقابل آن چه درآمدی را دنبال می کنید و 
به دست می آورید؟ وقتی شما قرارداد امضا می کنی یعنی متعهد می شوی. این تعهد 
برای طرف مقابل می شود برنامه و روی آن حساب می کند، این حق نامعقول است؟ اگر 
باشد می دهیم و قرار نبود که ما چیزی برداریم و نهایت هیات مدیره هم حق حضورشان 
را می گرفتند و بازیکنان با دل و جان وقت و انرژی برای هواداران عزیز می گذاشت. ما 
نباید برنامه ریزی کنیم که چیزی عاید خودمان شود! اگر به فکر این باشیم بحران ایجاد 
می شود! آنهایی که می گویند پول نگرفتیم و پولی نبود پس این پول اسپانسر و بلیت 
فروشی و پاداش آسیایی چه شد؟! در بحث مدیریتی بایدعلم مدیریت و صدق و درستی 
باشد. باید آن به شدت مراقبت کنیم و قبلا هم گفتم النجاة فی الصدق. اگر فقط شعار 
بدهیم و اما در کنار خودم کسانی باشند که به دنبال تامین منابع خودشان باشند و اینکه 

چیزی گیرشان بیاید این می شود!
*برانکو نیاز به تمدید قرارداد ندارد

نمی دانم از الان چرا فقط این جو و تفکر را شکل داده اند که باید قرارداد برانکو را 
تمدید کنیم؟ او یک فصل دیگر قرارداد دارد و اگر پولش را بدهید پایبند به قراردادش 
است و مساله ای نیست. بگذارید وارد سال آخر قراردادش شوید و بعد یک فصل اصلا 

نیم فصل فرصت دارید که به دنبال تمدید قراردادش باشد. 
*ما با برانکو با صداقت کار را جلو بردیم

 اینکه چرا برانکو ایوانکوویچ اکنون ناراضی است را نمی دانم اما در دوره ما زمانی که 
همان ابتدای کار ایشان آمدند، برای مدیرعامل سابق یادتان باشد مشکلی پیش آمد. 
ایشان رفت کرواسی و حتی پولی که گرفته بودند تا به برانکو ایوانکوویچ بدهند را هم 
ندادند. ما قرارداد را بسته بودیم و چیزی به اول تیر و زمان شروع بازی های فصل نمانده 
بود. خیلی از بازیکنان هم رفته بودند و آقای برانکو لیستی به ما داده بودند و با همکاری 
آقای باقری توانستیم یک سری از آنها را جذب کنیم و یک سری هم خودمان گرفتیم. 
یادم هست تیم در ترکیه تمرین داشت و با 8-7 بازیکن شروع کرد و بعد کم کم اضافه 
شدند. از آقای چلنگر بپرسید ما الحمدالله صادقانه جلو رفتیم و کاری نمی کردیم در 
صداقت ما شک داشته باشد. الان هم یک سال از قرارداد او مانده و امیدوارم برگردد 
چرا که تیم اکنون خوب نتیجه گرفته و هواداران هم کاملا به ایشان اعتقاد و ایمان دارند 

و حق هم دارند. 
*می گویند در پرسپولیس دولتی نمی شود کار کرد، ما کردیم

هر چه می شود اکنون می گویند تیم دولتی و فلان است. آقایان عزیز در همین 
باشگاهی که می گویند دولتی است چقدر خوب برنامه ریزی شد و هم درآمدزایی خوبی 
ایجاد کردیم. البته قبلا هم می گفتند ما این کار را کردیم و نوشیدنی و ... را انجام دادیم 
اما هیچکدام نتیجه نداده بود. ما اما یک پلان مناسب داشتیم و بی توجهی به آن باعث 
شد اکنون شکل کامل نگیرد. تلویزیون باشگاه را درست کردیم و به دنبال استفاده از 
این فضای مجازی و اختیارات و رایت آن مثل تمام باشگاه های بزرگ دنیا. اما اتوبوس 

هم فروخته شد.
*شفاف کار کنید

دوره ای که ما رفتیم حساب ما کاملا تایید شد. مالیات هم 36 میلیون بود که پرداخت 
شد و مفاصا حساب آن گرفته شد. شفاف که کار شود هیچ مشکلی پیش نمی آید. وقتی 
تمام پولی که می آید در خزانه باشگاه قرار گیرد و بعد طبق برنامه و نامه و صورتجلسه 
هزینه شود در باشگاه دولتی هم به راحتی می شود کار کرد. حالا در بخش دولتی یک 
سختگیری هایی هم هست که باید آیین نامه های بیشتری رعایت کنید اما نشدنی 
نیست. چیزی که مدیریت نیاز دارد این است که در بخش مجمع پشتیبانی شود و اگر 

این کار انجام شود خیلی مسائل روشن و کامل انجام شود.
*می خواستیم برای باشگاه استادیوم بسازیم

ما گفتیم می  خواهیم در استادیوم خودمان بازی کنیم و تا چه زمانی باید در آزادی 
بازی کنیم. گفتیم خودمان سازماندهی می کنیم و بلیت فروشی و ورودی و گیت انجام 
می دهیم و پای تمام مسائل هم هستیم. اگر به این فکر باشند مسائلی که در اصفهان 
و اهواز و دیگر استادیوم ها به وجود می آید شکل نمی گیرد. ما می خواستیم این بستر 
نظم و مدیریت را خودمان ایجاد کنیم و کارهایی هم پیش برده بودیم و باید زمین های 
تمرینی بیشتری هم داشته باشیم. مثل تمام تیم های مطرح دنیا. الان می آیند و 
می گویند استادیوم شهید کاظمی را ما گرفتیم ولی خدا شاهد است و جواب شان 
را روزی می گیرند. ما برنامه ریزی کرده بودیم این کارها انجام شود. طرح استادیوم 
اختصاصی باشگاه پرسپولیس را مثل تمام دنیا دنبال می کردیم و مثل همه جا این 
پروژه مدتی در اختیار پیمانکار قرار می گرفت و بعد از آن در اختیار باشگاه. چرا باید 
برای هوادار ما که عزیزترین عنصر و عضو باشگاه است اینقدر سخت بگذرد و از سرویس 
های حداقلی برای حمایت تیم به دور باشد. استادیوم اختصاصی و برنامه ریزی خود 
باشگاه که باشد تمام هواداران شناسه دارند و اگر مشکلی پیش بیاید دیگر حداقل تا 
مدتی حق حضور ندارند. ما می خواستیم پرسپولیس به عنوان یک باشگاه بزرگ ایرانی 
صاحب مجموعه بی نظیر و در شان خود شود اما یک روزی امیدوارم مسوولان ما بیدار 

شوند.
*بازگشت به عنوان مدیرعامل به پرسپولیس؟

این سوال سیاسی و سخت است و نپرسید؟ اگر درباره شرایط می خواهید بدانید باید 
بگویم که من با توجه به شرایطی که دارم نوع بازنشستگی ام دست خودم است و این را 

باید از دیگر دوستان بپرسید. 

تیم  سابق  هافبک  بوئر،  دی  رونالدو 
ملی هلند و بارسلونا، معتقد است پاری 
سن ژرمن مقصد خوبی برای ماتیاس 

دی لیخت نخواهد بود.
اخبار حاکی از آن است که مینو رایولا 
با باشگاه پاری سن ژرمن برای انتقال 
80 میلیون یورویی ماتیاس دی لیخت، 
مدافع جوان و هلندی به توافق دست 
بوئر معتقد  رونالدو دی  اما  یافته است 
است در صورت رخ دادن این انتقال، دی لیخت در فرانسه پیشرفت نخواهد کرد و 
سبک بازی تیم هایی چون بارسلونا یا منچسترسیتی بیشتر به درد این بازیکن آینده 

دار خواهد خورد.
رونالدو دی بوئر گفت: "من فکر نمی کنم بهترین گزینه برای دی لیخت انتقال به 
پاری سن ژرمن باشد. البته پی اس جی یک تیم بزرگ است اما در بین بهترین تیم 
های اروپا جایی ندارد و دی لیخت در این تیم از نظر سبک بازی پیشرفت نخواهد کرد.
من اطمینان دارم بارسلونا یا منچسترسیتی بهترین انتخاب برای دی لیخت خواهند 
بود. دی لیخت بازیکنی با استعداد است که فصلی فوق العاده را سپری کرده و با توجه 
به اینکه سبک بازی بارسلونا با آژاکس تفاوت چندانی ندارد، وی در این تیم موفق 

خواهد شد."

مدافع  مندی،  فرلاند  گذشته  شب 
 ۴8 ارزش  به  قراردادی  با  لیون  چپ 

میلیون یورو راهی رئال مادرید شد.
گذشته  شب  مادرید  رئال  باشگاه 
دو  در  را  خود  جدید  بازیکن  سومین 
هفته اخیر به خدمت گرفت.  پس از 
لوکا یوویچ و ادن هازارد نوبت به فرلاند 
مندی رسید تا رسما به بازیکن جدید 

کهکشانی ها بدل شود.
او با قراردادی شش ساله به ارزش ۴8 میلیون یورو از این پس برای رئال توپ 

خواهد زد و قرار است رقیبی جدی برای مارسلو باشد.
مندی پس از رسمی شدن انتقالش، با انتشار پیامی در صفحه اجتماعی خود 
نوشت:» از اینکه به بزرگترین باشگاه دنیا پیوسته ام و قرار است زیر نظر زیدان کار 

کنم، احساس غرور می کنم. مطمئن هستم که با زیدان پیشرفت خواهم کرد.
همچنین دوست دارم از هم تیمی هایم و تمام اعضای باشگاه لیون، رئیس 
باشگاه و هواداران تشکر کنم که در دو سال اخیر، حامی من بودند و برای شان 
بهترین ها را آرزو می کنم. نمی توانم نقش خانواده، مربیان و دوستانم را نیز نادیده 
بگیرم و باید بگویم که همگی در پیشرفت من دخیل بودند.« قرار است چهارشنبه 

هفته بعد، مراسم معارفه رسمی مندی در سانتیاگو برنابئو انجام شود.

ستاره هلندی باشگاه لیورپول شانس اول 
های  بنگاه  در   20۱۹ طلای  توپ  دریافت 

شرطبندی معتبر اروپایی است.
به نقل از آاس، توپ طلا بالاترین و با ارزش 
ترین جایزه انفرادی فوتبال دنیا محسوب می 
شود. پس از ۱0 سال حاکمیت مطلق مسی و 
رونالدو بر این جایزه، سال گذشته لوکا مودریچ، 
ستاره کروات رئال توانست فاتح توپ طلا شود 
نیز  که سال 20۱۹  دارد  وجود  امکان  این  و 

جایزه به بازیکنی غیر از مسی و رونالدو برسد.
 صحبت از ویرژیل فن دایک، مدافع هلندی باشگاه لیورپول است که فصل درخشانی 
را با این باشگاه پشت سر گذاشت. او در تمام فصل گذشته از هیچ بازیکنی دریبل نخورد 
و یک رهبر مقتدر در درون زمین برای قرمزهای آنفیلد بود. فن دایک با لیورپول قهرمان 
چمپیونزلیگ شد و حالا در بنگاه های شرط بندی شانس اول توپ طلا محسوب می شود.
او که عنوان بهترین بازیکن فصل لیگ برتر انگلیس را نیز تصاحب کرد، با نسبت ۱.۹ به 
یک، شانس اول توپ طلاست و پس از او مسی با نسبت 2 به یک قرار دارد. پس از این دو 

نیز کریستیانو رونالدو با نسبت ۱۵ به یک قرار دارد.
محمد صلاح، لروی سانه، برناردو سیلوا، ادن هازارد، کیلیان امباپه و انتوان گریزمان در 

رتبه های بعدی قرار دارند.

 رونالدو دی بوئر:بارسلونا بهترین مقصد 
برای دی لیخت خواهد بود

 اولین واکنش مندی پس از انتقال
 به رئال مادرید

 فن دایک بالاتر از مسی
 شانس اول توپ طلا 2019

 مدیرعامل باشگاه استقلال روز پنجشنبه و پس از اعلام 
رسمی سرمربی جدید این تیم گفت: »آندره آ استراماچونی« 

با دانش کافی هدایت استقلال را به دست گرفت و امیدواریم 
استقلال به جایگاه اصلی خود بازگردد. 

امیرحسین فتحی در گفت و گویی درباره انتخاب سرمربی 
جدید استقلال اظهار داشت: بر سر انتخاب سرمربی جدید 
تیم آبی پوشان »آندره آ استراماچونی« پایتخت بیش از 2 
هفته با وی وارد مذاکره شدیم و وی هم در این مدت امکانات 
فوتبالی ایران را بازدید و بررسی کرد که سرانجام بامداد امروز 

قراردادهایی امضا و به مدت 2 فصل سرمربی استقلال شد.
وی اظهار امیدواری کرد که حضور این مربی ایتالیایی منشأ 
خیر باشد و با بازگشت استقلال به جایگاه اصلی دل هواداران 

شاد شود.
مدیرعامل باشگاه استقلال در ادامه درباره رقم قرارداد و 
حضور او در تهران عنوان کرد: او تاریخ باشگاه را مطالعه کرده 
بود و با اطلاعات کافی به تهران آمد. تنها آیتمی که درباره 
آن زیاد صحبت نشد، مبلغ قرارداد بود. او بیشتر به دنبال 

امکانات باشگاه و شرایط استقلال بود.
فتحی درباره جدایی سید مهدی رحمتی کاپیتان تیم از 
استقلال توضیح داد: از طریق فضای مجازی مطلع شدم و 

با او صحبت نکردم. قرارداد رحمتی به پایان رسیده است اما با 
او درباره فصل آینده صحبت می کنم.

وی به وضعیت پژمان منتظری بازیکن تیم هم اشاره کرد 
و گفت: هنوز به تهران بازنگشته است اما در بازگشت با او 

صحبت می کنم.
مدیرعامل استقلال درباره شرایط و تمدید قرارداد »علی 
کریمی«، »پاتوسی« و »وریا غفوری« اظهار داشت: با وریا و 
علی کریمی صحبت کردیم اما نتیجه نهایی مشخص نیست و 
امیدوارم ظرف روزهای آینده همه چیز مشخص شود. درباره 
پاتوسی که به صورت قرضی از باشگاه کیپ تاون به استقلال 

پیوست، مذاکره می کنیم.
چهار  با  گفت:  استقلال  جدید  خریدهای  درباره  فتحی 
بازیکن صحبت کردیم که هنوز نهایی نشده است و در روزهای 

آینده از طریق سایت رسمی باشگاه اعلام می کنیم.
وی درباره پرونده »وینفرد شفر« سرمربی سابق تیم افزود: 
امیدوارم پرونده شفر با خوبی ختم شود. برای او در ادامه مسیر 
آرزوی توفیق و موفقیت دارم.مدیرعامل باشگاه استقلال امروز 
به طور رسمی اعلام کرد که »آن دریا استراماچونی« با امضای 

قرارداد 2 ساله با این باشگاه سرمربی آبی پوشان پایتخت 
شد.

زیرک  مربی  یک  عنوان  به  و  ایتالیایی  استراماچونی ۴3 
تاکتیکی مطرح است که به خاطر حرف های بحث انگیز در 
دوران مربیگری اینتر و ادینسه معروف است.در سال های 
اخیر او ماجراجویی جذابی در تیم های پاناتیناکوس یونان و 
اسپارتاپراگ جمهوری چک داشته است.همچنین 2 دستیار 
استراماچونی که چند روز پیش به تهران سفر و از امکانات این 
تیم دیدن کردند، به ورزشگاه آزادی هم سر زدند و از محل 

بازی های تیم استقلال در مسابقات لیگ برتر بازدید کردند.
»سباستین ادورادو لتو« بازیکن سابق لیورپول به عنوان مربی 
و »مارکو کیسر« به عنوان مربی بدنساز هستند.استراماچونی 
به همراه خود 2 دستیار و یک مربی بدنساز به ایران خواهد 
آورد تا در جمع کادر فنی اش حضور داشته باشند.باشگاه 
استقلال تهران ۹ اردیبهشت امسال و ۴ روز پس از شکست 
برابر پدیده شهر خودرو با اعلام تعلیق »وینفرد شفر« آلمانی از 
سمت سرمربیگری این تیم، فرهاد مجیدی را به طور موقت و 

تنها برای سه دیدار پایانی لیگ برتر جایگزین او کرد.

مدیرعامل باشگاه استقلال: 

»استراماچونی« با دانش کافی هدایت استقلال را به دست گرفت



7سیاسی شنبه - 25 خردادماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4821

زمینه های اقبال به پوپولیسم درجامعه  فراهم شده است

انتخابات و کابوس پوپولیسم

شرایط سیاسی و اقتصادی زمینه های رشد و اقبال به پوپولیسم را فراهم کرده است. 
جریان های سیاسی می توانند با عملکردی مدبرانه کشور را از پیامدهای راهیابی دوباره 

پوپولیسم به عرصه قدرت در امان نگه دارند. 
فضای سیاسی، اقتصادی و اجتماعی ایران این روزها بیش از سال های میانی دهه ۸۰، 

مستعد رشد پوپولیسم است.
اگر دلسردی و ناامیدی مردم از ۲ جریان عمده سیاسی در سال ۸۴، زمینه اقبال 
عمومی به شعارهای انتخاباتی عوام گرایانه را فراهم کرد، اکنون وضعیت اقتصادی جامعه 
هم مزید بر علت شده و خطر نضج گرفتن عوام گرایی در عرصه سیاسی را تقویت کرده 
است.روی کار آمدن »محمود احمدی نژاد« در سال ۸۴ اگرچه برآیندی از عوامل مختلف 
بود که بررسی آن فرصتی مجزا را می طلبد، ولی تلاش او برای ارائه چهره ای »رجایی 
وار« و ساده زیست از خود که در میانه اصولگرایی و اصلاح طلبی راه سومی برای احیای 
ارزش های انقلابی و اداره بهینه جامعه می جست، در پیروزی انتخاباتی او تأثیر مهمی 
داشت.افزون بر این، موج سواری بر نارضایتی های عمومی از عملکرد دولت های پیشین به 
ویژه در عرصه تحقق عدالت و تکیه بر شعارهای توده پسندی چون آوردن نفت سر سفره 
مردم، پرداخت یارانه نقدی و … مقبول مردم افتاد و مسیر تکیه زدن او بر بالاترین کرسی 

مقام اجرایی کشور را هموار کرد.
بسیاری از ناظران امروز در خصوص خیزش دوباره عوام گرایی در عرصه سیاسی 
کشور هشدار می دهند. اظهارات چندی پیش »بهزاد نبوی« فعال سیاسی اصلاح 
طلب مبنی بر اینکه توده مردم هنوز هم به همان شعارهای افزایش یارانه نقدی رأی 
می دهند، نشان می دهد که شرایط جامعه یک بار دیگر مستعد استقبال دوباره از 

پوپولیسم است.
فشارهای معیشتی و سرخوردگی های اقتصادی در کنار فضای ناامیدی، بی اعتمادی 
عمومی و سرخوردگی های سیاسی، بستری مهیا برای پذیرش توده گرایی فراهم کرده 
است.اجتناب از تکرار آسیب ها و هزینه های جبران ناپذیری که به موجب رسوخ و حتی 
سیطره پوپولیسم در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی بر کشور 
تحمیل شد، چاره اندیشی برای مقابله ریشه ای با این پدیده و زمینه های نضج آن را 

ضروری ساخته است.
* بسترهای رشد عوام گرایی مهیا است

انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی پیش روی ما است. بسیاری از ناظران 
در مورد امکان موج سواری چهره ها و گروه های عوام گرا بر مطالبات و نارضایتی های 

عمومی و پیروزی انتخاباتی آنها هشدار می دهند.
»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا به تازگی در گفت و گو با یک رسانه، نگرانی 
خود را از دلزدگی مردم از جریان های سیاسی عمده و اقبال سلبی آنها به جریان های 
پوپولیستی آشکار ساخته است. ایمانی با این استدلال که راهیابی افراد بدون سبقه 
سیاسی روشن و شاخص به مجلس موجب آشفتگی و اخلال در عملکرد نهاد تقنینی 
می شود، شکل گیری مجلس اصلاح طلب یا اصولگرا را بر مجلس پوپولیست و بی هویت 

ارجح دانسته است.
به گفته ایمانی، اگر اصلاح طلبان به این نقطه برسند که یک مجلس اصولگرا بهتر 
از یک مجلس پوپولیست است و اصولگراها هم به این معتقد شوند که یک مجلس 
اصلاح طلب بهتر از یک مجلس عوام گرا و پوپولیست است، از اتهام زنی ها و کارهایی که 
مردم را از رأی دادن منزجر می کند، دور می شوند و این باعث می شود که مردم حداقل از 
بین این دو جریان سیاسی نمایندگان شان را انتخاب کنند و اینگونه بهتر از این است که 

مردم دست به انتخاب فردی بزنند که نه اصولگراست و نه اصلاح طلب.
هشدار ایمانی تنها بخشی از بسترهای رشد عوام گرایی در جامعه یعنی سرخوردگی 
سیاسی مردم را مورد توجه قرار داده است. امروز بسترهای رشد عوام گرایی در جامعه 

مهیاتر از همیشه است.
شرایط سیاسی و اقتصادی کشور و افزایش بی اعتمادی و یاس عمومی در جامعه، 
مدتها است زنگ خطر مشارکت پایین مردم در انتخابات را به صدا درآورده است. آرای 
خاکستری که در نوبه های اخیر به موجب اعتماد مردم به رئیس دولت اصلاحات، به سبد 
رأی این جریان ریخته شد، ممکن است این بار به سبد موج سواران عوام گرا ریخته شود.

حدود ۹ ماه دیگر یعنی در اسفندماه ۹۸ انتخابات مجلس برگزار می شود و گروه ها 
و جریانات سیاسی هنوز برنامه و استراتژی روشنی برای شرکت در انتخابات معرفی 

نکرده اند.
افزون بر آن اصلاح طلبان و اصولگرایان هنوز نتوانسته اند در مورد عملکرد سیاسی 
سال های گذشته خود به افکار عمومی پاسخ روشن و قانع کننده ای بدهند و از ریزش 

سرمایه های اجتماعی خود جلوگیری کنند.
در برابر، جریان های رقیب، یکدیگر را به اخلال در عملکرد نظام سیاسی متهم 
می کنند و مسؤولیت وضعیت موجود کشور را بر گردن یکدیگر می اندازند؛ روندی که به 

بی اعتمادی عمومی دامن می زند.
از سوی دیگر تنگناهای گوناگون ناشی از مشکلات ساختاری، چالش های اقتصادی و 
تحریم ها که معیشت مردم را به شدت در مضیقه قرار داده، به احتمال زیاد بر تصمیم آنان 

و نتایج انتخابات تأثیر خواهد گذاشت.
در چنین شرایطی که گروهی از لزوم »اقتدارگرایی« برای ساماندهی امور کشور سخن 
می رانند، عده ای در مورد آنچه »فتنه ۹۸« و سو استفاده از »فتنه سازی« می نامند هشدار 
می دهند و طیفی از ناتوانی پاسخگویی جریان های سیاسی اصلی به مطالبات روز جامعه 
سخن می گویند و مردم را از وضعیت نامعلوم آینده می ترسانند، زمینه های رشد عوام 

گرایی بیش از همیشه مهیا است.
عوام گرایی مبتنی بر ادعای حل مشکلات اقتصادی، اما هرگز به نتایج مورد انتظار 
مردم منتهی نشده است. پوپولیست ها به جای آنکه راهبرد مشخص اقتصادی و سیاسی 
ارائه دهند، بر موج نارضایتی های عمومی سوار شده و با طرح شعارهای عوامفریبانه، آرای 

سلبی را به سوی خود جذب می کنند.
اشارات مربوط به تجربه اخیر پوپولیسم در آمریکا و ادعای بهبود شرایط اقتصادی این 
کشور در نتیجه روی کار آمدن »دونالد ترامپ« هم مزید بر علت شده تا عده ای با قیاسی 

مع الفارق، از بازگشت عوام گرایی در کشور حمایت کنند.
* مسؤولیت جریان های سیاسی در مقابله با پوپولیسم 

آگاه سازی مردم نسبت به پیامدهای گاه جبران ناپذیر راهیابی پوپولیست ها به 
لایه های بالای حاکمیت کشور را شاید بتوان مهمترین عنصر بازدارنده در اقبال عمومی 

به این جریان دانست.
این وظیفه رسانه ها و شخصیت های سیاسی تأثیرگذار است که با سند و مدرک 
به مردم بگویند که تلاش پوپولیست ها برای تحقق شعارهای انتخاباتی در جایگاه 
حاکمیتی جز پیش فروش سرمایه های اقتصادی و سیاسی آینده کشور برای مقاصد 
کوتاه مدت حاصلی ندارد؛ مسأله ای که در سال های گذشته رخ داد و دولت های بعدی 
را با مشکلات جدی مواجه کرد. پرداخت یارانه نقدی، ساخت مسکن مهر با ایرادات 
زیرساختی، شتاب در فعالیت های صلح آمیز هسته ای با شکل و شمایلی تهدیدساز 
و بدون توجه به حساسیت های جهانی و … همه از سیاست هایی بود که هزینه های 
بی شماری را به کشورمان )حتی در سال های بعد از ریاست جمهوری احمدی نژاد( 

تحمیل کرد.
در وهله دوم این وظیفه جریان های سیاسی و چهره های حزبی است که مطابق با 
مسائل کشور و انتظارات روز جامعه، استراتژی و برنامه های مشخص و راهگشا ارائه دهند 
و بر تفکر موجود این روزهای بدنه اجتماعی مبنی بر استیصال تشکل های سیاسی در برابر 

چالش های کشور به ویژه در حوزه اقتصادی خط بطلان بکشند.
تمرکز بر ارائه راه حل های عملیاتی برای مشکلات کشور به جای صف بندی سیاسی 
و دعواهای جناحی در برابر یکدیگر، به افزایش شاخص اعتماد و امیدواری عمومی در 

جامعه می انجامد. مقابله با یاس و سرخوردگی، ریشه توجه به پوپولیسم را می خشکاند.
از همین رو است که برخی ناظران از »گفت و گوی ملی« و تعامل سازنده میان 
جریان های سیاسی به عنوان یکی از مهمترین اولویت های کشور نام می برند. به عبارتی 
باید به این جمع بندی رسید که در ایران امروز بازی برد- باخت منتفی است، یا همه 

نیروهای سیاسی می بازند یا با گفت و گو و انتخابات آزاد، سود می برند.
در چنین شرایطی حاکمیت باید برای مسائل ساختاری چون نظارت استصوابی که 
امکان بهره گیری جریان های سیاسی از تمام ظرفیت هایشان را محدود می کند و به طرح 
ناگزیر گزینه هایی چون مشارکت مشروط یا تحریم انتخابات می انجامد و به ناامیدی 

عمومی دامن می زند هم فکری کند.
از سوی دیگر همراهی و همکاری جریان های سیاسی با دولت و مجلس برآمده از رأی 
مردم با محوریت حل مشکلات جامعه، مجالی برای رشد پوپولیسم و جذب مردم به این 

رویکرد نخواهد گذاشت.

نکتـه

 یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: اگر اروپا به صورت جدی 
وارد قضیه نشود زمینه خشونت و تنش میان ایران و ایالات متحده 
تشدید شده و تبعات بعدی آن متوجه اروپا خواهد بود چرا که اروپا 
حلقه اول تحولات سیاسی اجتماعی و امنیتی خاورمیانه است 
و اگر اتفاقی در این منطقه بیفتد، منطقه آنها خاکریز اول بوده و 
باید مشکلات را تحمل کند و آمریکا بسیار دور از این شرایط قرار 

می گیرد. 
نصرت الله تاجیک با اشاره به سفر وزیر امور خارجه آلمان به 
تهران، در ارزیابی دستاوردهای این سفر گفت: ما از اروپا نمی خواهیم 
معجزه کند و خواست ما تنها عمل اروپا به وظایف حقوقی اش در 
چهارچوب برجام است. اگر اروپا قائل به این است که سازه برجام 

پایدار بماند و فرو نریزد الان باید بطور جدی وارد عمل شود. 
 وی ادامه داد: چند صباحی است که مقامات ایرانی از اروپایی ها 
می خواهند به وظیفه حقوقی خود وفادار باشند و اقدامات اجرایی 
انجام دهند. بیانیه و حمایت در حد خود موثر است که ترامپ 
همچنان از منظر سیاسی منزوی بماند و نتواند یارگیری کرده و 
اجماع جهانی علیه ایران بوجود آورد، اما اینطور بیان اراده ها صرفا 

کمکی به پایداری سازه برجام نمی کند.
* اروپا باید دست خود را از زیر ساطور آمریکا بیرون 

بیاورد
 تاجیک افزود:  اگر بخواهیم اندکی به عقب برگردیم؛ بعد از 
خروج ترامپ از برجام دو دیدگاه و تحلیل در داخل کشور وجود 
داشت. یک دسته از ناظران معتقد بودند که به این دلیل که اروپا 
هم از منظر اقتصادی و هم سیاسی نمی تواند مقابل آمریکا بایستد 
یک تقسیم کاری بین اروپا و آمریکا صورت گرفته و جنگ زرگری 
در جریان است و در طرف مقابل نیر برخی که اعتقاد به چند 
جانبه گرایی داشته و یکجانبه گرایی ترامپ را خطری برای صلح 
و ثبات جهانی تلقی می کنند معتقد بودند اختلاف بر سر برجام 
بدلیل اختلافات سیاسی اقتصادی بین آمریکا و اروپا همچون 
موافقنامه های بین المللی و تعرفه ها و... یک اختلاف واقعی است و 
امیدوار بودند اروپا از این فرصت استفاده کرده و دست خود را از زیر 

ساطور آمریکا بیرون بیاورد.  
این کارشناس مسائل بین الملل در گفت و گو با ایلنا،  گفت: هم 
اکنون به دلیل برخورد ضعیف اروپا با تبعات خروج ترامپ از برجام، 
وزن دسته اول یعنی معتقدین به جنگ زرگری در ایران بر دسته 
دوم پیشی گرفته است و طبیعی است که موقعیت اروپا در ایران 
تضعیف شده. البته دسته دومی ها یعنی حامیان چند جانبه گرائی 
معتقد نبودند و نمی خواستند اروپا در مقابل آمریکا قیام کند اما اروپا 

به دلیل نقش تاریخی خود بعد از جنگ جهانی دوم در مدیریت 
جهان از طریق چندجانبه گرایی این ظرفیت را داشت و دارد که در 
مقابل یکجانبه گرایی ترامپ بایستد. نه به دلیل نقض عهد ترامپ در 
بیرون رفتن از برجام بلکه برای عدم بازگشت به دوران ماقبل جنگ 
جهانی دوم؛ در غیر اینصورت اروپا یقینا موقعیت خود در خاورمیانه 
را از دست خواهد داد همانگونه که الان مردم ایران به نقش و کارکرد 
اروپا بدبین شده  و افکار عمومی مردم ایران حتی به این بازی اروپا 

بدبین شده است.
* اینستکس کف خواسته ایران برای ادامه تعامل با 

جامعه جهانی است
وی ادامه داد: با این حال متاسفانه اروپا گویا خیلی به اینگونه 
مسائل توجه ننموده و به عواقب تخریب موقعیت و نقشش در میان 
مردم منطقه که هم گریبانگیر خود اروپا می شود و هم اوضاع را 
وخیم تر می کند، مساله را جدی نگرفته و فقط به بیان اراده سیاسی 
حفظ برجام و نه اقدامات عملی برای حفظ این توافق هسته ای 
بسنده کرد؛ تا این اواخر که »اینستکس« تاسیس شد و سازوکاری 
برای جمع آوری پول های نفت ایران برای خرید کالاهای مورد نیاز 
کشور شکل گرفت. سازوکاری که یک اقدام حداقلی و کف خواسته 

ایران برای ادامه تعامل با جامعه جهانی از سوی ایران تلقی شد.
 * اروپا حلقه اول تحولات سیاسی اجتماعی و امنیتی 

خاورمیانه است
 تاجیک گفت: آنچه را که به عقیده من اخیرا آمریکا تصمیم به 
تحریمش گرفته نهاد نظیر و معادل »اینستکس« است که از طرف 
ایران و توسط چند بانک داخلی اخیرا تاسیس شده است. با این 
تفاسیر بنده احساس می کنم اگر اروپا به صورت جدی نخواهد وارد 
قضیه شود زمینه خشونت و تنش میان ایران و ایالات متحده تشدید 
شده و تبعات بعدی آن متوجه اروپا خواهد بود چرا که اروپا حلقه 
اول تحولات سیاسی اجتماعی و امنیتی خاورمیانه است و اگر اتفاقی 
در این منطقه بیفتد، منطقه آنها خاکریز اول بوده و باید مشکلات را 
تحمل کند و آمریکا بسیار دور از این شرایط قرار می گیرد.  وی افزود: 
امیدوارم هستیم اگر سفر آقای ماس به تهران در زمینه تبادل نظر 
برای راه اندازی، فعال و اجرائی کردن هرچه سریع تر این سازو کار 
مالی صورت گرفته؛ آلمان ها با واقع بینی بتوانند مسائل و مشکلات 
این مرحله را مدنظر قرار بدهند. کف خواسته های ایران از این سفر 
این است و اینکه اگر وی بتواند تناقضات رفتاری و گفتاری ترامپ و 
تیمش را متوجه و درک کرده باشد  که همزمانی مذاکره و تحریم 

همانگونه که در کره شمال کار نکرد این را متوجه خواهد شد که در 
ایران نیز قطعا بدلیل روحیات ایرانی ها، موقعیت ویژه و ژئوپلیتیکی 
ایران و ابزار و اهرم های سخت و نرمی که جمهوری اسلامی در 

اختیار دارد، کار نخواهد کرد.
روز چهارشنبه  با سفر  رابطه  دیپلمات کشورمان در  این   
نخست وزیر ژاپن به تهران در پاسخ به این سوال که آیا این سفر به 
دلیل تصاعد تنش میان ایران و ایالات متحده و ترس توکیو از تامین 
انرژی صورت می گیرد یا شینزو آبه می تواند حامل پیام یا پیشنهاد 
خاصی برای تهران باشد، گفت: بنده معتقد هستم خطرات ناشی از 
افزایش تنش میان ایران و آمریکا و تاثیر آن بر بازار انرژی و تبعایت 
سیاسی اجتماعی و ناامنی ناشی از این امر نه تنها در منطقه بلکه در 
کشورهای مصرف کننده نفت، انگیزه سفر آقای آبه به تهران است. 
 * با روشی که ترامپ پیش گرفته بعید می دانم مدل 

میانجی گری جواب دهد  
وی ادامه داد: اگر چه مقامات رسمی ژاپنی مقوله میانجیگری 
بین ایران و آمریکا را نفی و این سفر را در راستای تقویت روابط 
فیمابین تعریف کرده اند اما اولا با روشی که ترامپ پیش گرفته بعید 
می دانم مدل میانجی گری جواب دهد چرا که رئیس جمهور آمریکا 
می خواهد بازی را به سبک خود تعریف و اهداف و منافعش را صرفا 
در زمینه بازی خودش پیش ببرد و ثانیا ژاپنی ها در مقابل آمریکا 
خیلی محافظه کار هستند و قدرت چندانی در تاثیر گذاری ندارند.

* پیام آوردن با میانجی گیری فرق می کند
 تاجیک ادامه داد: ضمن آنکه آقای آبه نیز بر اساس فرهنگ 
ژاپنی خیلی ریسک پذیر نیست و لذا تا مطمئن نشود یا ترامپ و یا 
ما کوتاه نمی آییم حاضر نیست برای میانجیگری نقشی ایفا نماید. 
البته پیام آوردن و بردن مساله اش با میانجیگیری که باید بر دو 

طرف قدرت تاثیر گذاری داشته باشد فرق میکند.
 * باید یک خواسته مشخص و عملی دست میانجی ها 

بدهیم
 وی افزود: علاوه بر این مناظر تحلیلی از منظر تجویزی نیز 
عرض می کنم اگر: ۱( پشت اولتیماتوم دو ماهه ای که از سوی ایران 
گذاشته شده است اقدام موثر عملی صورت نگیرد و ۲( یک طرح 
مشخص و عملی و خواسته مشخص دست میانجی ها ندهیم هم 
وقت را از دست داده ایم و هم از قدرت تاثیرگذاری سیاست ها و 
اقدامات خود کاسته ایم. استراتژی کنونی باید از درون ماتریس  دو 
در دو حاصل از پاسخ حالات بالا استخراج شود ولی یقینا استفاده 
به موقع از اهرم های نرم و سختی که در دست داریم شرط تاثیر 

این استراتژی است.

استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران با بیان اینکه دانشجویان 
دیگر حال نقد کردن و انتقاد اجتماعی ندارند، از گسترش تفکرات 

کمونیستی بین دانشجویان خبر داد. 
* اما به واقع دلیل رخوت سیاسی در دانشگاه ها و بدنه 

دانشجویی چیست؟ 
ابراهیم فیاض استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران در تشریح 
دلایل رخوت سیاسی در دانشگاه ها و در بدنه دانشجویی گفت: بحث 
سیاسی موضوعی مرتبط با قدرت است، با این نوع نگاه زمانی تحرک 
و نشاط سیاسی در جامعه و به تبع آن در دانشگاه ها امکان پذیر 
خواهد بود که فضای جامعه اجتماعی و نه اقتصادی باشد. زمانی که 
جامعه اقتصادی شده و اقتصاد قدرت گرفته و بر جامعه حاکم می 
شود به طور طبیعی موضوعات اجتماعی کنار گذاشته و از نشاط 
سیاسی هم خبری نیست، موضوعی که امروز دانشگاه ها مبتلابه آن 
هستند.این استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران، با بیان اینکه جامعه 
ایران به شدت به سمت اقتصادی شدن در حرکت است، ادامه داد: 
به همین دلیل است که طبق اعلام مسئولان دانشگاه استقبال 
دانشجویان از مقطع دکتری به شدت کاهش یافته به طوریکه گفته 
می شود تقریبا تعداد داوطلب و تعداد پذیرش یکسان است. این 
تغییر رفتارها را باید ناشی از حاکم شدن نگاه اقتصادی دانست که 
دانشجویان به جای کسب مدرک در پی درآمد زایی هستند.فیاض 
افزود: در چنین شرایطی فضایی از دانشگاه باقی نمی ماند که در 
آن بتوان درباره قدرت فکر یا مباحث سیاسی را مطرح کرد، امروز 
سیاست های کلان به این سمت است که "با پولداران دوستی کنید 
و وارد شبکه اقتصادی آنها شوید" بنابراین چون رشد جامعه ما رشد 
اقتصادی است به رشد اجتماعی و فکری توجهی نمی شود که در 

این زمینه دانشگاه ها هم از این قائده مستثنی نیستند.
* تفکرات غرب گرا در بین دانشجویان و اساتید همه گیر 

شده است
وی با بیان اینکه ادبیات و تفکرات غرب گرا در بین دانشجویان 
و حتی اساتید دانشگاه ها همه گیر شده است، افزود: امروز به کرات 
شاهدیم که دانشجویان به دنبال آماده سازی مقالات ISI و فراهم 
کردن شرایطی برای خروج از کشور هستند، همه این ها ناشی از 

حاکم شدن تفکرات اقتصادی است.

* دانشجویان حال نقد کردن و انتقاد اجتماعی ندارند
این استاد دانشگاه تهران ادامه داد: در شرایطی که تفکرات اقتصادی 
حاکم شده پرداختن به موضوعات سیاسی بی معناست، طبیعی است 
که در این اوضاع هیچ دانشجویی حال نقد کردن و انتقاد اجتماعی 
ندارد زیرا احساس می کند وقت تلف کرده چون اقتصاد اصل اساسی 

حاکم بر زندگی مردم شده است؛ دانشجویان امروز بر این باورند که در 
شرایطی که پولی وجود ندارد نقد کردن چه فایده ای دارد. حتی اگر در 
این وضعیت نقدی صورت می گیرد با این نیت است که شرایط ورود به 

کشورهای اروپایی و آمریکایی تسهیل شود.
* گرایش دانشجویان به تفکرات کمونیستی

وی با بیان اینکه امروز تفکرات وابسته به دو جناح اصولگرا و 
اصلاح طلب در دانشگاه خریداری ندارد، تاکید کرد: ۹۰ درصد 
دانشجویان درصدد مهاجرت هستند و دانشجویان روشنفکر در ۱۰ 

درصد باقی مانده هم گرایش به تفکرات کمونیستی پیدا کرده اند.
فیاض با تاکید بر رواج بسیار زیاد تفکرات کمونیستی بین 
دانشجویان، ادامه داد: امروز در دانشگاه نه بسیج دانشجوی و نه 
تشکل های اصلاح طلبی اثری ندارند، شعارهای انسان گرایانه 
و عدالت طلبانه در بسیج دانشجویی و تشکل های اصلاح طلبی 
مطرح نیست بلکه مارکسیست ها در این زمینه پرچمدار هستند. 
این استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران ادامه داد: امروز در دانشگاه 
تهران تفکرات مارکسیستی بسیار پررنگ است و دانشجویان مرتبط 
با این تفکر بسیار پرمطالعه و پرفکر هستند چون به دنبال نقد شرایط 
موجود یعنی حاکم شدن اسلام سرمایه داری هستند. واقعیت آن 
است که نفوذ فضای سرمایه داری باعث شده دانشجویان انگیزه ای 

برای ماندن و فعالیت علمی و سیاسی نداشته و پیگیر مهاجرت 
باشند و همان طور که گفتم بخشی از دانشجویان نخبه ای هم که 
می مانند دیدگاه مارکسیستی دارند.وی با بیان اینکه این گروه از 
دانشجویان به دنبال کمونیستی کردن ایران هستند، تصریح کرد: 
آنها معتقدند باید جلوی سرمایه داری ایستاد، بارها مشاهده کرده ام 
که با وقوع هر نهضت سوسیالیستی در جهان خوشحال می شوند، 
البته باید بگویم که این ها همبستگی جهانی دارند و با سوسیالیست 

ها در آمریکا ، اروپا و آمریکای لاتین و چین همراه هستند.
* چرا مداحان صبح تا شب در صداوسیما برنامه دارند

این استاد دانشگاه تهران با انتقاد از بی توجهی مسئولان نسبت 
به رشد اسلام سرمایه داری و آمریکایی در کشور ، تاکید کرد: هر 
بار که بخواهیم در این باره هشدار دهیم مانع می شوند حتی صدا و 
سیما کسانی که راجع به این موضوعات واکنش نشان می دهند را 
بایکوت کرده و حتی یک نشست درباره اسلام شناسی واقعی برگزار 
نمی شود این در حالی است که مداحان صبح تا شب در صدا و 

سیما برنامه دارند.
* بسیج دانشجویی در حال پیوستن به نظام سرمایه داری 

است
فیاض با بیان اینکه مارکسیست  امروز مارکسیست ۴۰ سال 

پیش نیست، ادامه داد: مارکسیست امروز حتی ممکن است 
برای شما مذهبی هم حرف بزند و مارکسیست تند گذشته 
نیست. واقعیت آن است که حاکم شدن نظام سرمایه داری فضا 
را به سمتی پیش برده که دانشجوها به تفکرات مارکسیستی و 
روشنفکری گرایش پیدا کردند که انتهای آن هم احتمالا به 
رادیکالیسم و بحران های اجتماعی کشیده می شود. نمونه آن اقدام 
اخیر دانشجویان چپ مارکسیست بود که تجمع کردند و ضد 
حجاب شعار دادند، خب در  این شرایط بچه های بسیج دانشجویی 
می خواهند از چه دفاع کنند؟ از اسلام سرمایه داری حاکم؟ واقعیت 
این است که بسیج دانشجویی اصولگرایی که دارای تفکرات خیلی 
تند بود امروز در حال پیوستن به نظام سرمایه داری است چون این 
سیاست دنبال می شود.این استاد دانشگاه تصریح کرد: ایران با توان 
۹۰ درصدی خود به سمت سرمایه داری در حال حرکت است حال 
چطور با این شرایط ما می توانیم از شکل گیری تفکرات کمونیستی 

و سوسیالیستی در دانشگاه ها جلوگیری کنیم.
وی با بیان اینکه برگزاری نشست ها و تجمعات بین دانشجویان 
کمونیست با جدیت در دانشگاه پیگیری می شود، افزود: طرفداران 
تفکر کمونیستی نه در انجمن اسلامی اصلاح طلب هستند و نه 
مجموعه اصولگرایی مثل بسیج دانشجویی، تنها در قالب انجمن 
صنفی فعالیت می کنند و نسبت به موضوعات صنفی مانند نیشکر 
هفت تپه، حقوق و اخراج کارگران از منظر و نگاه عدالت طلبی 

واکنش نشان داده و اعتراض می کنند.

* فعالیت بسیج دانشجویی به برپایی هیات محدود شده 
است

فیاض در گفت وگو با خبرآنلاین با تاکید بر اینکه امروز تنها 
دانشجویان مارکسیست و چپ شعار عدالت طلبی سر می دهند، 
گفت: در این میان بسیج دانشجویی خود را باخته است، در واقع 
بسیج دانشجویی در دانشگاه به مجموعه هیات دار تبدیل شده و 
ماموریتش تنها به برگزاری هیات محدود شده به طوریکه حتی 
یک بحث علمی و فکری هم برگزار نمی کنند که البته اگر هم 
بگذارند کسی شرکت نمی کند.این استاد جامعه شناسی دانشگاه 
تهران، با بیان اینکه در حال حاضر مارکسیست ها اقدامات خود را 
وارد فاز سیاسی نکرده اند، گفت: البته به زودی و بعد از انتخابات 
۹۸ این گروه وارد فعالیت سیاسی شده و شاهد خواهیم بود که 
اندیشه های مارکسیستی در فضای دانشگاه ها و بدنه دانشجویی 
دین سرمایه داری و اسلام سرمایه داری را نقد می کنند، در شرایطی 
که مارکسیت ها تقویت شوند تنها اسلام اخلاقی، ارزشی و عدالت 

طلبانه حذف می شود.

نصرت الله تاجیک :

بیانارادههاصرفاکمکیبهپایداریبرجامنمیکند

هشدار فیاض به اصولگراها و اصلاح طلبان: 

تفکراتمارکسیستیخریداردارد

از میـان تمـام یـاران احمدی نـژاد تنها چند نفـری در حلقه مریـدان او باقی ماندند، 
رفقایـی کـه ایـن روزها هر یک بـا پرونده ای قضایی در دسـت، مسـیرزندان را خوب یاد 

گرفته اند. 
۱۰ سـال از ۲۲ خـرداد ۸۸ گذشـته اسـت امـا وقتـی در تقویـم نوبـت بـه ایـن روز 
می رسـد، هنـوز رئیـس دولـت بهار فـارغ از آنچه پیـش آمـد، روایت مطلوب خـود را از 
آن روز و اتفاقـات بیـان می کنـد، ماننـد جمله ای که امسـال آن را با عکس های جشـن 
پیـروزی اش در سـال ۸۸ توئیـت کـرد:»روز غلبـه اراده عمومی مردم بر قدرت رسـانه و 

ثـروت جناح های سیاسـی.«
امـا این روزها از میان تمام خاطرات سرمسـتی آن روزهای احمدی نژاد، همین مرور 
چنـد عکس و سـخنرانی اسـت کـه او را به حس حضور در قـدرت متصل می کند؛ چرا 
کـه دیگـر از یـاران سیاسـی آن روزهای او جز چند نفری انگشـت شـمار، فـردی باقی 
نمانـده اسـت. احمدی نژادی که روزی تصویر خـود را در میان طرفدارانش ثبت می کرد، 
ایـن روزهـا بـرای گرفتن تصویر بدرقه مشـایی و بقایی بـه زندان اوین، بایـد چنان کادر 

تصویر را بسـته بگیرد که ردی از تنهاییش در قاب تصویر نمایان نشـود.
* یارانی که رفتن را بر ماندن ترجیح دادند

تا پیش از سـال ۸۸ حلقه یاران احمدی نژاد وسـیع تر از حلقه مخالفانش در کابینه 
بـود امـا  ارادت ویـژه رئیس دولت بهار به مشـایی و بقایی موجب شـد تا انـدک اندک از 

خیل مشـتاقان کاسته و به دسـته منتقدان افزوده شد.
علاقـه احمـدی نـژاد بـه یاران غـارش کار را به جای رسـانده بـود که نه تنها تحمل 
انتقادات اصولگرایان و یاران سـابقش را نداشـت بلکه برای دفاع از آنهایی که برایش ارج 
و قرب خاصی داشـتند، آنان را خط قرمز خود معرفی کرد:» کابینه خط قرمزی اسـت 
کـه اگر بخواهند به آن دسـت اندازی کننـد، دیگر من باید وظیفه ی قانونی خود را انجام 

دهم و این حتما به کشـور آسـیب می زند.«
البته روی سـخن احمدی نژاد در کابینه هم با مخاطبان خاص و یاران نزدیکش بود 
چـرا کـه پیش از چنین موضع گیـری ای، کابینه دولت دعوا و اسـتعفاهای احمدی نژاد 
بـا وزرای مخالفش را بسـیار تجربه کـرده بود. افرادی همچون محمود فرشـیدی، داوود 
دانش جعفری، مصطفی پورمحمدی، غلامحسین محسـنی اژه ای و... چهره هایی بودند 
کـه در فاصلـه میـان سـال های ۸۴ تـا ۹۲ هرکـدام بـه دلیلـی گرفتـار آتـش اختلاف 
بـا احمدی نـژاد شـدند و خـروج را بـر حضـور در کابینـه ترجیـح دادند. بـه این ترتیب 
احمدی نـژاد مانـد و حلقـه یـاران غاری که ایـن روزها هر کدام با سرنوشـت منحصر به 

فـردی رو به رو شـده اند.

* بقایی؛ ۱۵ سال زندان
حمید بقایی یک ضلع از مثلث مشـایی و احمدی نژاد اسـت، رفقایی که گذر زمان 
نشـان داده اسـت، همانقدر که با هم بر قوه مجریه ریاسـت کردند، در ادامه مسـیر هم 
در کنـار هـم ماندنـد و بـا یکدیگر بـرای انتخابات ثبت نـام می کنند، با یکدیگـر به قوه 
قضائیـه انتقـاد کردنـد و حتـی اگر لازم باشـد با هم به زنـدان می روند، ماننـد چند روز 

پیـش که بقایی و مشـایی با هـم روانه زندان شـدند.
انتخابات ۹۶ که تمام شـد، نوبت رسـیدگی به پرونده بقایی رسـید تا بالاخره حرف 
و حدیث هـای پیرامـون بقایـی بـا صدور حکـم قضایی شـکل واقعیت به خـود بگیرد. 
غلامحسـین اژه ای در قامت سـخنگوی قوه قضائیه در تیر ماه ۹۶، خبر از ثبت اتهاماتی 
همچون»تصرف غیرمجاز، اختلاس و تبانی در معاملات دولتی« در پرونده بقایی داد تا 
پس از حاشیه سـازی های احمدی نژاد، بقایی و مشـایی نوبت به اجرای حکم ۱۵ سـال 

زنـدان برای معـاون اجرایی رئیس دولت بهار برسـد.
* مشایی درحال سپری کردن ۶ سال حبس

کمتر اصولگرایی اسـت که از مشـایی دلخوشـی داشـته باشـد. از نظر جناح راسـت 
تمـام اشـتباه احمدی نـژاد و رفتارهـای محیرالعقول او ریشـه در خط دهی یـک فرد با 
نفـود دارد؛ اسـفندیار رحیـم مشـایی.بدون شـک می تـوان گفت که هیچ فـردی جای 
مشـایی را بـرای احمدی نـژاد نداشـت و نـدارد، چرا کـه در هر برهـه ای احمدی نـژاد از 
هراس آنکه مبادا خاطر اسـفندیارش از اتفاقی مکدر شـود، حمایت تمام قد از او را رقم 
زد. این قبیل حمایت ها بارها و بارها در دوران ریاسـت جمهوری احمدی نژاد تکرار شـد، 
ماننـد روزی کـه در حمایت از مشـایی سـنگ تمام گذاشـت و گفـت:» وقتی این همه 
هجمـه و تخریـب را علیه مشـایی می بینم به حال او غبطه می خورم . مشـایی انسـان 

زلالـی اسـت و برای خدمـت از آبروی خودش مایه گذاشـته اسـت.«
اما سرنوشـت مشـایی پـس از اتمام دوران ریاسـت جمهـوری احمدی نـژاد به گونه 
دیگـری رقـم خـورد، چـرا که دیگر رئیـس دولت محبـوب اش نمی توانسـت با تکیه بر 
قـدرت ریاسـت او را از دایـره امـان خـود نگه دارد. داسـتان صدور حکم قضایی مشـایی 
بـه پرونـده زندان بقایـی گره خورده اسـت. اظهارنظرهای جنجالی، اتهامات مشـایی به 
قـوه قضائیـه و سـرانجام آتش زدن حکم بقایی در برابر سـفارت انگلیـس دلایلی بودند 
تـا سـرانجام حکـم قضایـی ۶ سـال زندان به دسـت مشـایی برسـد. اتهاماتی همچون 
اجتمـاع و تبانـی جهـت ارتکاب جرم علیه امنیت کشـور، تبلیغ علیه نظام و سـرانجام 
توهین به مقامات قضایی سـه اتهامی بودند که موجب همسـایه شـدن مشایی و بقایی 

در زندان شـد.

* بهمن شریف زاده؛ زندان با حکم دادگاه روحانیت
بهمـن شـریف زاده روحانـی جوانی که هر چند حامی احمدی نژاد به شـمار می آمد 
اما بیشـتر او را مرید مشـایی می دانسـتند. شـریف زاده هم همچون دیگر یاران نزدیک 
احمدی نـژاد طعم زندان را چشـیده اسـت و در سـال ۹۳ با حکـم دادگاه ویژه روحانیت 
روانـه زنـدان شـد. او کـه همچـون دیگر چهره هـای نزدیک بـه احمدی نژاد تـا پیش از 
تمام شـدن دوران قدرت دولت بهار، نقدی از دسـتگاه قضایی به زبان نمی آوردند، پس 
از دوران محکومیتـش گفتـه بـود:» من تـا زمانی که خـودم به زندان نرفتـه بودم نمی 
دانسـتم چه خبر اسـت. وقتـی رفتم گفتم چقدر خوب شـد که آمدم؛ چراکـه اگر فردا 
روزی حرفی خواسـتم بزنم بدانم مشـکل کجاسـت. قبلش می شنیدم اما بین شنیدن 
و دیدن فاصله زیاد اسـت. حتی اگر شـما به عنوان یک قاضی بروید ببینید نمی توانید 

بـه درکـی برسـید که به عنوان یـک زندانی می رویـد و می بینید.« 
* جوانفکر؛ در جمع یاران زندانی احمدی نژاد

مـرد رسـانه ای دولـت احمدی نژاد کـه نامش با روزنامـه ایران و خبرگـزاری ایرنا گره 
خـورده بـود. بـدون شـک در پس پرده تمـام تحرکات رسـانه ای رئیس جمهور سـابق 
می تـوان ردی از جریان سـازی و تفکـرات جوانفکـر را پیـدا کـرد. هر چنـد جوانفکر به 
دلیل انتشـارات مطالب رسـانه ای در دوران ریاسـت جمهوری احمدی نژاد به حبس و 
جریمه محکوم شـده بود اما داسـتان مهم محکومیت او در روزهای بعد از قدرت کلید 
خـورد و او بـه دلیـل اتهـام اجتماع و تبانی جهت جرم علیه امنیت کشـور که از سـوی 
قاضی غضنفرآبادی ذکر شـد و در سـال ۹۷ برای ۵ سـال حبس به جمع یاران زندانی 

احمدی نژاد پیوسـت.
* رفقای بی حاشیه ای که ماندگار شدند

در کنـار چهره هـای دولـت نهـم و دهم که یا رفتـن از کابینه را انتخـاب کردند یا با 
حاشـیه های بسـیار در حلقه مریدان خاص احمدی نژاد قـرار گرفتند، چهره هایی هنوز 
شـانه به شـانه رئیس جمهوری محبوبشـان قدم برمی دارند اما خود را از هر نوع حاشیه 

دور نگه داشـته اند.
افرادی مانند مرتضی تمدن اسـتاندار تهران ، غلامحسـین الهام سـخنگوی دولت، 
مجتبـی ثمره هاشـمی مشـاور ارشـد  و عبدالرضا شـیخ الاسـلامی وزیر تعـاون دولت 
احمدی نـژاد چهره هـای شـناخته شـده ای هسـتند کـه خـود را در حاشـیه امـن نگه 
داشـته اند و دور از حضور فعال رسـانه ای همچنان در دایره دوسـتان نزدیک احمدی نژاد 
بـا او همراه هسـتند تـا در میان هیاهوی یـاران غار احمدی نژاد، سـاحل آرامشـی برای 

ادامـه حیات سیاسـی او مهیا کنند.

سرنوشت مشترک یارانِ غار احمدی نژاد

روزگارِتنهاییمردرفتهازپاستور
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گشاده دستى
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دادستان عمومی و انقلاب قم طی دستورالعملی به پلیس اماکن، سازمان صنعت 
معدن تجارت و اتاق اصناف قم دستورات قضایی برخورد با واحدهای صنفی متخلف 
در زمینه عفاف و حجاب در قم را ابلاغ کرد.مهدی کاهه در دستورالعمل خود به پلیس 
اماکن، سازمان صنعت معدن تجارت و اتاق اصناف قم تأکید کرد: حجاب و پوشش 
اسلامی و به تبع آن حفظ نظام خانواده که تأمین کننده سعادت ادمی و منشأ قرب الهی 
و سبب نجات وی است، بسیار ارزشمند بوده و احکام اخلاقی، فقهی و دینی مربوط به 
پوشش به ویژه بانوان براساس این فلسفه و حکمت حکیمانه صادر شده که باید جهت 
ارتقاء آن از هیچ تلاشی دریغ ننمود؛ لذا دستورات لازم جهت برخورد با معدود صنوف 
هنجار شکن به پلیس اماکن و اتاق اصناف صادر شد.وی بیان داشت: به پلیس اماکن ابلاغ 
شد با برخی از مغازه هایی که در پشت ویترین مبادرت به جانمایی مانکن و لباس های که 

عفت عمومی را جریحه دار می کنند و مغایر با ارزش های دینی و اخلاقی مردم انقلابی قم 
هستند مقابله جدی و به منظور برخورد قانونی به مرجع قضایی معرفی شود.دادستان قم 
تصریح کرد: همچنین در مشاغل مختص امور بانوان و زنان جامعه، چنانچه فروشندگان 
مرد اقدام به فروش می کنند که تخلف است اعمال قانون نمایند.وی به اتاق اصناف هم 
دستور داد با توجه به اینکه پوشش برخی از متصدیان و فروشندگان خانم در فروشگاه ها 
و پاساژهای شهر نامناسب است، باید کلیه اتحادیه های مربوطه ضمن بازرسی مستمر از 
واحدهای زیر مجموعه خود و تذکر و در صورت عدم توجه صاحبان به وضعیت حجاب 
کارکنان با همکاری پلیس اماکن جهت پلمب محل اقدام شود.کاهه در پایان افزود: بدیهی 
است در صورت عدم نظارت اتحادیه ها و انجام ندادن به وظیفه قانونی، عواقب کوتاهی و 

مسامحه در انجام وظیفه متوجه آنان خواهد شد.

دادستان قم تأکید کرد؛

برخورد قضایی با واحدهای صنفی هنجارشکن

و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
توسعه منابع استانداری قم، با تاکید بر 
اهمیت سلامت مردم و تهیه نان بر اساس 
همه  گفت:  شده،  اعلام  استانداردهای 
نانوایان ملزم به رعایت قوانین و مقررات 
دستگاه های  زمینه  این  در  و  هستند 
مسئول نظارت های لازم را داشته باشند. 

مهرداد غضنفری در دومین کارگروه 
سیاست گذاری گندم، آرد و نان استان 
قم در سالن جلسات کارخانه آرد درخشان 
استان تاکید کرد: کارخانه های تولیدکننده 
آرد که مقررات را در زمینه تولید آرد 

سبوس دار رعایت می کنند، مورد تشویق 
قرار بگیرند و نیز همه تولیدکنندگان ملزم 
به رعایت قوانین در این زمینه هستند.

وجود سبوس  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
در نان خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
مردم در هنگام خرید، بیشتر به ظاهر 
اطلاع رسانی  این رو  از  دارند؛  توجه  نان 
و فرهنگ سازی در زمینه مذکور لازم و 

ضروری است.
روی  بر  آرد  مصرف  نوع   *

کیسه های تولیدی درج شود
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 

قم نیز در این جلسه، با اشاره به برگزاری 
برخی از کارگروه ها در واحدهای تولیدی 
مرتبط، برگزاری این کارگروه را در یکی از 
واحدهای تولیدکننده آرد استان در همین 
راستا برشمرد.محمود سیجانی با اشاره به 
مصوبه جلسه گذشته این کارگروه مبنی 
بر بحث سبوس گیری هشت تا ۱۲ درصد 
درباره آرد نان سنگک گفت: بر اساس آن 
مصوبه قرار شد تا کارخانه ها نوع مصرف آرد 
را بر روی کیسه های تولیدی آرد درج کنند.
* بیش از هفت هزار تُن گندم از 

کشاورزان قم خریداری شده است

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم نیز 
دراین جلسه اعلام کرد: از خردادماه جاری 
تاکنون بیش از هفت هزار و ۵۰۰ تُن 
گندم و بیش از یک هزار و ۶۰۰ تُن دانه 
روغنی کُلزا از کشاورزان استان خریداری 
شده است.بهزاد رادمنش در بخش دیگر 
سخنان خود، با تاکید بر رعایت مقررات 
و برخورد با متخلفان خاطرنشان کرد: 
کسب  پروانه  دارای  که  نانوایی هایی 
هستند، موارد قانونی را بیشتر رعایت 
می کنند و آموزش های لازم نیز به آنها 

داده می شود.

معاون استاندار قم:

نانوایان قمی ملزم به رعایت قوانین و مقررات هستند

نامحـرمانه
آیا رامبد جوان ممنوع التصویر شده است؟ 

به نظر می رسد سفر رامبد جوان و همسرش به کانادا که در روزهای گذشته با حاشیه های زیادی 
همراه بوده حالا در صداوسیما هم باعث اتفاقاتی شده است.به گزارش خبرآنلاین، رامبد جوان و نگار 
جواهریان به بهانه اکران فیلم »قانون مورفی« به کانادا رفته اند. همزمانی این سفر با زمان تولد فرزند این 
زوج سینمایی اما باعث حاشیه های بسیاری شده و در روزهای گذشته موضوع داغ فضای مجازی بوده 
است.از سوی دیگر با انتشار تصویری منتسب به این زوج به نظر می رسد باعث شده تا مدیران صداوسیما 
هم دست به اقداماتی برای ایجاد ممنوعیت پخش تصویر این مجری که در سال های اخیر هزاران شب 
با »خندوانه« روی آنتن شبکه نسیم بود بزنند. خبرگزاری اصولگرای مشرق نیوز در خبری از قول یک 
منبع آگاه درباره منع بازپخش تمام برنامه های رامبد جوان نوشته است.براساس این خبر، تکرار فصل های 
قبلی خندوانه یا بریده هایی از آن به عنوان میان برنامه در شبکه نسیم تا اطلاع بعدی پخش نخواهد 
شد.باید دید آیا این خبر صحت دارد و یا یک جنجال رسانه ای دیگر برای مجری حاشیه ساز این روزهای 

تلویزیون است؟

دختر پادشاه عربستان در فرانسه محاکمه می شد 
دختر سلمان بن عبدالعزیز پادشاه عربستان و خواهر محمد بن سلمان ولیعهد این کشور به دلیل 
بد رفتاری و توهین به یک کارگر فرانسوی در پاریس محاکمه می شود.به گزارش ایرنا، »حصه بنت 
سلمان« دختر پادشاه عربستان قرار است ماه آینده میلادی در پاریس، پایتخت فرانسه به علت دستور 
دادن به محافظان خود برای ضرب و شتم یک کارگر در دادگاه حاضر شود.منابع خبری فرانسه گزارش 
دادند؛ جلسه دادگاه بنت سلمان قرار است در تاریخ ۹ جولای )۱۸ تیرماه( برگزار شود.این کارگر می 
گوید؛ در زمان حضور در آپارتمان دختر پادشاه عربستان، به علت گرفتن عکس، شدیداً مورد ضرب 
و شتم محافظان وی قرار گرفته است. بر اساس این گزارش، مجله فرانسوی لوپوئن نوشت: دختر 
پادشاه عربستان با عصبانیت به محافظان خود می گوید؛ این سگ را بکشید او ارزش زنده ماندن ندارد.

خبرگزاری فرانسه نیز گزارش داد،: کارگر فرانسوی به علت ضرب و شتم شدید محافظان دختر پادشاه 
سعودی، بشدت زخمی شده است.

تصویب واگذاری یک بندر سوریه به روس ها 
پارلمان سوریه لایحه مربوط به تایید قرارداد امضا شده بین شرکت دولتی بندر طرطوس و شرکت 
روسی "اس تی جی اینجنرینگ" با مسؤولیت محدود اداره و سرمایه گذاری در بندر طرطوس به مدت 
۴۹ سال را تصویب کرد.به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری رسمی سوریه )سانا(، قرارداد مبنی بر 
معافیت طرف دوم یعنی شرکت "اس تی جی اینجنرینگ" از پرداخت عوارض گمرکی واردات انواع 
ماشین آلات، تجهیزات و مواد مدنظر برای اجرای اهداف و مفاد این قرارداد است. این قرارداد همچنین 
متضمن معافیت گمرکی درباره واردات موقت وسایل نقلیه مورد نیاز پروژه طبق لیست های ارائه شده 
از سوی طرف مقابل )روسیه( و نیز معافیت از پرداخت انواع مالیات ها و عوارض معمول در سوریه از 
زمان شروع مدت قرارداد تا پایان پروژه توسعه بندر طرطوس است که بیش از شش سال در نظر گرفته 

نشده است.

واکنش قاطع »ظریف« به ادعاهای آمریکا
وزیرامور خارجه کشورمان به ادعاهای آمریکا درباره حادثه نفتکش ها در دریای عمان واکنش نشان 
داد.محمد جواد ظریف در صحفه شخصی خود در توییتر نوشت:» این که ایالات متحده فورا و بدون 
ذره ای شواهد عینی یا هر اماره ای، به اتهام پراکنی علیه ایران دست می زند، تنها این را کاملًا آشکار 
می کند که تیم بی در حال حرکت به سوی یک نقشه جایگزین است: خرابکاری در دیپلماسی )از جمله 
در اقدامات آبه شینزو( و سرپوش گذاشتن بر تروریسم اقتصادی علیه ایران.من چند ماه پیش دقیقا 
درباره همین سناریو هشدار دادم؛ نه به این دلیل که من یک پیشگو باشم، بلکه به این دلیل که من 

ذات تیم بی را می شناسم.«

واکنش ترامپ به سفر شینزو آبه به تهران 
رئیس جمهور آمریکا روز پنج شنبه با انتشار پیامی توئیتری در واکنش به سفر شینزو آبه نخست وزیر 
ژاپن به تهران و دیدار وی با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، گفت: تهران و 
واشنگتن هیچ یک برای توافق آماده نیستند.ترامپ در این پیام توئیتری نوشت: »اگرچه سفر نخست وزیر 
آبه به ایران برای دیدار با آیت الله علی خامنه ای را بسیار قابل تمجید می دانم، اما من شخصاً احساس 
می کنم که هنوز حتی برای فکر کردن به یک توافق ]بین ایران و آمریکا[ بسیار زود است، نه آنها ]برای 

توافق[ آماده اند و نه ما«.
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شب احساس کردم توان همراهی با بچه ها را ندارم. کمرم حسابی درد می کرد و پاهایم توان حرکت 
نداشت. زودتر از هر شب روی پتویی که کنار اتاق پهن شده بود، استراحت کردم. تزریق سرم و آمپول و 

مصرف دارو کار ساز نبود و شرایط جسمی ام را تغییر نداده است.
همه اطرافیانم را برای توزیع بسته های غذایی به جاهای مختلف شهر اعزام کرده بودم. دو، سه ساعتی 
را با کمر درد شدید که سابقه آن را دارم سپری می کنم به طوری که نمی توانستم از جایم تکان بخورم. 
حدود سه بامداد که دوستانم به مقر بازمی گردند با وجودی که آثار خستگی از سر و رویشان می بارد 
وقتی از وضعیت جسمی ام مطلع می شوند به تکاپو می افتند تا آمبولانسی را تدارک ببینند. اما به دلیل 
اینکه تنها بیمارستان شهر فاقد آمبولانس است؛ موفق نمی شوند. تنها راه اعزام به بیمارستان  استفاده از 
وسیله نقلیه شخصی است. آنان با سختی و مشقت فراوان مرا روی  پتویی قرار می دهند و چهار گوشه 

آن را می گیرند و داخل خودرو روی صندلی قرار می دهند...
یاد خاطره ای می افتم که یادآوری آن برایم تاسف بار و دردناک است. آن روز وقتی با عبور از روی 
پل معلق که بر روی رود پرخروش کشکان نصب شده است به روستای کولیوند رسیدیم، گذرمان به 
خانه ای افتاد که اهل آن سوگوار از دست دادن مادر خود بودند.. به رسم ادب و برای ابراز همدردی با 
صاحبان عزا به اتفاق بچه های جهادی وارد خانه شدم. همه به استقبال آمدند و احترام کردند. احساس 
کردم حضورمان مرهمی بر دل داغدیدگان است. فاتحه ای قرائت کردیم و تسلیتی را گفتم و علت  فوت 
زن صاحب خانه را پرسیدم که فرزند او گفت: مادرم پنج بار سکته کرد اما جاده و آمبولانسی نبود تا او را 

به بیمارستان منتقل کنیم تا اینکه در پیش چشم ما  جان به جان آفرین تسلیم کرد.

آیت الله سعیدی امام جمعه قم:

بر  موضع راهبردی مان  محکم ایستاده ایم
 امام جمعه قم گفت: پاسخ ملت دلیر کشورمان با عنایات امام عصر)عج( فقط مقاومت است زیرا در 

سایه مقاومت است که آمریکا هیچ غلطی نمی کند. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم با بیان معنای تقوا عنوان کرد: 
انجام واجبات و ترک محرمات نیاز به معرفت دارد، انسان باید واجبات و محرمات را بشناسد تا بتواند به 
تکلیف الهی عمل کند، در این صورت بوده که هیچ قدرتی توانایی از خاصیت انداختن این صف محکم 

را ندارد.
 ابراز کرد: رهبر معظم رهبری با نورانیت و ژرف اندیشی و تحلیل جامع اوضاع منطقه، فرمودند نه 

جنگ اتفاق می افتد و نه مذاکره می کنیم، منطق ملت ایران مقاومت است.
تولید آستان مقدس حضرت معصومه)س( با بیان ۵ استدلال رهبر معظم انقلاب در رابطه با مقاومت 
ملت در برابر ایادی آمریکا گفت: مقاومت برخلاف انفعال سبب اقتدار و فعالیت و پیشروی در برابر دشمن 
است، تجربه مقابله با ترفند دشمن در استفاده ابزاری در سوریه و عراق و تجربه اقتدار موشک های نقطه 

زن ایران همه گویای منطق قوی و اثرگذار دلیرانه به جای عقب نشینی بزدلانه از سوی ایران است.
وی شجاعت، بصرت و اقتدار امام راحل در دوران دفاع مقدس را مورد تأکید قرارداد و افزود: امروز هم 
همان شجاعت و بصیرت و اقتدار را در منظر آیت الله خامنه ای ملاحظه و هم عظمت ملت ایران را در 
برابر یاوه گویی های ترامپ مشاهده می کنیم و پاسخ ملت دلیر کشورمان با عنایات امام عصر)عج( فقط 

مقاومت است زیرا در سایه مقاومت است که آمریکا هیچ غلطی نمی کند.
سعیدی بیان کرد: تجربه سازش دولت های مصر در برابر آمریکا و نیز تجربه سازش و تسلیم ژاپن و 
مذاکره با آمریکا که منجر به بمباران هیروشیما شد نمونه هایی از سازش کشورهای دیگر در برابر آمریکا 

و غرب هستند که نتیجه ای جز زبونی نداشته است.
امام جمعه قم با بیان استدلال وعده الهی پیروزی نهایی جبهه حق بر دشمن از سوی رهبر معظم 
انقلاب عنوان کرد: خداوند متعال در آیات خود فرموده بی تردید ما مسلمانان را در برابر دشمنان یاری 

می کنیم.
وی افزود: در برابر غرب گرایان سست عنصر که مقاومت را بی فایده می دانند باید گفت مقاومت نه تنها 
مفید بلکه تأثیرگذار است، برای نمونه محور مقاومت روزبه روز قوی تر شده و رژیم اسرائیل و صهیونیست 

روزبه روز به نابودی خود نزدیک تر می شود.
سعیدی با اشاره به دیدار مقام معظم رهبری با نخست وزیر ژاپن گفت: مقام معظم رهبری در این 
دیدار فرمودند من شخص ترامپ را شایسته مذاکره نمی دانم، پاسخی برای او ندارم و نخواهم داد. این 
موضع گیری رهبر معظم انقلاب نشانگر این واقعیت است که پیام ترامپ آن قدر بی ارزش بود که ایشان 

ترامپ را لایق دادن پیام ندانستند.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به خروج یک جانبه آمریکا از برجام مطرح کرد: 
ترامپ از ابتدای ریاست جمهوری تاکنون ملت ایران را تهدید می کند اما کاری از پیش نبرده و رهبر 

معظم انقلاب در صحبت های خود بی منطقی، دروغ گویی و زورگویی ترامپ را به همه دنیا اعلام کرد.
وی ادامه داد: در دنیا شاید باشند که از پیام های مستکبرانی همچون ترامپ حساب ببرند اما ملت 

ایران نه تنها از پیام های ذلت باری حساب نمی برند بلکه فریاد می زنند که » هیهات من الذله«.
سعیدی در پایان درخواست مذاکره از سوی آمریکا را عاملی برای فشارهای بیشتر به ملت ایران 
دانست و گفت: ما بر همان موضع راهبردی خود محکم ایستاده ایم و این موضع راهبردی شعار » مرگ 

بر آمریکا« است.

استاندارقم گفت: دست دلالان و واسطه 
گران با تشکیل تعاونی های تخصصی باید از 
سر بازار محصولات کشاورزی استان قطع 

شود. 
بهرام سرمست روز پنجشنبه در آئین 
بخش  در  کشاورزی  پروژه های  افتتاح 
خلجستان قم افزود: اگر قرار باشد به رونق 
تولید به عنوان یک هدف استراتژیک نگاه 
شود باید بخش کشاورزی استان قم مورد 
توجه بیشتری قرار گیرد.وی ادامه داد: در 
راستای سیاست های کلی بخش کشاورزی 
درون  هدف گذاری های  و  برش  کشور، 
استانی احصا و تدوین شده که متناسب با 
اقلیم و جغرافیای قم است.وی با تاکید بر 
ضرورت تغییر الگوی کشت در قم بیان 
الگوی کشت  با شیوه های سنتی،  کرد: 
فعلی و منابع محدود اعتباری امکان تحقق 
بخش  در  تعیین شده  هدف گذاری های 
جهاد کشاورزی ممکن نیست.سرمست 
اضافه کرد: برای رسیدن به برش استانی 
رونق تولید در بخش کشاورزی در درجه 
نخست باید الگوی کشت موجود از روش 
سنتی به آبیاری و الگوی های پیشرفته 
قم خاطرنشان  پیدا کند.استاندار  تغییر 

کرد: استفاده بهینه از منابع آبی، کشاورزی 
از  گلخانه ای  کشت  توسعه  و  تجمیعی 
اهداف اصلی استان در بخش کشاورزی 
و امنیت غذایی است.وی گفت: درطرح 
توسعه و رفع مشکلات واحدهای گلخانه ای 
استان تعاملات لازم با تولیدکنندگان و 
سرمایه گذاران انجام خواهد گرفت.وی نبود 
زنجیره تولید را حلقه گمشده کشاورزی در 
استان دانست و تصریح کرد: برای دستیابی 
به اهداف تعیین شده کشاورزی باید زنجیره 
داخل  در  و کشت  دام  بخش  در  تولید 

استان تقویت و ترویج داده شوند.سرمست 
اقلیم خشک استان را مورد توجه قرار داد 
و گفت: اصلاح الگوی مصرف و مدیریت 
بهینه از انرژی یک ضرورت اجتناب ناپذیر 

در وضعیت کم آبی استان قم است.
* توسعه کشت گلخانه ای اولویت 

اصلی بخش کشاورزی قم است
حاشیه  در  همچنین  قم   استاندار   
افتتاح ۳۳ طرح بخش جهاد کشاورزی در 
گفت وگو با خبرنگاران گفت: توسعه کشت 
گلخانه ای در اولویت توسعه کشاورزی استان 

قرار داشته و باید تلاش شود تا کشاورزانبه 
این سو سوق داده شوند. بهرام سرمست 
با اشاره به اهمیت ترویج و توسعه کشت 
گلخانه ای ادامه داد: توسعه کشت گلخانه ای 
با بهره برداری بهینه از مصارف آبی و افزایش 
تصریح  است.وی  همراه  تولید  راندمان 
مشکل  حل  برای  لازم  دستورات  کرد: 
کشاورزان و گلخانه داران استان صادر و 
از طرح های کشاورزی  بازدید میدانی  با 
در راستای حل مشکلات آن ها هستیم.

استاندار قم گفت: پیشرفت های استان در 
بخش کشاورزی مطلوب است، مشکلات 
کشاورزان قم در تخصیص منابع آبی، انتقال 
منابع آبی و راه های دسترسی نیز در دستور 
کار مسئولان استان قرار دارد.وی اظهار 
کرد: استان قم علی رغم اینکه از نظر وسعت 
کشاورزی  بخش  در  کشاورزی  منابع  و 
محدودیت دارد اما از نظر تشکل های صنفی 
و فعالان بخش کشاورزی وضعیت مطلوبی 
دارد.وی ادامه داد: متناسب با اقلیم استان 
باید الگوی کشت متناسبی در قم توسعه 
پیدا کند، پشتیبانی به موقع از کشاورزان 
در مسیر دستیابی به اهداف تعیین شده 

نتیجه بخش است.

استاندارقم: 

دست دلالان از بازار محصولات کشاورزی قطع شود

ببین چه رکوردی زدیم! کاریکاتور

فیروزه مظفرى 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

باید در خصوص 3۱۵ هکتار بافت تاریخی  
شهر قم  تجدیدنظر شود 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: در حال حاضر ۳۱۵ 
هکتار از بافت شهر قم در یک تصمیم غیر کارشناسی و بر اساس اطلاعات 
قدیمی در محدوده بافت تاریخی قرار گرفته که بیشترین حجم این 

بافت های تاریخی بافت فرسوده بوده و نیاز به نوسازی دارد.
حسن طلایی با اشاره به اهمیت تغییر نگاه ها و دیدگاه ها در مورد نوسازی 
بافت های فرسوده و مرمت بافت های تاریخی اظهار داشت:  بافت تاریخی 
شهرها از مهم ترین فضاهای شهری بوده که علاوه بر ویژگی های معماری 
و شهرسازی، ارزش فرهنگی، اجتماعی و تاریخی دارد و همین بافت های 

تاریخی مهم ترین منبع درآمدزایی در جذب توریست و گردشگر است.
وی ادامه داد: متأسفانه در حال حاضر ۳۱۵ هکتار از بافت شهر قم در 
یک تصمیم غیر کارشناسی و بر اساس اطلاعات قدیمی در محدوده بافت 
تاریخی قرار گرفته که بیشترین حجم این بافت های تاریخی بافت فرسوده 

بوده و نیاز به نوسازی دارد.
عضو هیئت  رئیسه شورای اسلامی شهر قم افزود: محلی که بافت 
تاریخی اعلام می شود صرفاً ازنظر بصری به صورت فرسوده، کاهگلی و دیوار 
خشتی نیست و باید یک پیام تاریخی و فرهنگ گذشتگان را داشته باشد، 
معمولاً مرسوم است که بافت تاریخی به صورت لکه ها و نقطه ای باشد.وی 
با انتقاد از در نظر گرفتن ۳۱۵ هکتار از بافت شهری بدون جلب نظرات 
ساکنان این محلات در پهنه تاریخی تصریح کرد: زمانی که این بافت در نظر 
گرفته شود محدودیت هایی  برای مردم ایجاد می شود که این مهم سبب 
عدم امکان ترمیم بافت های فرسوده و قدیمی در هسته مرکزی شهر شده و 
در حال حاضر مالکان آن انگیزه ای برای مرمت و سرمایه گذاری در این نقطه 
از شهر را ندارند.طلایی با اشاره به لزوم تغییر نگاه و انتخاب راهبردی مناسب 
برای بافت های فرسوده هسته مرکزی شهر قم ابراز کرد: به نظر می رسد 
جهت احیای بافت های موجود در هسته مرکزی شهر باید در خصوص ۳۱۵ 
هکتار بافت تاریخی تجدیدنظر شود و نقاط تاریخی از لحاظ قدمت تاریخی 

در بافت ها به صورت لکه ای و نقطه ای اعمال گردد.
وی افزود: متأسفانه عدم توجه نهادی مسئول درباره این موضوع، سبب 
شده در صورت بروز حوادث خسارات غیرقابل جبران باشد، در حال حاضر 
امکان ارائه خدمات امدادی در بسیاری از این مناطق با مشکل مواجه است 
و در صورت بروز حوادثی مانند زلزله، قطعاً شاهد وقایع ناگواری در این 

مناطق خواهیم بود.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

دوربین های بلوار آیت بروجردی 
بزودی نصب و راه اندازی می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: دوربین های بلوار آیت 
الله بروجردی تا این هفته آینده نصب و راه اندازی می شود.

عباس ذاکریان با بیان که شهرداری با اشاره به اقدامات صورت گرفته در 
تجهیز بلوار آیت الله بروجردی، اظهار داشت: وظیفه کنترل سرعت در تمامی 
راه های داخل و خارج از شهر بر عهده پلیس راهور است اما نصب و راه اندازی 
تجهیزات و دوربین در مسیرهای داخلی شهری بر عهده ای شهرداری است.

وی افزود: بر اساس قانون شهرداری مکلف است از محل جرائم رانندگی 
که به خزانه واریز می شود نسبت به تأمین مالی خرید دوربین اقدام کند در 
واقع باید ۴۵ درصد از جرائمی که وصول می شود به حساب شهرداری واریز 
شود.ذاکریان تصریح کرد: در ۳ سال گذشته بالغ  بر ۳۰ میلیارد تومان از 
جرائم رانندگی در قم وصول  شده است که از این میزان کمتر از ۱۰ درصد 
به شهرداری تخصیص داده شده است بنابراین جرائم به شهرداری داده نشده 
است.معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ابراز داشت: اما از جهتی 
که این محور برای شهرداری از اهمیت خاصی برخوردار بود مناقصه طرح 

برگزار و پیمانکار انتخاب شد.
ذاکریان تصریح کرد: هم اکنون پیمانکار در حال اتمام کار و نصب 
دوربین ها است و جانمایی دوربین ها را نیز پلیس راهور انجام داده است.

وی خاطرنشان کرد: تا زمانی که دوربین ها فعال شود پلیس موظف است 
گشت های کنترل سرعت را در محور قرار دهد.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

پایان عملیات خط کشی
 رینگ دوم خیابان انتظار

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از پایان عملیات 
خط کشی رینگ دوم خیابان انتظار در محدوده مسجد مقدس جمکران 

خبر داد.
علی نیک با بیان اینکه سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری به 
منظور نظم بخشی به تردد وسایل نقلیه و افزایش سطح ایمنی معابر اقدام به 
اجرای عملیات خط کشی معابر می کند، اظهار کرد: در همین راستا اجرای 
عملیات خط کشی در رینگ دوم مسجد مقدس جمکران  به طول ۱۴ هزار 
متر انجام شد.وی با تاکید بر اینکه کلیه عملیات اجرایی خط کشی در این 
محدوده توسط نیروهای سازمان ترافیک انجام شده است، تصریح کرد: در 
سال جای کلیه خیابان های اصلی سطح شهر که عملیات خط کشی در آنها 
انجام شده بر اساس آلبوم و طرح ارسالی از معاونت حمل و نقل و ترافیک 
که مطابق با استاندارد تعریف  شده در کتاب آئین نامه راه های شهری ایران 

بوده، انجام شده است.

مدیر ستاد ممیزی املاک شهرداری قم  خبرداد

اتمام ممیزی املاک 
مناطق شهر تا پایان سال 

مدیر ستاد ممیزی املاک شهرداری قم گفت: کل کار ممیزی املاک 
مناطق شهر تا پایان سال به اتمام می رسد.

محمد بهرامی با اشاره به اجرای ممیزی املاک منطقه هشت اظهار کرد: 
ممیزی بخشی از املاک منطقه هشت انجام شده و در برنامه جدیدی از روز 

گذشته مرحله دوم برداشت آغاز شده است.
وی با بیان اینکه در قالب طرح ممیزی املاک مناطق مساحت و 
اطلاعات املاک در حال استخراج است تصریح کرد: قرارداد این بخش 
پروژه در منطقه هشت ۶ ماهه است اما امیدواریم زودتر کار به اتمام برسد و 

کل کار ممیزی املاک مناطق شهر تا پایان سال به اتمام می رسد.
مدیر ستاد ممیزی املاک شهرداری قم با تاکید بر اینکه بعد از برداشت 
بحث تبدیل اطلاعات در سیستم یکپارچه شهرداری انجام می شود افزود: 
منطقه هشت در پروژه ممیزی املاک مناطق آخرین منطقه است و کار 

باقی مناطق به اتمام رسیده است.
وی اظهار کرد: بعد از این کار بحث تحلیل و استفاده از اطلاعات را 
خواهیم داشت، سپس مطالعات منطقه ای و غیره انجام می شود تا بتوانیم 

شرایط خوبی را از نظر اطلاعاتی به دست آوریم.

شهردار منطقه شش قم خبرداد

احداث تابلیه زیرگذر بلوار کارگر 
شهردار منطقه شش از آغاز عملیات تکمیل بلوار کارگر با احداث تابلیه 

زیرگذر بلوار کارگر با اعتباری بالغ بر ۲۳ میلیارد ریال خبر داد.
علی حاتمی فرد با اعلام خبر آغاز عملیات اجرایی معبر همسطح خیابان، 
بر روی زیرگذر بلوار کارگر در امتداد خیابان شهیدان دلجو و خیابان شهید 
تاری بیان داشت: این طرح با هدف ساماندهی وضعیت ترافیکی محدوده 
بلوار کارگر و تسهیل در عبور و مرور شهری و همچنین کاهش هزینه سفر 

در دستور کار قرار گرفت.
حاتمی فرد اتصال خیابان شهیدان دلجو به خیابان شهید تاری و بلوار 
کارگر، ایجاد راه ارتباطی بین مناطق شش، سه و دو بوسیله معبر کنار گذر 
ریل در کنار تسریع و بهبود در عبور و مرور و کاهش ترافیک را از مهمترین 
مزایای این طرح عنوان کرد و گفت: حفر چاه ، کیج گذاری ، بتن ریزی ، 
ساخت تیر بتنی و ساخت و اجرای دال عرشه از اقدامات عمرانی می باشد 
که پس ازاتمام شاهد بهره برداری از این پروژه در سال جاری خواهیم بود .

اخبــار

شهردار قم با اشاره به پروژه منوریل گفت: متاسفانه 
انگیزه لازم برای تکمیل این پروژه وجود ندارد چراکه 
کاربری و استفاده لازم را ندارد و پروژه هم به همین خاطر 

محدود شده است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار با آیت الله مصباح 
یزدی، با تاکید بر اینکه مسیر فعلی و احداث شده منوریل 
باید تکمیل شود، اظهار کرد: البته باید مسائل اقتصادی و 
شرایط عمومی پروژه را هم باید در نظر گرفت؛ باید توجه 
داشت که این پروژه هم عامل ترافیکی و کمک کننده برای 

شهر قم نخواهد بود.
* حرکت شهرداری در قم بر مدار نقشه راه است 
وی در بخش دیگری ازسخنان خود ، با تاکید بر اینکه 
حرکت شهرداری در قم بر مدار یک خط کش و نقشه راه 
است، اظهار کرد: در حوزه محیط زیست، فرهنگی، عمرانی 
و غیره بر طبق برنامه قم ۱۴۰۰ و چشم انداز ۱۴۱۴ است 
و بودجه ریزی هم طبق همین برنامه دنبال می شود.وی با 
تاکید بر اینکه برنامه های شهرداری در قم بیش از ۱۰۰ 
درصد محقق شده است، گفت: در سال های اخیر رشد 
بودجه قابل توجهی را در شهر قم تجربه کرده ایم و به 
بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده ایم در حالی 
که کشور درگیر شرایط تورمی سنگینی است، البته این 
شرایط تاثیراتی بر عملکردها داشته اما خللی در کارها ایجاد 
نکرده است.شهردار قم با بیان اینکه در حوزه فضای سبز 
شهری سالانه سه مترمربع به سرانه فضای سبز قم باید 
اضافه می شد، گفت: از سرانه ۱۲ مترمربعی در قم شروع 
کردیم و در حال حاضر سرانه فضای سبز شهر بالغ بر ۱۹ 

مترمربع است.
* افزایش سالیانه بیش از ۲۷0 هکتار به فضای 

سبز شهر قم 
وی با تاکید بر اینکه سالیانه بیش از ۲۷۰ هکتار به فضای 
سبز شهر قم اضافه شده است، اظهار کرد: در قبال این کار 
باید آب و پساب پیش بینی شود و با هماهنگی هایی که در 
سطح استان است توانستیم ۴٫۵ میلیون مترمکعب در سال 

پساب را تخصیص بگیریم و منابع آب هم داریم؛ امسال 
نزولات آسمانی هم شرایط خوبی  را برای فضای سبز ایجاد 
کرده است.سقائیان نژاد با اشاره به آخرین وضعیت احداث 
پارک هزار هکتاری شهر قم افزود: این بوستان از میدان 
مفید تا کوه خضر و کوه دوبرادران ادامه دارد و می تواند در 
صورت تکمیل طی سالیان آینده تفرجگاه بسیار خوبی برای 

مردم قم باشد.
* سالانه 300 هزار تن آسفالت  درسطح معابرقم 

توزیع می شود
وی احداث باغ پرندگان، باغ موزه دفاع مقدس و دیگر 
امکانات ویژه تفریحی و گردشگری را در این محدوده 
دانست و افزود: توپوگرافی منطقه هم به گونه ای است 
که می تواند جذابیت های خاصی برای مردم ایجاد کند.

شهردار قم رضایتمندی مردم و کسب اعتماد عمومی را 
از مهم ترین اهداف برنامه شهرداری عنوان کرد و افزود: 
درآمد شهرداری ها متکی به تراکم فروشی است و همین 
اتکا به درآمد از محل تراکم مشکلاتی را در شهرها ایجاد 
می کند که اگرچه تلاش داریم با شهر فروشی مبارزه کنیم 
اما در هر حال برخی مشکلات به وجود می آید.وی یکی 
از فعالیت های ویژه شهرداری را توسعه و بهسازی آسفالت 
معابر عنوان کرد و گفت: سالانه بیش از ۳۰۰ هزار تن در 
قم توزیع آسفالت صورت می گیرد که طی سالیان آینده 
وضعیت معابر را بهبود خواهد بخشید.سقائیان نژاد با اشاره به 
تدبیر مدیریت شهری در حوزه توسعه فضای سبز تصریح 
کرد: توسعه فضای سبز و انتخاب گونه ها به صورت کاملا 
علمی در حال انجام است تا بتوانیم اثرات ماندگار و مطلوب 
آن را در سال های آینده ببینیم.وی یکی از پروژه هایی که 
در حال احداث حجم بالایی فضای سبز است بلوار آیت الله 
بروجردی عنوان کرد و افزود: در دو طرف این بلوار حجم 

بالای فضای سبز در حال ایجاد است.
* حمل و نقل عمومی قم متحول می شود 

شهردار قم ورود ۱۵۰ اتوبوس جدید به شهر قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: امیدواریم ۱۰۰ دستگاه دیگر اتوبوس 

نیز وارد شهر شود و حمل و نقل عمومی قم متحول شود.
وی گفت: در مساله کنترل پروژه و اخذ بازخورد از برنامه 
نیز تحول جدی صورت گرفته است.سقائیان نژاد اقدامات 
شهرداری در حوزه مدیریت پسماند را مد نظر قرار داد 
و گفت: کارخانه تولید کود کمپوست در سایت مدیریت 
پسماند البرز در حال احداث است؛ در حوزه تفکیک پسماند 
از مبدا تحول خوبی داشتیم و به نزدیک ۱۰ درصد رسیدیم 
و سعی داریم تا پایان سال بیش از ۱۶ درصد تفکیک 

پسماند از مبدا داشته باشیم.
* امسال قطارشهری قم راه اندازی می شود

وی با اشاره به آخرین وضعیت قطار شهری قم گفت: 
قرار بود تا پایان سال ۹۷ بالغ بر ۵٫۲ کیلومتر از قلعه 
کامکار تا میدان مطهری را راه اندازی کنیم که واگن ها در 
حال تامین بوده و ایستگاه ها عمدتا آماده شده اما در حوزه 
متروسیستم و تجهیزات الکتریکی دچار مشکلات هستیم.

شهردار قم گفت: تلاش داشتیم از ارزهایی که برخی 
شرکت ها در چین دارند استفاده کنیم تا این تجهیزات تامین 
شود و اگر این تجهیزات تامین شود می توان این بخش مترو 
را راه اندازی کرد که تسهیلات خوب خدمت رسانی را برای 

مردم ایجاد می کند.
* پیش بینی  اجرای ۸۹0 پروژه در سال ۹۸

وی با بیان اینکه در طول سال ۹۷ بالغ بر ۳۶ بوستان 
جدید در قم راه اندازی شده است، افزود: اعتبارات خوبی 
نیز در حوزه توسعه فعالیت های فرهنگی در بوستان ها 
اختصاص یافته و در مساجد نیز برنامه های حمایتی را در 

دستور کار قرار داده ایم.
سقائیان نژاد با بیان اینکه ۸۹۰ پروژه برای سال ۹۸ 
داریم، گفت: تقاطع خیابان کیوانفر و امام خمینی)ره(، 
تقاطع ورودی جعفریه، بازگشایی ادامه بلوار جمهوری، 
تملک بلوار عماریاسر، تکمیل تقاطع میدان ولیعصر، احداث 
هزار  احداث ۲۰  دوم مسجد مقدس جمکران،  رینگ 
مترمربع پارکینگ، نوسازی ناوگان اتوبوسرانی و تکمیل 

معابر محلی از جمله پروژه های سال ۹۸ است.

شهردار قم :

انگیزه لازم برای تکمیل پروژ منوریل وجود ندارد 

طبق آمار موجود هر ایرانى 
در روز به طور متوسط 208 
لیتر آب مصرف مى كند؛ این 
در حالى است كه میانگین 
مصرف جهانى آب حدود 80 
لیتر برآورد شده است.

دریـچه

خبــر

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.
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